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جبران  و  جدی  بسیار  اختلالات  و  آسیب ها  ساز  زمینه  کودکان 
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رئیس سازمان صداوسیما:
 ۵ مناظره انتخاباتی ۴ ساعته
 از شبکه یک پخش می شود

رئیس سازمان صدا و سیما گفت: تلویزیون پنج مناظره چهار ساعته 
درنظر  ریاست جمهوری  انتخابات  چهاردهمین  نامزدهای  برای  را 
گرفته است که از شبکه یک سیما روی آنتن می رود. پیمان جبلی 
روز یکشنبه 2۰ خردادماه در نشست خبری، فرایند و سازوکارهای 
تبلیغات انتخاباتی در رسانه ملی را تشریح کرد. وی با اشاره به اینکه 
از ظرفیت  است گفت:  اصلی کشور  مسائل  به  معطوف  مناظره ها 
صفحه2کارشناسان برای طراحی سوالات استفاده کردیم. نظارت بر مناظره 

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی 
استان قم خبرداد:

برگزاری 1۰۰ دوره  
آموزشی برای مدیران 

واحدهای صنعتی

رئیس پلیس راهور استان قم خبرداد:

توقیف یک ماهه ۳۰ خودرو 
متخلف بلوار شهید صدوقی 

آغاز تبلیغات ورقابت نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری؛

۶ نامزد تایید صلاحیت شده معرفی شدند

صفحه 7

 مدیرعامل شرکت شــهرک های صنعتی 
اســتان قــم گفــت: در ســال جاری برای 
توسعه فرآیند سیستم نگه داشت نیروهای 
انسانی در واحدهای تولیدی استان، ۱۰۰ 
دوره آموزشــی برای مدیران و کارشناســان 
واحدهای صنعتی کوچک و متوسط فعال 
در قم ترتیب خواهد یافت. به گزارش ندای 
قم، وحید آشتیانی در گفت وگویی با اشاره 
به نقش به ســزای آموزش در رشد و ارتقای 

گفت:  قم  استان  راهور  پلیس  رئیس 
خودرو های خطرآفرین که پنجشنبه گذشته 
در بلوار صدوقی توقیف شده بودند تا یک 
ماه آینده در پارکینگ ها باقی خواهند ماند. 
به  اشاره  با  صدفی  غلامرضا  سرهنگ 
گذشته،  پنجشنبه  در  خودرو   ۳۰ توقیف 
صدوقی  شهید  بلوار  در  خرداد،  هفدهم 

 آگهي مزایده عمومی) نوبت اول(

  سازمان آرامستان های شهرداری قم
 در نظر دارد نسبت به واگذاری مغازه ها و دکه های خدماتی در محوطه سازمان را به صورت استیجاری و در قالب مزایده عمومی )تشریفات قانونی( با مشخصات و ویژگی های مندرج 

در گزارش کارشناس رسمی دادگستری به اشخاص واجد شرایط بصورت استیجاری به شرح ذیل واگذار نماید.

شرایط:
سپرده شرکت در مزایده هم به صورت  ضمانتنامه بانکی ویا واریز نقد می باشد. .

 سازمان آرامستانها مکلف می باشد در صورتی که برنده مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشود سپرده شرکت درمزایده 
مشارالیه ضبط می نماید و همچنین نفر دوم هم اگر برای انجام عقد قرارداد به او مراجعه گردد و از انجام معامله امتناع 

نماید سپرده شرکت در مزایده ضبط خواهد شد. 
سازمان آرامستانها در رد وقبول پیشنهادات مختار بوده و هزینه آگهی وکارشناسی برعهده برنده مزایده می باشد.

متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مزایده و روئیت مغازه ها پس از نشر آگهی نوبت دوم به مدت ۱۰ روز اقدام 
نمایند.

تذکر مهم: بر اساس آیین نامه معاملات شهرداری ها ، مدت ده روز در بند فوق شامل هم اخذ و هم تحویل اسناد می 
باشد.

 مبلغ پیشنهادی از حیث مبلغ ) مشخص، معین، بدون قید و ابهام ( بوده ودر پاکت لاک ومهر شده تسلیم گردد.
برنده مزایده در زمان عقد قرارداد ملزم به ارائه برگ سوء پیشینه وعدم اعتیاد می باشد.

سازمان آرامستانها اختیار دارد بعد از بازگشائی پیشنهادات و پس ازبررسی ، برنده مزایده را از یک روز تا هفت روز کاری 
اعلام نماید.

محل توزیع اسناد: جاده قدیم قم –تهران کیلومتر4 سازمان بهشت معصومه ساختمان اداری واحد امورحقوقی  
وقراردادها- تلفن ۱5۳۰ و۳664۰9۳4

محل تحویل پاکتهای پیشنهادی: قم ،بلوار شهید خداکرم سازمان  میادین میوه وتره بارقم ، واحد حراست 

روابط عمومی سازمان بهشت معصومه )س(

بستر مناسب برای شرکت حداکثری مردم در انتخابات فراهم شود
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9 نکته درباره انتخابات آینده
 نام 6 کاندیدای نهایی و رسمی  انتخابات زودهنگام 
ریاست جمهوری اعلام شد: پزشکیان، پورمحمدی، 

سعید جلیلی ،  زاکانی،  قاضی زاده هاشمی و قالیباف.
۱- رقابت اصلی در مثلث سعید جلیلی، قالیباف و 

پزشکیان شکل خواهد گرفت.
2- پیش بینی می شود برخلاف دو انتخابات قبلی، 
انتخابات آینده با مشارکت قابل قبول روبه رو خواهد 
شد. شمار بسیاری به ویژه در شهرهای بزرگ که در دو 
انتخابات قبلی،  رای نداده بودند این بار پای صندوق خواهند آمد و رای می دهند. 
احتمال اینکه انتخابات به مرحله دوم کشیده شود بسیار است. چه کسی رئیس 
جمهوری آینده خواهد شد؟ دو قطبی قالیباف - پزشکیان شکل می گیرد. پیروز میدان 
را سطح مشارکت،  مناظره های تلویزیونی، نسبت مشارکت بخش خاکستری و جو کلی 

جامعه تعیین خواهد کرد. جنس انتخابات ۱4۰۳ شبیه ۱۳92 است و نه ۱4۰۰. 
۳- شوک اصلی، رد کاندیداتوری علی لاریجانی از سوی شورای نگهبان است. اینکه 
لاریجانی برچه اساس دوباره کاندیدا شد؟ اینکه چرا او نتوانست ردصلاحیت دوباره 
خود را پیش بینی کند؟ این نکته منفی درباره او به شمار می رود. او براساس کدام 
تحلیل یا خبر، دوباره کاندیدا شد؟ کدام فرد یا افرادی به لاریجانی برای تایید صلاحیت 

اطمینان داده بودند و حالا مشخص شد شکست خوردند. 
در حالی که همگان انتظار داشتند وقتی دوباره ثبت نام کرد و به سرعت ستادهای 
خود را برپا و رسما فعالیت های تبلیغاتی را آغاز کرد پس حتما از قبل درباره تایید 

صلاحیت خود اطمینان کسب کرده بود اما بعدا نتایج نشان داد این گونه نیست.
4- از میان 7 عضو دولت که برای کاندیداتوری ثبت نام کرده بودند جز قاضی زاده 

هاشمی )رئیس بنیاد شهید( همه رد شدند.
نه محمد مهدی اسماعیلی )وزیر ارشاد( که ۱6 وزیر و معاون رئیس جمهوری برای 
او استشهاد دست نویس امضا کردند و نه بذرپاش که بسیاری فکر می کردند از گزینه 
های جدی به شمار آید.  قاضی زاده هاشمی هم به عنوان نمادی از دولت رئیسی به 

شمار نمی آید.
5 -  عبدالناصر همتی در انتخابات سابق تایید شد اما در انتخابات فعلی، تایید نشد. 
اینکه در فاصله ۳ سال چه اتفاقی رخ داد تا شورای نگهبان یک کاندیدای تایید شده 
را رد کند نمی دانیم. این برای چندمین باری است که در شورای نگهبان اتفاق مشابه 
رخ می دهد. احمدی نژاد 84 و 88 تایید شد و در سه انتخابات 96 و ۱4۰۰ و ۱4۰۳ 
ردصلاحیت شد. با این حال، ۳ کاندیدای دوره قبل یعنی زاکانی، جلیلی و  قاضی زاده 

هاشمی دوباره حضور دارند.
6- زاکانی بعد از انتخابات شهردار تهران شد. اگر او دوباره به سود یکی از کاندیداها 
)احتمالا سعید جلیلی( کناره گیری کند دوباره نقش پوششی خواهد داشت و این برای 
او یک رفتار ناپسند خواهد بود. اگر رقابت را ترک نکند بخش مهم و تعیین کننده ای از 
رای اصولگرایان را جذب خواهد کرد و این به ضرر اصولگرایان و به سود اصلاح طلبان 

است.
7- کمتر کسی باور می کرد پزشکیان تایید شود. پزشکیان تا همین چند ماه قبل 
برای تایید کاندیداتوری مجلس هم با مشکل مواجه شده بود. پزشکیان به عنوان تنها 
کاندیدای واقعا اصلاح طلب، همه اصلاح طلبان را پشت سر خود جمع خواهد کرد. 
در میان 6 کاندیدا ، 5 اصولگرا و تنها یک اصلاح طلب هستند. شورای نگهبان اجماع 
اصلاح طلبان را راحت کرد و در مقابل، 5 گزینه اصولگرایان، این اردوگاه را متفرق می 

کنند.
شورای نگهبان با رد لاریجانی، اجماع اصلاح طلبان بر سر پزشکیان را راحت کرد. 
اگر لاریجانی تایید می شد بخشی از اصلاح طلبان و حامیان مردمی آنها به سمت 
لاریجانی گرایش پیدا می کردند اما الان اجماع کامل در اردوگاه اصلاح طلبان در پشت 

سر پزشکیان است.
قابل پیش بینی است پزشکیان علاوه بر اصلاح طلبان، طبقه متوسط و بخشی از 
جوانان را جذب خواهد کرد. علاوه بر این او ظرفیت جذب رای استان های شمال غربی 
و غرب کشور را نیز دارد. پزشکیان،  یک دکتر واقعی است؛  پزشک و جراح قلب و از طبقه 
بالای اجتماعی است. وزیر بهداشت دولت خاتمی بود و چند دوره هم نماینده مجلس 
و نائب رئیسی مجلس. در همه مراحل هم سابقه قابل قبولی از خود به جا گذاشته 
است. پزشکیان می تواند رای بخشی از اصولگرایان و بخش های خاموش جامعه را 

نیز جذب کند.
8- قالیباف از ۱۳84 تا ۱4۰۳ ،  چهار مرتبه کاندیدای ریاست جمهوری شده است. 
قالیباف ۱4۰۳ نسبت به 84 و  92 و 96 متفاوت است. او هر بار  توانست رای بخشی 
از جامعه را جذب کند. در 84 بخش زیادی از طبقه متوسط را نمایندگی می کرد. در 
92 و 96 اما به عنوان کاندیدای اصولگرا به میدان آمد. حالا اما با تفاوت های بزرگتر از 

قبل به میدان آمده است. 
9-  رای اساسی اصولگرایان میان قالیباف و سعید جلیلی و زاکانی تقسیم خواهد 
شد. نسل جدید و افراد کم سن و سال به جلیلی و افراد سن بالاتر به قالیباف و زاکانی 
رای خواهند داد. این هدیه خوبی برای اردوگاه پزشکیان است. حامیان سعید جلیلی 
و زاکانی در جامعه ایرانی اندک اند. آنانی که مثل این دو رفتار و گفتار داشته باشند. 
به ویژه سعید جلیلی که سابقه مسوولیت او در مذاکرات هسته ای در سال های 86 
تا 92 تاکنون در مقابل دیدگان همه است. انتقال پرونده هسته ای ایران از آژانس به 
شورای امنیت در دوره او رخ داد تا برای اولین بار تحریم های شورای امنیت سازمان 
ملل علیه ایران تصویب شود و کشور وارد کلافی شود که تاکنون نه با دست و نه با دندان 

باز نشده است.

جامعه شناسی استقبال از همستر کامبت!
اقبال فزاینده به ربات همستر نشان داد که بسیاری 
از روایت ها در برابر تشعشع واقعیت ها رنگ می بازند و 

محو می شوند. 
اعتماد و بی اعتمادی چگونه ایجاد می شود: کارنامه 
ایرانیان  برای   97 سال  در  فیلترینگ  از  بعد  تلگرام 
اعتمادساز بوده است. این اپ به خواست حکومت برای 
دایر کردن دفتر خود در ایران تمکین نکرد و کوشید تا از 
امنیت اطلاعات کاربران حفاظت به عمل آورد. بعد از 
آن هم در داستان نات کوین، تلگرام توانست در پول سازی موفق باشد. نکته مهمی که 
اما برای شیوه حکم رانی ما اهمیت دارد این است که اگر چه بنای اعتماد آجر به آجر بالا 
می رود ولی تنها یک بی تدبیری می تواند آن را به کلی ویران نماید. تجربه بی اعتمادی به 

بورس پس از ریزش مرداد 99 تاکیدی براین واقعیت است.
جامعه کوتاه مدت و دم غنیمتی: ایران در گذار تاریخی خود از گذشته تا امروز شمایلی 
از یک جامعه کوتاه مدت )کاتوزیان( به نمایش گذاشته است. فقدان حاکمیت قانون 
موجب بی ثباتی جامعه و پیش بینی ناپذیر شدن آن شده و برنامه ریزی بلندمدت به یک 
رویای دور از دسترس تبدیل شده است. بدیهی است که در این شرایط دم غنیمتی 
به مثابه ترجیح حال بر آینده، معیارهای خاص بر عام، و رابطه بر ضابطه به مهمترین 

ویژگی های فرهنگی ایرانیان تبدیل شده است.
دولت نفتی و درآمدهای بادآورده: مناقشه بر سر این که نفت برای کشورهایی مانند ما 
طلای سیاه بوده است یا بلای سیاه به نتیجه قطعی نرسیده است اما یک چیز روشن 
است و آن این که نفت تاثیر ماندگاری بر فرهنگ ایرانیان به جا گذاشته است. دولت نفتی 
به منبعی برای توزیع رانت جهت حامی پروری برای نظام سیاسی تبدیل شده و خواست 
شفافیت، کارآمدی و پاسخ گویی حکومت را به محاق برده است. در این میان توزیع 
درآمدهای بادآورده نیز به تقویت فرهنگ دلال صفتی، پشت میز نشینی و بی اعتنایی 

به تقویت بخش خصوصی و کارآفرین انجامیده است.
احساس بی قدرتی از انجام تغییرات: زمانی که امکان سوژه  گی به حداقل می رسد 
و یک ملت دچار احساس عمیق و مزمن بی قدرتی برای ایجاد تغییرات ولو اندک در 
مسیر بهبود زندگی خود می شود راه برای زندگی در لحظه ها و شکار فرصت ها هموار 
 می شود. این جاست که حتی موافقان فیلترینگ تلگرام هم به آن می پیوندند تا از سود 
محتمل حاصل از ربات همستر بهره مند شوند. جامعه اتمیزه شده مترصد زمانی 
می ماند تا در میانه تنگناهای معیشتی، آشفتگی های اقتصادی و درهم ریختگی های 
هنجاری مجرایی برای بهره مندی مادی بجوید و بر اندوخته اندک خود که بر اثر تورم 

لجام گسیخته هر روز در حال تحلیل رفتن است اندکی بیفزاید.
نکته پایانی: اقبال فزاینده به ربات همستر نشان داد که بسیاری از روایت ها در 
برابر تشعشع واقعیت ها رنگ می بازند و محو می شوند. به تعبیر مارکس؛ هر آن چه 
سخت و استوار است دود می شود و به هوا می رود. بر همین اساس بسیاری از 
اثر نیازهای شهروندان یا مسئولان به  با فناوری های جدید هم بر  مخالفت ها 
موافقت و حتی استقبال بدل می شوند حتی اگر پای پلیس و فتاوای شرعی هم 

به میان آمده باشند.

اخبار

محمود صادقی: 

احراز صلاحیت کاندیدای جبهه اصلاحات 
خبر امیدوارکننده ای است

 عضو هیأت رئیسه جبهه اصلاحات با بیان اینکه احراز صلاحیت یکی از سه کاندیدای 
جبهه اصلاحات خبر امیدوارکننده ای است، گفت: من فکر می کنم طیف اصولگرایان 
یکدست نیست و به نوعی یک تنوع درون جناحی وجود دارد؛ اگر به همین شکل باشد و 
آرایش تغییر نکند، کار جبهه اصولگرایی سخت تر از جبهه اصلاح طلبان است و این آرایش 

بیشتر به نفع کاندیدای اصلاحات است.
محمود صادقی در گفت وگویی در واکنش به اعلام اسامی نامزدهای چهاردهمین دوره 
انتخابات رئیس جمهوری توسط وزارت کشور، اظهار داشت: به هر ترتیب همان طور که 
رهبری هم بعد از حادثه تلخ فقدان رئیس جمهور اظهار امیدواری کردند که این تهدید 
تبدیل به فرصت شود، به نظر می آید که با همین میزان رقابت هم اگر خوب اداره شود، 
می توانیم شاهد یک انتخابات رقابتی باشیم و تهدیدی که با کاهش مشارکت در ادوار 
اخیر انتخابات ایجاد شده بود، برطرف شود و نظام با پشتوانه بیشتری بتواند به مشکلات 
داخلی و بین المللی فائق بیاید. وی افزود :اگرچه در میان داوطلبان افراد ذی صلاح زیادی 
حضور داشتند، اما به هر حال شورای نگهبان اسامی این شش نفر را اعلام کرده و این 
آرایش نشان می دهد که سهم عمده با جناح اصولگرا است؛ البته طیف های مختلف جناح 
اصولگرا، که برای رسیدن به وحدت کار سختی دارند. ولی تأیید یا احراز صلاحیت یکی از 

سه کاندیدای جبهه اصلاحات هم خبر امیدوارکننده ای است.
می توانیم شاهد یک انتخابات رقابتی باشیم

وی ادامه داد :امیدوار هستم که با این آرایش، شور و نشاط برای حضور در صحنه 
انتخابات و پای صندوق های رأی هشتم تیر ماه به اندازه کافی ایجاد شود و ما شاهد یک 
انتخابات رقابتی و نهایتا شکل گیری یک دولت با سرمایه اجتماعی بیشتری باشیم؛ که 
هم در عرصه سیاست داخلی می تواند به کاهش مشکل کمک کند و هم در عرصه روابط 
بین الملل، با توجه به احتمالاتی که در انتخابات آمریکا هم قابل پیش بینی هست، دولت 

بتواند با پشتوانه بیشتری به صحنه دیپلماسی برود.
صادقی تصریح کرد :به هر ترتیب همان طور که رهبری هم بعد از حادثه تلخ فقدان 
رئیس جمهور اظهار امیدواری کردند که این تهدید تبدیل به فرصت شود، به نظر می آید 
که با همین میزان رقابت هم اگر خوب اداره شود، می توانیم شاهد یک انتخابات رقابتی 
باشیم و تهدیدی که با کاهش مشارکت در ادوار اخیر انتخابات ایجاد شده بود، برطرف 

شود و نظام با پشتوانه بیشتری بتواند به مشکلات داخلی و بین المللی فائق بیاید.
این آرایش به نفع کاندیدای اصلاحات است

با  و  می کند  حمایت  پزشکیان  از  یکپارچه   اصلاحات  :جبهه  کرد  خاطرنشان  وی   
ساختاری که احتمالا ایجاد می شود و هم افزایی با ستاد آقای دکتر پزشکیان، اصلاح طلبان 
سازماندهی می شوند.  وی تاکید کرد: من فکر می کنم طیف اصولگرایان یکدست نیست و 
به نوعی یک تنوع درون جناحی وجود دارد؛ اگر به همین شکل باشد و آرایش تغییر نکند، 
کار جبهه اصولگرایی سخت تر از جبهه اصلاح طلبان است و این آرایش بیشتر به نفع 
کاندیدای اصلاحات است. عضو هیأت رئیسه جبهه اصلاحات در پایان گفت : جدی ترین 
رقیب آقای پزشکیان در میان این پنج نفر طبیعتا آقای قالیباف و بعدش آقای جلیلی است.

پزشکیان اعلام کرد؛

منت افراد باتجربه، عالم و آگاه را می کشیم
یک کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری گفت: منت کسانی که تجربه، علم و آگاهی 

دارند را برای اینکه سرکار بیایند، می کشیم.
مسعود پزشکیان کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری در پاسخ به این سوال که آیا 
در کابینه شما افرادی مانند آقای ظریف جایگاهی دارند، گفت: کسانی که تجربه، علم 
و آگاهی دارند منت شان را می کشیم تا سرکار بیایند. این کاندیدای ریاست جمهوری 
تصریح کرد: اگر از توانمندان و نخبگان استفاده کنیم به اهدافی که رهبری تعیین کرده 
می رسیم. انتصابات ما جناحی و طیفی بوده است که وضعیت کشور این چنین شده 
است. وی ادامه داد: باید در منطقه از هر لحاظ اول می شدیم، به دلیل اینکه کار را به 

افرادی دادیم که انگیزه و مهارت و توانایی لازم را نداشتند.
 

مصطفی پورمحمدی: 

شرایط کشور مجالی برای 
آزمون و خطا نمی گذارد

دبیرکل جامعه روحانیت مبارز درباره تایید صلاحیت خود در چهاردهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری توییتی معنادار منتشر کرد.

حجت الاسلام مصطفی پورمحمدی دبیرکل جامعه روحانیت مبارز در صفحه توییتری 
خود نوشت:  شرایط کشور مجالی برای آزمون و خطا نمی گذارد از سعدی علیه الرحمه 
بیاموزیم که فرمود: به کارهای گران مرد کار دیده فرست. او با این توییت گمانه زنی مبنی بر 

تایید صلاحیت خود در چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری تقویت کرد. 
 

قاضی زاده هاشمی:

بروکراسی اداری حاکم بر کشور
 بسیار تمرکز گرا است

داوطلب انتخابات ریاست جمهوری گفت: نظامات و بروکراسی اداری حاکم بر کشور 
بسیار تمرکز گرا است، لذا وقتی می گوییم انقلاب در سازوکارها منظور وارونه کردن هرم 
قدرت است.  امیر حسین قاضی زاده هاشمی داوطلب انتخابات ریاست جمهوری، گفت: 
انقلاب سازوکارها را با وارونه سازی هرم قدرت انجام می دهیم. وی در پاسخ به سوالی در 
خصوص منظور از نیاز کشور به انقلاب در سازوکارها، اظهار کرد: اصول دیوان سالاری 
مستقر در کشور بیش از ۱۰۰ سال است که تغییری نداشته است. قاضی زاده هاشمی 
تاکید کرد: نظامات و بروکراسی اداری حاکم بر کشور بسیار تمرکز گرا است، لذا وقتی 
ادامه داد:  وارونه کردن هرم قدرت است. وی  انقلاب در سازوکارها منظور  می گوییم 

دهیاران و بخشداران و فرمانداران باید بیشترین اختیار و پاسخگویی را داشته باشند.
 

علیرضا زاکانی:

تا آخر می مانم و رقابت می کنم
نامزد انتخابات ریاست جمهوری و شهردار تهران گفت: تا آخر در انتخابات ریاست 

جمهوری می ماند و رقابت می کند.
علیرضا زاکانی نامزد انتخابات ریاست جمهوری در صفحه توییتری خود نوشت: 

در انتخابات گذشته افتخار حمایت از مظهر شعارهای انقلاب را داشتم و تمام حملات 
ناجوانمردانه را به جان خریدم. اما در انتخابات ۱4۰۳ برای تداوم راه شهید رییسی و 
تکمیل خدمات، تا آخر می مانم و رقابت می کنم. به لطف خدا، یاری شهدا و با اتکا به 

سوابق، کارنامه و برنامه  ای جامع، به کسب آرای مردم عزیزمان امیدوارم.
 

پزشکیان با عارف دیدار کرد

 اعلام حمایت بنیاد امید ایرانیان از پزشکیان
رئیس بنیاد امید ایرانیان، حضور پزشکیان در عرصه انتخابات را فرصت ارزشمند برای 

مردم و نظام برشمرد و حمایت خود و بنیاد امید ایرانیان را از او اعلام کرد.
مسعود پزشکیان کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری بعد از اعلام رسمی نامزدهای 
تایید صلاحیت شده توسط وزارت کشور با حضور در بنیاد امید ایرانیان با محمدرضا عارف 
و اعضای هیات مدیره این بنیاد دیدار کرد. محمدرضا عارف در این دیدار ضمن برشمردن 
ویژگی های اخلاقی و مدیریتی مسعود پزشکیان و با اشاره به حساسیت ویژه انتخابات 
پیش رو حضور پزشکیان را در عرصه انتخابات فرصت ارزشمند برای مردم و نظام برشمرد 
و حمایت خود و بنیاد امید ایرانیان را از او اعلام کرد. مسعود پزشکیان نیز در این دیدار از 
نقش موثر محمدرضا عارف در همگرایی و وحدت بین نیروهای تحول خواه قدردانی کرد.

 
محمد علی ابطحی :

امکان رقابت جدی بین پزشکیان و قالیباف است
محمد علی ابطحی درباره احتمال دو قطبی سازی در میان کاندیداهای انتخابات 
گفت: اگر جامعه قصد شرکت در انتخابات را داشته باشد، امکان رقابت جدی بین 

پزشکیان و قالیباف است.
وی درباره حمایت جبهه اصلاحات از مسعود پزشکیان گفت: آقای پزشکیان یکی از ۳ 
کاندیدای جبهه اصلاحات بودند و آقای خاتمی و جبهه اصلاحات تاکید داشتند که اگر 

یکی از کاندیدهای آنان حضور داشته باشد، در انتخابات شرکت می کنند.

رضا غبیشاوی*

مهران صولتی*

دادستان کل کشور بر همکاری و هماهنگی تمام دستگاه ها در انجام وظایف 
خطیر قانونی، ایجاد فضای رقابتی سالم برای تمام نامزدها و فراهم کردن بستر 

کاملا مناسب برای شرکت حداکثری مردم در انتخابات تاکید کرد.
حجت الاسلام والمسلمین محمد موحدی آزاد روز یکشنبه در نخستین جلسه 
ستاد مرکزی پیشگیری و رسیدگی به جرایم انتخاباتی چهاردهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری کشور با درود به روح امام خمینی )ره( و شهیدان به ویژه شهدای 
خدمت اظهار داشت: روز ۱4 خرداد رهبر معظم انقلاب در حرم حضرت امام 
)ره( فرمودند که »حماسه انتخابات مکمل حماسه بدرقه شهیدان است« مردم در 
طول تاریخ انقلاب حتی قبل از جنگ، امام )ره( و انقلاب را با جان و فرزندانشان 

همراهی و در کنار نیروهای امنیتی، انتظامی و نظامی از نظام دفاع کردند.
مردم  آگاهی  دلیل  به  دارد  در کشور وجود  امروز  که  آرامشی  داد:  ادامه  وی 
به مشکلات است؛ نمونه آن حضور گسترده مردم در تشییع پیکر پاک شهید 
قابل  و روز قدس است. هر سال درصد  سلیمانی، راهپیمایی های 22 بهمن 
توجهی حضور مردم افزایش پیدا می کند. نمونه بارز و برجسته دیگر حضور مردم 
در مراسم تشییع رئیس جمهور شهید خدمت و همراهان ایشان بود. این موارد 

سرمایه بزرگی است که مردم خلق می کنند.
رئیس ستاد مرکزی پیشگیری و رسیدگی به جرایم انتخاباتی کشور گفت: مردم 

در انتخابات مجلس با وجود بمباران تبلیغاتی دشمن حضور پیدا کردند.
موحدی  آزاد خطاب به مسئولان اجرایی و برگزاری انتخابات و نامزدهایی که 
صلاحیت آن ها احراز می شود و نامزدهایی که صلاحیت آنها تایید نمی شود، 
گفت: اولین تاکید حفظ وحدت ملی، هم بستگی اجتماعی و مسائل کشور و نظام 
است. دومین تاکید احترام به ارزش های انقلاب اسلامی، قانون اساسی، مقام 
ولایت فقیه و احیا و تقویت گفتمان امامان انقلاب است. سومین تاکید همکاری 
و هماهنگی تمام دستگاه ها در انجام وظایف خطیر قانونی و ایجاد فضای رقابتی 
سالم برای تمام نامزدها و فراهم کردن بستر کاملا مناسب برای شرکت حداکثری 

مردم در انتخابات است.
همکاری با رسانه های بیگانه جرم محسوب می شود

دادستان کل کشور اظهار داشت: تمرکز بر قانون مندی و اجرای صحیح قانون 
توسط مسئولان و نامزدها در تمام امور و فرآیندهای برگزاری انتخابات باید مورد 
توجه همگان قرار گیردهمچنین تاکید دیگر استفاده نکردن از امکانات و رسانه های 
بیگانه و معاند است؛ زیرا همکاری با آن ها اساسا جرم محسوب می شود و ششمین 
تاکید دامن نزدن به حساسیت های قومی و مذهبی، پرهیز از دوقطبی سازی 

جامعه و پرهیز از چالش آفرینی و تحریک آفرینی است.
دادستان کل کشور افزود: هفتمین تاکید پرهیز از تطهیر گروه ها و احزاب 
تخریب  از  پرهیز  تاکید  و هشتمین  رأی  برای گرفتن  و ضدانقلاب  غیرقانونی 
اشخاص حقیقی و حقوقی نامزدها و همچنین نامزدها نسبت به یکدیگر توسط 
خودشان یا هواداران آن ها است. نهمین تاکید پرهیز از دادن وعده های خارج از 
توان و اختیارات قوه مجریه و دهمین تاکید پرهیز از دعوت به تجمعات خیابانی، 
راهپیمایی بدون مجوز و انتشار اخبار غیرواقعی و کذب توسط نامزدها و هواداران 

آن ها است.

رئیس ستاد مرکزی پیشگیری و رسیدگی به جرایم انتخاباتی کشور ادامه داد: 
یازدهمین تاکید هماهنگی دستگاه های قضایی، امنیتی و انتظامی در پیشگیری 

و برخورد سریع و قاطع با جرایم احتمالی مخل نظم و امنیت عمومی است.
دوازدهمین تاکید بر عدم افشاگری های غیرمستند و اثبات نشده، که در فضای 
عمومی جامعه تاثیر می گذارد و واکنش مردمی را در پی دارد، است؛ باید در این 

موارد با هماهنگی یکدیگر تصمیم گیری و برخورد کنیم.
موحدی  آزاد گفت: سیزدهمین تاکید توجه مسئولین و متولیان فرهنگی و 
صاحبان تریبون اعم از ائمه جمعه و جماعات و برخی چهره های رسانه ای، سیاسی 
و وابسته به نهادها و لزوم تامین انسجام ملی است؛ باید پیوسته در اظهارنظرها و 

استفاده از تریبون ها و رسانه ها مسائل انسجام ملی را در نظر داشته باشیم.
تاکید بر رصد و پایش فضای مجازی

وی ادامه داد: سوءاستفاده نکردن از مقام و موقعیت له یا علیه نامزدها تاکید 
چهاردهم است. پانزدهمین تاکید بر رصد و پایش فضای مجازی توسط نهادهای 

مسئول با هدف پیشگیری و بازدارندگی از تبلیغات محرک معاندین است.
رئیس ستاد مرکزی پیشگیری و رسیدگی به جرایم انتخاباتی کشور با قدردانی از 
مسئولان دولتی که در غیاب رئیس جمهور امور کشور را انجام می دهند، گفت: با 
تدابیر و توصیه های رهبر معظم انقلاب اختلال در امور کشور ایجاد نشده و امور 
جاری کشور به روال عادی در حال انجام است و مراسم های فشرده، سنگین و 
ملی بعد از این حادثه با تدبیر برگزار شد. به لطف خدا و تلاش و مراقبت مسئولان 
امنیتی، نظامی و انتظامی هیچ حادثه ای رخ نداد. موحدی  آزاد با قدردانی از 
وزارت کشور گفت: به محض وقوع این حادثه وزارت کشور بلافاصله مقدمات 
ثبت نام داوطلبان را فراهم کرد و فهرست ثبت نام داوطلبان را به شورای نگهبان 
ارائه کرد و پس از بررسی در موعد قانونی افراد دارای صلاحیت را اعلام می کنند. 
با اعلام اسامی احتمال دارد برخی توقعاتی داشته باشند و ناراحت شوند، ولی 
اطمینان داریم که مردم با آگاهی هایی که دارند آرامش را حفظ می کنند و نامزدها 
باید تسلیم تصمیمات مراجع قانونی باشند و قانون باید فصل الخطاب تمامی ما 
قرار گیرد. دادستان کل کشور ضمن توصیه به سازمان بازرسی کل کشور اظهار 
داشت: نظارت ها را تشدید و ارتباط را با دولتمردان و بخش های مختلف قوه مجریه 

افزایش دهد تا دولت جدید زمام امور را در دست گیرد.

دادستان کل کشور تاکید کرد:

 ایجاد فضای رقابتی سالم برای تمام نامزدها

وزیر دادگستری، عادی انگاری و شیوع مصرف مواد مخدر در کودکان را زنگ 
خطر و بحران جدی برشمرد و گفت: اعتیاد در کودکان زمینه ساز آسیب ها و 

اختلالات بسیار جدی و جبران ناپذیری است.
امین حسین رحیمی در سی و هفتمین نشست شورای هماهنگی مرجع ملی 
حقوق کودک اظهار داشت: شرایط کشور و انجام تهمیدات لازم برای برگزاری 
انتخابات ریاست جمهوری نباید باعث ضعف و کوتاهی دستگاه ها در انجام وظایف 
شود و در هر شرایطی در پیشگاه خدا و مردم وظیفه داریم که وظایف خود را به 
نحو احسن و با تمام توان انجام دهیم. وی با قدردانی از اعضای شورای هماهنگی 
مرجع ملی حقوق کودک در اجرای مصوبات جلسات پیشین، افزود: موضوع 
مدیریت و تعیین تکلیف کودکان در موقعیت خیابان و کار مهم بود که در این زمینه 
با جدیت و تلاش همه دستگاه های ذیربط به نتایج خوبی دست یافتیم و این 
تلاش ها باید ادامه یابد. رحیمی احراز صلاحیت و بررسی توانمندی تشکل های 
مردم نهاد را از وظایف مهم و خطیر دولت به خصوص در حوزه کودکان و نوجوان 
عنوان کرد و با تاکید بر لزوم بکارگیری ظرفیت های مردمی و تشکل های مردم نهاد 
برای مدیریت و حل معضل اعتیاد کودکان، گفت: در این زمینه استفاده و بکارگیری 
ظرفیت تشکل های مردم نهاد نه یک انتخاب که به عنوان یک ضرورت باید مورد 
توجه جدی قرار گیرد. وزیر دادگستری درباره عادی انگاری و شیوع مصرف مواد 
مخدر در کودکان گفت: کاهش سن ابتلا به مصرف مواد مخدر و در دسترس بودن 

آن به خصوص برای کودکان به هیچ عنوان قابل قبول نیست و در این زمینه نیازمند 
عزم ملی و به صحنه آمدن همه توان کشور برای مدیریت موضوع هستیم به نحوی 

که بتوانیم از آلوده شدن کودکان به مصرف مواد مخدر پیشگیری کنیم.
رحیمی به همسایگی ایران با یکی از بزرگترین تولیدکنندگان مواد مخدر جهان و 
هزینه های انسانی و مالی هنگفت ایران برای مبارزه با قاچاق مواد مخدر اشاره کرد و 
افزود: آنچه امروز به عنوان دستاورد سال ها مبارزه با قاچاق مواد مخدر پیش روی ما 
قرار دارد در کنار حجم عظیم پرونده های قضایی و تعداد بالای زندانیان مواد مخدر 
در کشور گویای این واقعیت مهم است که باید در سیاست ها و نحوه مبارزه بازنگری 

شود و راهکارهای مناسب و علمی را در این زمینه به کار گیریم.
رئیس مرجع ملی حقوق کودک به وظیفه هماهنگی بین دستگاه های متولی 
حقوق کودکان و نوجوانان اشاره کرد و اظهار داشت: مرجع ملی حقوق کودک باید 
به طور جدی به موضوع مصرف مواد مخدر در کودکان ورود کرده و همه تمهیدات 

لازم را برای مدیریت موضوع و ارائه راهکارهای مناسب به کار بندد.
وی از فقر به عنوان یکی از کلیدی ترین و مهم ترین بسترهای بروز و شیوع اعتیاد 
به مواد مخدر نام برد و گفت: ریشه یابی علل و شناسایی بسترهای بروز سوءمصرف 
مواد مخدر در کنار بکارگیری ظرفیت تشکل های مردمی در هم افزایی با امکانات 
دولتی برای شناسایی، درمان و حمایت از جامعه هدف، از ضروری ترین و مهم ترین 

مسائلی است که به خصوص در حوزه حقوق کودکان باید مورد توجه قرار گیرد.

وزیر دادگستری در نشست شورای هماهنگی مرجع ملی حقوق کودک:

عادی انگاری و شیوع اعتیاد در کودکان زنگ خطر جدی است

رئیس سازمان صدا و سیما گفت: تلویزیون پنج مناظره 
انتخابات  چهاردهمین  نامزدهای  برای  را  ساعته  چهار 
ریاست جمهوری درنظر گرفته است که از شبکه یک سیما 

روی آنتن می رود.
پیمان جبلی روز یکشنبه 2۰ خردادماه در نشست خبری، 
فرایند و سازوکارهای تبلیغات انتخاباتی در رسانه ملی را 

تشریح کرد.
وی با اشاره به اینکه مناظره ها معطوف به مسائل اصلی 
طراحی  برای  کارشناسان  ظرفیت  از  گفت:  است  کشور 
سوالات استفاده کردیم. نظارت بر مناظره بر عهده کمیته 
نظارت بر انتخابات خواهد بود. مناظره ها بعد از اذان مغرب 
شروع می شود و بین سه ساعت و نیم تا چهار ساعت طول 
می کشد. مراسم قرعه کشی در روزهای آینده برگزار می شود 
و محورهای اصلی مناظره از قبل در اختیار ستاد نامزدها 
قرار می گیرد. بعد از هر مناظره یک برنامه مناظره را تحلیل 

خواهد کرد.
جبلی ادامه داد: برای مجری در حال بررسی هستیم و به 
زودی نام او را اعلام می کنیم. گمانه زنی های فضای مجازی 

درست نیست.
دانشگاهی  نخبگان  و  کارشناسان  کرد:  تاکید  جبلی 
نامزدها را در سه میزگرد در معرض پرسش و پاسخ قرار می 
دهند. این مسائل در سه میزگرد زنده برگزار و مطرح می 
شود. هر کدام از نامزدها در این میزگردها می توانند دو 
مشاور خود را همراه داشته باشند. برنامه دیگری با عنوان 
برنامه  می کند.  بازخوانی  را  نامزدها  کارنامه  اول«  »صف 
گفتگوی ویژه خبری هم مطابق آنچه در دوره های قبل 

بوده، پابرجاست البته شیوه اجرا هنوز قطعی نشده است.
نامزدها می توانند ۳۱ برنامه برای سیمای

 استان ها تولید کنند
رئیس سازمان صداوسیما ادامه داد: دو مستند تلویزیونی 
و دو مستند رادیویی هم هر کدام به مدت ۳۰ دقیقه برای 
هر نامزد پخش می شود. نامزدها می توانند ۳۱ برنامه رو به 
دوربین برای سیمای استان ها تولید کنند. پیشنهاد می کنیم 

نامزدها از همین الان مستندهای شان را ضبط کنند. 
جبلی تصریح کرد: رسانه ملی با بداخلاقی انتخاباتی 
و تخریب ها برخورد قاطع خواهد کرد. در مقابله با لجن 
گونه ای  به  سوالات  بود.  خواهیم  جدی  بسیار  پراکنی ها 
است که بداخلاقی به حداقل برسد. طراحی سوالات جلوی 
کلی گویی ها را خواهد گرفت. سوالات با کمک چهره های 

دانشگاهی و نخبگان طراحی شده است.
وی با اشاره به اینکه سامانه تلوبیون در اختیار نامزدها 
خواهد بود. گفت: هر نامزد می تواند یک کانال 24 ساعته 

اختصاصی داشته باشد و این برنامه ها با اینترنت رایگان 
پخش می شود. 

آماده سازی دکورها  این فرصت کوتاه  افزود: در  جبلی 
و زیرساخت های فنی نهایی و ضوابط اجرایی و محتوایی 
باید  نامزدها  حتما  است.  شده  اعلام  هم  مناظره ها 

آیین نامه ها را مورد توجه قرار دهند. 
به  رئیس سازمان صداوسیما همچنین در این نشست 
انتخاباتی،  مناظره های  درباره  خبرنگاران  پرسش های 
مستندهای  پخش  و  ارزیابی  محتوا،  تولید  فرایندهای 
تبلیغات  با  مقابله  برای  ملی  رسانه  اقدامات  انتخاباتی، 
با  ای  رسانه  مقابله  و  رصد  همچنین  و  بیگانه  رسانه های 

هجمه های رسانه ای پاسخ داد.
حب و بغض ها در فعالیت رسانه ملی تاثیری ندارد

وی در پاسخ به این سوال که گزینه های مجری گری چه 
افرادی هستند اظهار کرد: خوشبختانه ظرفیت های رسانه 
اسامی  است.  ارزشمند  مناظره ها  اجرای  حوزه  در  ملی 
گزینه های اجرا یکی دو روز قبل از اجرای مناظره ها اعلام 
می شود.  جبلی در پاسخ به این سوال که آیا ممکن است 
گفت:  کند  تبلیغات  نامزدها  از  یکی  نفع  به  صداوسیما 
مصادیق تخلف در قانون مشخص شده است. هیچ گونه 
در  محورها  و  سوالات  بود.  نخواهد  ما  اختیار  در  رانتی 
اختیار همه نامزدها قرار خواهد گرفت. حب و بغض ها در 
فعالیت رسانه ملی تاثیری نخواهد داشت. نظرسنجی های 

انتخاباتی هم برای همه ستادها ارسال خواهد شد.
تلاش می کنیم احتمال جانب داری به حداقل برسد

کسانی که احتمال حضورشان شائبه جانب داری را دامن 
می زند در ستاد انتخابات صداوسیما و جلسات روتین حضور 
ندارندیکی از خبرنگاران درباره شبهه جانبداری تلویزیون 
از یک کاندیدای خاص با توجه به حضور برادر آن نامزد در 
صداوسیما پرسید که جبلی پاسخ داد: تمام تلاش خود را 
خواهیم کرد که از احتمال جانبداری رسانه ملی دور باشیم. 
در دوره هایی یکی از نامزدها برادر رئیس رسانه ملی بود و 
ما آن دوره ها را به خاطر داریم. تلاش خواهیم کرد که در 
این دوره احتمال جانب داری به حداقل برسد. کسانی که 
احتمال حضورشان شائبه جانب داری را دامن می زند در 
ستاد انتخابات صداوسیما و جلسات روتین حضور ندارند و 
کلا از عرصه تصمیم گیری و تصمیم سازی درباره برنامه های 

انتخابات به دور هستند تا به این شائبه مبتلا نشویم.
رئیس سازمان صداوسیما درباره حضور اصحاب رسانه 
در برنامه ها نیز اظهار کرد: اینکه خبرنگاران در برنامه ها 
حضور داشته باشند در حال بررسی است. اما هنوز قطعی 
نیست؛ اما رسانه ملی موظف است که نمایندگان رسانه ها را 

با نامزدها در تعامل قرار دهد.
وی با تاکید بر این که شبکه های برون مرزی نقش مهمی 
دارند  کشور  از  خارج  مخاطبان  به  رویکردها  انعکاس  در 
خارجه  سیاست  به  گانه  سه  میزگردهای  از  یکی  گفت: 
اختصاص دارد. در مناظره ها هم نامزدها باید رویکرد خود 

را در مورد سیاست های خارجی بیان کنند. 
جبلی افزود: کار در مدت زمان فشرده ۱4 روز هم برای 
ما و هم برای نامزدها سخت است. چون در دوره های قبل 
تبلیغات سه هفته طول می کشید. این دوره مناظره ها را از 
سه مناظره دوره های قبل به 5 مناظره افزایش دادیم و در 
این بین چند روز را برای نامزدها آزاد گذاشتیم که به تبلیغات 

میدانی بپردازند.
رئیس رسانه ملی درباره شیوه برگزاری مناظره ها ادامه 
داد: به صورت طبیعی چون یک رقابت سنگین بین چند 
نامزد برگزار می شود که می خواهند نظر مردم را جلب کنند، 
چالش در نقد نظر نامزدها اتفاق خواهد افتاد. زمانی که 
نوبت صحبت یک نامزد می شود، او این امکان را دارد که 
سوال را خودش انتخاب کند و یا خودش سوال جدیدی 
مطرح کند. مدت زمانی در پایان مناظره داریم که می توانند 
در مورد دیگر نامزدها جمع بندی داشته باشند. همچنین 

مناظره های رو در رو را نیز داریم.
هر بگو مگوی میان نامزدها بداخلاقی نیست

جبلی درباره برخورد با بداخلاقی ها نیز افزود: ما فراتر از 
قانون انتخابات که ضوابط را تعیین کرده نمی توانیم پیش 
برویم. دخالت شخصی و سلیقه ای انجام نمی دهیم. هر بگو 
مگوی میان نامزدها تخلف و بداخلاقی نیست. کمیسیون 
بررسی به لحظه ناظر است و هر تصمیم که اتخاذ شود، اجرا 
خواهد شد.  رئیس رسانه ملی گفت: یکی از کارهایی که 
در دست اجرا داریم، این است که مجموعه ای از مطالبات 
و درخواست های مردمی را انتخاب می کنیم و در اختیار 
نامزدها می گذاریم که خودشان تصمیم بگیرند به کدام یک 
پاسخ دهند. ما از نامزدهای محترم به عنوان نمایندگان افکار 
عمومی می خواهیم که بگویند مثلا برنامه شان برای اجرای 
برنامه هفتم چیست و تدابیر خود را شفاف برای اجرای قانون 

بگویند.
وقت اضافه بنا به تشخیص کمیسیون

 انتخابات داده می شود
جبلی با اشاره به اینکه اعطای وقت اضافه به نامزدها در 
مناظره ها بنا به تشخیص کمیسیون انتخابات است، گفت: 
این کمیسیون تصمیم می گیرد که اگر لازم باشد تا نامزدی به 
صحبت نامزد دیگری بخواهد واکنش بدهد، وقت اضافه ای 

به او داده شود.

رئیس صداوسیما:

 ۵ مناظره انتخاباتی ۴ ساعته از شبکه یک پخش می شود
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 علائم کم آبی بدن، به جز تشنگی مسئول آموزش همگانی انستیتو تغذیه عنوان کرد؛
خواص توت فرنگی در سلامت

آگاه  خود  غذاهای  در  موجود  طبیعی  سموم  از  افراد  از  بسیاری 
نیستند. 

و  شیمیایی  باقیمانده های  از  مردم  از  بسیاری  هلث،  از  نقل  به 
آلاینده هایی مانند میکروپلاستیک ها که در غذاهای ما یافت می شوند 
اما آنچه کمتر شناخته شده، این است که وعده های  آگاه هستند 

غذایی ما اغلب حاوی سموم طبیعی هستند.
این سموم، ترکیبات شیمیایی هستند که گیاهان برای محافظت از 
خود در برابر حشرات و میکروارگانیسم ها تولید می کنند. غذاهایی 
مانند لوبیا و سیب زمینی نمونه های رایجی از این نوع با سموم طبیعی 

هستند.
 ،)BfR( نتایج نظرسنجی اخیر موسسه فدرال آلمان در ارزیابی ریسک
آگاهی عمومی را در مورد این سموم طبیعی روشن و مشخص کرد تنها 

حدود 47 درصد از شرکت کنندگان از این سموم گیاهی آگاه بودند.
بقایای  مانند  مصنوعی  آلاینده های  که  حالی  در  این،  بر  علاوه 
محصولات محافظت از گیاهان و سایر آلاینده ها مانند فلزات سنگین 
به ترتیب 6۳ درصد و 62 درصد از پاسخ دهندگان را نگران کرده است، 

فقط 27 درصد نسبت به سموم طبیعی ابراز نگرانی کرده اند.
پروفسور آندریاس هنسل، مدیر این موسسه، بینش کلیدی از این 
نظرسنجی را برجسته کرد؛ اغلب افراد خطرات طبیعی را دست کم 
می گیرند، در حالی که خطرات مصنوعی بیش از حد مورد تاکید آنان 
قرار می گیرند. این بینش به شکاف قابل توجهی در درک و درک عمومی 

از ایمنی مواد غذایی اشاره دارد.
این نظرسنجی همچنین فراوانی مصرف غذاهای خام گیاهی را که 
اغلب منابع سموم طبیعی هستند، مورد بررسی قرار داده است؛ حدود 
۳4 درصد از پاسخ دهندگان این غذاها را به طور مکرر، 45 درصد گاهی 

اوقات یا به ندرت و ۱9 درصد به ندرت یا اصلا مصرف نمی کنند.
هنگامی که از آنان خواسته شد که غذاهای حاوی سموم طبیعی را 
بدون هیچ اولویتی نام ببرند، ۱5 درصد از پاسخ دهندگان ابتدا سیب 

زمینی را ذکر کردند. پس از آن گوجه فرنگی و لوبیا خام هر کدام با 9 
درصد و قارچ با پنج درصد ذکر شدند.

از  نیمی  از  بیش  رژیم های غذایی،  در  این غذاها  علی رغم شیوع 
در مورد سموم گیاهی  اظهار کردند که  پاسخ دهندگان )5۳درصد( 
اطلاعات ضعیفی دارند و تنها بخش کوچکی )هشت درصد( احساس 

کردند که به خوبی از آنها آگاه هستند.
اصطلاحات »پسماندها« و »آلاینده ها« اغلب در بحث های مربوط به 
ایمنی مواد غذایی با هم مخلوط می شوند. پسماندها به مقادیر کمی از 
مواد باقیمانده محصولات غذایی مانند میوه ها، سبزیجات یا غلات پس 
از استفاده، اشاره دارد. با این حال، آلاینده ها مواد ناخواسته ای هستند 
که به طور تصادفی یا به طور طبیعی یا از طریق فعالیت های انسانی وارد 

غذا می شوند و می توانند برای سلامتی مضر باشند.
محققان این تحقیق همچنین موضوع کپک در غذا را مورد بررسی 

قرار دادند که نگرانی مرتبط با حضور سموم طبیعی در مواد غذایی 
است. سموم کپک، حتی در مقادیر کم، هم برای انسان و هم برای 
حیوانات مضر است. به عنوان مثال، مربای کپک زده باید کاملا دور 
ریخته شود، با این حال 25 درصد از پاسخ دهندگان اعتراف کردند که 

فقط قسمت کپک زده را حذف کرده و بقیه را مصرف کرده اند.
به طور مشابه، هنگام برخورد با انواع توت های کپک زده، میوه های 
آسیب دیده نیز همین رفتار را داشتند و بیان کردند که اطراف آنها برای 
مصرف بی خطر هستند و 6۰ درصد از پاسخ دهندگان از این روش 

پیروی می کردند.
این یافته ها بر نیاز حیاتی برای آموزش عمومی بهتر و انتشار اطلاعات 
در مورد وجود و خطرات سموم طبیعی در غذاها تاکید می کند. درک 
این خطرات برای تصمیم گیری آگاهانه در مورد ایمنی و سلامت مواد 

غذایی بسیار مهم است.

سموم غذایی که از آنها بی خبریم

مسئول آموزش همگانی انستیتو تغذیه، در ارتباط با خواص توت فرنگی و همچنین احتیاط در خوردن این 
میوه، نکاتی را متذکر شد. 

مینا کاویانی، توت فرنگی را میوه ای خوشرنگ، خوش طعم و بسیار محبوب از خانواده گل سرخیان برشمرد و 
گفت: این میوه کم کالری منبع غنی مواد معدنی و ویتامین های سودمند برای سلامتی است.

وی افزود: مواد گیاهی موجود در توت فرنگی شامل فلاونوئیدها از جمله آنتوسیانین و کاتچین، اسیدهای 
فنولیک، تانین ها و رزوراترول است و این ترکیبات خاصیت آنتی اکسیدانی و ضدالتهابی دارند.

کاویانی با اشاره به نتایج پژوهش های علمی، گفت: مصرف توت فرنگی در پیشگیری از سرطان، پیری، 
التهاب و بیماری های عصبی مؤثر است. توت فرنگی دارای قدرت آنتی اکسیدانی بالایی است و از نظر 
شاخص ظرفیت جذب رادیکال اکسیژن بسیار بالا است و می تواند خطر بیماری های سرطان و قلبی عروقی 

را کاهش دهد.
وی، توت فرنگی را غنی از ویتامین C دانست و افزود: هر ۱۰۰ گرم توت فرنگی با داشتن 58/8 میلی گرم 
ویتامین سی می تواند حدود 98 درصد نیاز روزانه به این ویتامین را تأمین کند. در این میوه نیز مانند توت، 
علاوه بر ویتامین C، آنتی اکسیدان های دیگری مانند ویتامین E، بتاکاروتن )پیش ساز ویتامین A(، لوتئین و 
گزانتین یافت می شود. به گفته کاویانی، توت فرنگی سرشار از ویتامین های گروه B مانند PP, B6 ,B2 و فولات 

است و مقادیر نسبتاً بالایی از مواد معدنی شامل پتاسیم، منگنز، فلوراید، مس، آهن و ید را داراست.
وی با اشاره به نقش این میوه در تنظیم قندخون، افزود: یکی از خواص توت فرنگی کمک به تنظیم بهتر قند 
خون است. محققان بر این باورند که با مصرف توت فرنگی به ویژه پس از مصرف یک وعده غذایی، تنظیم قند 
خون و انسولین بهتر انجام می شود. کاویانی، شاخص قندی توت فرنگی را 4۰ عنوان کرد که به نسبت پایین 
است یعنی توت فرنگی باعث افزایش ناگهانی قند خون نشده و در نتیجه برای افراد مبتلا به دیابت کم خطر 
تلقی می شود. وی، فیبر غذایی را ماده دیگری برشمرد که در توت فرنگی به مقدار مناسبی وجود دارد و یادآور 
شد: مصرف توت فرنگی عبور مواد غذایی از دستگاه گوارش را تسهیل کرده و به دفع مواد مضر و زائد کمک 

می کند.
موارد احتیاط مصرف توت فرنگی

مسئول آموزش همگانی انستیتو تغذیه با اشاره به موارد احتیاط در مصرف توت فرنگی، گفت: حساسیت به 
توت فرنگی ممکن است در بعضی افراد به ویژه کودکان دیده شود.

به گفته وی، ورم و قرمزی در ناحیه دهان، لب ها و زبان، اگزما، کهیر، سردرد، آبریزش بینی، خارش چشم ها، 
وزوز گوش ها، ناراحتی گوارشی، افسردگی، بیش فعالی و بی خوابی برخی از نشانه های حساسیت به توت 

فرنگی است و افرادی که به توت فرنگی حساسیت دارند، باید از مصرف آن پرهیز کنند.

مطالعات نشان می دهد؛

رژیم غذایی پُرنمک ریسک اگزما را 
افزایش می دهد

پزشکان در حال حاضر به مردم نسبت به مصرف نمک به دلیل خطرات قلبی 
آن هشدار داده اند، اما تحقیقات جدید نشان می دهد که سدیم به پوست هم 

آسیب می رساند.
تیمی به سرپرستی دکتر »کاترینا ابوابارا«، دانشیار پوست در دانشگاه کالیفرنیا، 
گفت: »محدود کردن مصرف سدیم در رژیم غذایی ممکن است یک مداخله 

مقرون به صرفه و کم خطر برای درماتیت آتوپیک موسوم به اگزما باشد«.
این داده ها شامل 2۱6۰۰۰ نفر ۳7 ساله و بالاتر است. در این مطالعه، از نمونه 

ادرار افراد برای اندازه گیری میزان مصرف سدیم فرد استفاده شد.

حدود 5 درصد از افراد حاضر در مطالعه تشخیص اگزما داشتند.
میانگین دفع سدیم ادرار 24 ساعته یک فرد حدود ۳ گرم بود، اما این مطالعه 
نشان داد که وقتی دفع سدیم روزانه فقط ۱ گرم افزایش می یابد احتمال تشدید 
اگزما در آنها 22 درصد افزایش می یابد. این اثر در بین زنان قوی تر از مردان به 
نظر می رسید. به گفته محققان، افرادی که نمونه ادرارشان مصرف زیاد نمک را 

نشان می داد، ۱۱ درصد بیشتر با احتمال ابتلاء به اگزمای شدید مواجه بودند.
از سوی دیگر، افرادی که هنگام محدود کردن مصرف نمک به دستورالعمل های 

بهداشتی پایبند بودند، ۱2 درصد کمتر در معرض اگزما بودند.
محققان تاکید کردند که این مطالعه برای اثبات علت و معلولی طراحی نشده 
است و ممکن است افرادی که نمک دوست دارند غذاهای دیگری بخورند که 
پوست آنها را در معرض خطر قرار می دهد. سدیم همچنین به عنوان نقشی در 
فرآیندهای التهابی که ممکن است در ایجاد اگزما نقش داشته باشد، ذکر شده 

است.
 

یافته محققان هلندی؛

استاتین و متفورمین ممکن است خطر 
سکته مغزی را کاهش دهند

یک مطالعه جدید نشان می دهد داروهای رایجی که برای کنترل کلسترول، 
قند خون و فشارخون بالا استفاده می شوند نیز ممکن است خطر سکته مغزی 

را در افراد کاهش دهند.
محققان خطر آنوریسم های مغزی را که باعث سکته های خونریزی دهنده در 

بیماران می شود، ارزیابی کردند.
برای این مطالعه، آنها سوابق پزشکی تقریباً 49۰۰ بیمار مبتلا به سکته مغزی 
را بررسی کردند و آنها را با تقریباً 44۰۰۰ نفری که هرگز آنوریسم مغزی نداشتند 

مقایسه کردند.
آنها چهار داروی خاص را شناسایی کردند که به نظر می رسد پس از در نظر 

گرفتن سایر عوامل خطر، خطر آنوریسم مغزی را کاهش می دهند:
داروی فشار خون لیزینوپریل خطر را تا ۳7 درصد کاهش داد.

داروی کلسترول سیمواستاتین خطر را تا 22 درصد کاهش داد.
داروی دیابت متفورمین خطر را تا 42 درصد کاهش داد.

داروی پروستات تامسولوسین خطر را تا 45 درصد کاهش داد.
»جوس پیتر کانینگ«، محقق ارشد از مرکز پزشکی دانشگاه اوترخت در 
هلند، گفت: »ما برای جلوگیری از این نوع سکته که در سنین پایین تر و با نرخ 
مرگ و میر بالاتری نسبت به سایر انواع سکته مغزی رخ می دهد، نیاز فوری به 
راه های جدیدی داریم.« کانینگ در بیانیه خبری دانشگاه افزود: »درمان های 
جراحی فعلی ما برای آنوریسم های مغزی خطر ناتوانی دائمی و مرگ را دارد 
که اغلب بیشتر از مزایای بالقوه آن است، بنابراین جلوگیری از پارگی با یک 
داروی غیرتهاجمی بسیار سودمند خواهد بود«. از سوی دیگر، چهار دارو خطر 
سکته مغزی خونریزی دهنده را افزایش دادند: وارفارین رقیق کننده خون، 

ونلافاکسین ضد افسردگی، پروکلروپرازین ضد روان پریشی و کودامول مُسکن.
کانینگ گفت: »تحقیقات آینده برای بررسی این ارتباط و تعیین اینکه آیا این 
داروها در کاهش خطر سکته مغزی هموراژیک مؤثر هستند یا خیر، مورد نیاز 

است.«

دلایل یبوست که ربطی به تغذیه ندارند؛

چگونه یبوست را برطرف کنیم؟

دچار یبوست شده اید اما نمی دانید چرا؟ اگر این روزها به سختی مدفوع می کنید؛ 
اما رژیم غذایی سالمی دارید و تغییری هم در آن ایجاد نکرده اید و غذاهای فیبردار 
هم زیاد می خورید پس مشکل کجاست؟ مطمئناً تغذیه نقش بزرگی هم در علت 

یبوست و هم در رفع آن دارد؛ اما عواملی دیگری نیز دخیل اند.
رژیم غذایی کم فیبر یکی از علت های اصلی یبوست می باشد. فیبر به مدفوع 
حجم می دهد و کمک می کند راحت تر از سیستم گوارشتان عبور کند. از سویی 
دیگر، غذاهای کم فیبر مانند غذاهای فراوری شده و تصفیه شده می توانند سبب 
کاهش حرکات روده شده و مدفوع به سختی از روده ها عبور کند. یبوست می تواند 
ناشی از فاکتورهای دیگری هم باشد، از جمله عادت های سبک زندگی مثل 

استرس و برخی از عوارض.
یبوست به این معنی است که در عرض یک هفته، کمتر از سه بار شکمتان کار 
کند و ضمناً مدفوعتان خشک و سفت باشد. فقط غذا نیست که باعث یبوست 

می شود.
به اندازه کافی تحرک بدنی ندارید

ورزش نکردن و نداشتن فعالیت بدنی می تواند باعث یبوست شود، زیرا ورزش 
منظم به تحریک عضلات روده کمک کرده و حرکات روده را بهتر می کند. ضمناً 
عضلات شکم و دیافراگم شما برای گوارش مهم اند و اگر این عضلات ضعیف 
باشند، می توانند مشکلاتی ایجاد کنند. عضله مخاطی که لایه ای از عضله در شکم 
است، به فشرده شدن دیواره های شکم به هم دیگر و هضم غذا کمک می کند. 
ورزش منظم می تواند حرکات دودی روده را افزایش دهد، خصوصاً در افراد سنین 

بالا که معمولًا کم تحرک ترند.
داروها یا مکمل هایی مصرف می کنید

برخی از داروها مثل آنتی اسیدها، اوپیودها و بعضی از داروهای ضدافسردگی 
می توانند باعث یبوست شوند که در واقع یبوست یکی از عوارض جانبی آنهاست. 
همچنین مکمل های آهن و کلسیم که معمولًا به دلایل گوناگونی مصرف می شوند 

می توانند در برخی از افراد باعث یبوست شوند.
در حال تخمک گذاری هستید

به دفعات  تخمک گذاری  دوره  طی  است  ممکن  خانم ها  از  بعضی  هرچند 
اجابت مزاج داشته باشند یا حتی اسهال شوند، اما عده ای ممکن است دقیقاً 
برعکس، به یبوست دچار شوند. هم اسهال و هم یبوست می توانند مربوط به 
پروژسترون باشند. این هورمون که باعث رشد و ضخامت دیواره رحم می شود، در 

تخمک گذاری افزایش پیدا می کند و می تواند با اختلالی که در سلول های عضله و 
منقبض و منبسط شدن آنها ایجاد می کند، بر گوارش اثر بگذارد.

مطالعات زیادی نشان داده اند استرس می تواند در عملکرد گوارشتان اختلال 
باکتری های  ماجراست.  این  به  مرتبط  روده های شما  میکروبیوم  و  کند  ایجاد 
دستگاه گوارش شما کمک می کنند غذایی که می خورید تجزیه شده و به مدفوع 
تبدیل شود. اما وقتی تحت استرس هستید، این باکتری ها می توانند فرایند 

گوارش را تغییر دهند و منجر به سفت شدن مدفوع شوند
به اندازه کافی آب نمی نوشید

هیدراته نگه داشتن بدن از خیلی جهات اهمیت دارد، از جمله گوارش خوب. 
اگر یبوست دارید و می دانید اخیراً کم آب نوشیده اید، بیشتر آب بنوشید و اثرش 

را ببینید.
به اندازه کافی آب و مایعات مصرف نکردن می تواند منجر به دهیدراته یا کم آب 
شدن بدن شده و مدفوع را خشک و سخت کند و در نتیجه عبور آن دشوار شود، 

خصوصاً اگر کم آبی بدنتان همراه با یک رژیم غذایی کم فیبر هم باشد.
فیبر محلول برای حل شدن به آب نیاز دارد، بنابراین بدون دریافت آب کافی، 
می تواند باعث نفخ شود. اگر غذاهای فیبردار مثل غلات کامل و سبزی و میوه و 

حبوبات زیاد می خورید، باید بیشتر هم آب بنوشید.
استرس دارید

بله، استرسی که دارید هم می تواند شما را گرفتار یبوست کند. استرس کار، 
استرس مربوط به اتفاقات خانه یا حتی اضطرابی که از اخبار می گیرید همگی 

می توانند بر گوارش شما اثر بگذارند.
مطالعات زیادی نشان داده اند استرس می تواند در عملکرد گوارشتان اختلال 
باکتری های  ماجراست.  این  به  مرتبط  روده های شما  میکروبیوم  و  کند  ایجاد 
دستگاه گوارش شما کمک می کنند غذایی که می خورید تجزیه شده و به مدفوع 
تبدیل شود. اما وقتی تحت استرس هستید، این باکتری ها می توانند فرایند 
گوارش را تغییر دهند و منجر به سفت شدن مدفوع شوند. استرس می تواند سد 
دفاعی سیستم گوارشتان را نیز ضعیف کند و منجر به »نشتی روده« شود که طی 

آن، باکتری ها وارد جریان خون شده و واکنش های التهابی ایجاد می کنند.
برنامه خود را تغییر داده اید

حتی شاید احساس نکنید؛ اما بدن را در معرض چیزی که به آن عادت ندارد 
قراردادن، مثلًا سفر به چند جا یا حتی تا دیروقت بیدارماندن می تواند بدنتان را در 

فشاری قرار دهد که بر سیستم گوارش و حرکات روده اثر بگذارد.
دلیلش این است که ریتم شبانه روزی طبیعی بدن شما در واقع با فرایند گوارشتان 
ارتباط دارد. این ریتم معمولًا با خواب مرتبط است و در واقع ساعت بدن شماست 
که تعیین می کند هورمون هایتان چگونه به نور و تاریکی در عرض یک سیکل 24 
ساعته پاسخ دهند. اما به دلیل ارتباط بین گوارش و سیستم شبانه روزی بدن، اگر 
روتین هر روزه خود را تغییر دهید، چه یک تغییر کوچک در برنامه خواب و بیداری و 
چه تغییری بزرگ مثل سفر به کشوری دیگر، می توانند باعث یبوست در بدن شود تا 

زمانی که بدن، ریتم جدیدی به خود بگیرد یا به ریتم قبلی خود برگردد.
بیماری یا عارضه ای دارید

انواع بیماری ها بسته به نحوه واکنش بدن به آن بیماری می توانند سبب یبوست 
شوند. مثلًا افرادی که دیابت دارند ممکن است به دلیل اثر دیابت بر هورمون های 
پانکراس )مثلًا انسولین( و متابولیسم به یبوست دچار شوند. وقتی این اتفاق 
می افتد، فردی که دیابت دارد ممکن است به گاستروپارزی )فلج جزئی عضلات 
معده( مبتلا شود که نتیجه آن کاهش عملکرد حرکتی سیستم گوارش بوده و باعث 

می شود حرکت غذا در روده ها کُند شود.
 )IBS( اختلالات کف لگن و عوارض معده و روده باعث سندرم رود تحریک پذیر
نیز می توانند بشوند. این سندرم اختلالی است که بر معده و روده ها اثر گذاشته 
و سیستم گوارش را مختل می کند. دیگر عوارض مثل سکته مغزی، پارکینسون، 

آلزایمر یا آسیب نخاعی نیز می توانند باعث یبوست شوند.
چگونه یبوست را برطرف کنیم؟

اگر هیچ یک از علت های گفته شده دلیل یبوست شما نیستند پس احتمالًا 
دچار یبوست مزمن هستید. احتمال یبوست با افزایش سن بیشتر می شود. اگر 
به دنبال راهکارهایی فوری برای تسکین یبوست خود هستید، این تغییرات را در 

سبک زندگی خود ایجاد کنید: 
بیشتر فیبر بخورید

فیبر برای حجم دادن به مدفوع لازم است و ضمناً بافت آن را نرم می کند تا 
راحت تر در مسیر گوارش و کولون حرکت کند. آقایان باید حداقل ۳۰ تا ۳8 گرم 
فیبر در روز بخورند و خانم ها نیز باید روزانه 2۱ تا 25 گرم فیبر مصرف کنند. شاید 
به نظر برسد به اندازه کافی از میوه ها و سبزی ها فیبر دریافت می کنید؛ اما خیلی از 

افراد در واقع فقط ۱۰ تا ۱5 گرم فیبر در روز می خورند.
غذاهای فیبردار مثل انواع میوه و سبزی، غلات کامل، حبوبات و آجیل در رژیم 
غذایی خود بگنجانید. این غذاها با حجمی که به مدفوع شما می دهند، عبور آن را 

راحت تر می کنند. مصرف فیبر خود را تدریجاً بیشتر کنید و زیاد آب بنوشید.
همیشه هیدراته باشید

نوشیدن مقدار کافی آب در طی روز باعث می شود مدفوعتان نرم شود و راحت تر 
عبور کند. شما از طریق میوه ها و سبزی ها و دیگر غذاهایی که می خورید نیز 
آب دریافت می کنید. اما طبق توصیه ها باید در روز حداقل 8 لیوان آب بنوشید. 

نوشیدنی های کم قند یا بدون قند نیز گزینه های مناسبی هستند.
به طور منظم ورزش کنید

فعالیت بدنی نقش چشمگیری در گوارش دارد و ورزش منظم می تواند واقعاً به 
گوارش شما کمک کند. فعالیت هایی مانند پیاده روی، دوی آهسته و یوگا می توانند 
عضلات گوارش را به تحرک بیندازند و به اجابت مزاج منظم و راحت کمک کنند. 
انجام تمرینات ورزشی برای قوی تر کردن عضلات شکم )مثل پلانک و کرانچ 
چندین بار در هفته( و همچنین تمرینات هوازی که میان تنه را درگیر می کنند نیز 

می توانند نفخ را کاهش داده و به گوارش کمک کنند.
کلام پایانی

هرچند معمولًا یبوست را به مصرف ناکافی فیبر ربط می دهند؛ اما واقعیت این 
است که دیگر فاکتورها در سبک زندگی هم می توانند در این میان نقش داشته 
باشند. نوشیدن آب کافی، مدیریت استرس و انجام ورزش منظم، راه های مؤثری 
برای پیشگیری از یبوست و درمان آن هستند. یادتان باشد، رژیم غذایی متعادل، 
سبک زندگی فعال و مراقبت های فردی نقش مهمی در حفظ عملکرد بهینه روده ها 

دارند.
اگر تمام این موارد را رعایت کردید؛ اما همچنان درگیر یبوست بودید باید به 

پزشک مراجعه کنید تا از جهت دیگر عوارض و مشکلات سلامتی ارزیابی شوید.
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ابوالفضل علی دوست ابرقویی *

غنیمت شمردن فرصت ها)2(

اهل کاروان خیالشان راحت بود زیرا می دانستند که نگهبانان اموالشان مردانی هستند 
قوی هیکل و توانمند و لذا با خیال راحت شب اموال را به آنها سپردند و خود به استراحت 
پرداختند.   اما نیمه شب دزدانی توانمندتر آمدند ابتدا دهان و سپس  دست و پای 

نگهبانان را بستند و بعد هم اموال قافله را به یغما بردند. 
 صبح که اهل کاروان بیدار شدند با محافظانی روبرو شدند دست و پا و دهان بسته و 
اموالی به غارت رفته.  ابتدا دهان نگهبان را باز کردند و از آنها ماجرا را پرسیدند از جمله این 
که چرا دیشب سر و صدا نکردید تا ما به کمک شما بیاییم.  جوابشان مشخص بود چگونه 
می توانستند با دهان بسته سر و صدا کنند؟! سپس نگهبانان گفتند دیشب نتوانستیم باج 

سروصدا شما را به کمک بطلبیم ولی الان هرچه بخواهید فریاد می زنیم!
طبیعی است که فریاد آن ساعت نگهبانان دردی را دوا نمی کرد.  مولوی پس از بیانج 

این حکایت می گوید:
 چون که عمرت برد دیو فاضحه

 بی نمک باشد اعوذ و فاتحه
 گرچه باشد بی نمک اکنون حنین
هست غفلت بی نمک تر زان یقین

 حکایت بسیاری از ما حکایت محافظان کاروانی است که گفته شد. 
 در موقع مقتضی دست به کار نمی شویم و زمانی فریادمان بلند می شود که دزد روزگار 

اموال و اوقاتمان را در ربوده است. 
دیل کارنگی نویسنده آمریکایی جمله جالبی دارد او می گوید:

چقدر دیر متوجه می شویم که زندگی و حیات یعنی همین اوقات و ساعاتی که با کمال 
شتاب زدگی و بی رحمی انتظار گذشتنشان را داریم و به تعبیر یکی از بزرگان زندگی مانند 

دوچرخه سواری است که برای حفظ تعادل آن باید همواره در حرکت باشی. 
شکسپیر می گوید: زندگی مانند دریایی است که کشتی ما بر روی آن در حرکت است 
روزی که دریای زندگی طوفانی نیست باید با کشتی بر آن حرکت  و از فرصت ها استفاده 

کرد و الا دیر یا زود ریای زندگی طولانی می شود و فرصت ها از کف می روند. 
 فردوسی چه نیکو می گوید:
 نشاط جوانی ز پیران مجوی
 چه آب روان باز ناید ز جوی

 چو دوران عمر از چهل درگذشت
 مزن دست و پا کابت از سر گذشت

 سعدی نیز می گوید:
  دور جوانی بشد از دست من

 آه و دریغا ز من دلفروز
 قوت سر پنجه پیری برفت 

راضی ام اکنون به پنیری چو یوز
  امیر مومنان می فرمایند: دلت را به خاطر آنچه از تو فوت شده است با اندوه مپوشان زیرا 

در این صورت  از تدبیر برای آینده باز می  مانی. 
 رسول خدا نیز فرمودند: کسی که 4۰ ساله شود و اعمال نیکش بر اعمال بدش افزون 

نگردد باید خود را برای عذاب الهی آماده کند    
یکی از بزرگان زندگی را دو نیمه می داند نیمه اول در انتظار رسیدن به نیمه دوم و نیمه 

دوم در حسرت نیمه اول. 
 پایان بخش این گفتار شعر حکیمانه ای تقدیم به شما:

 دریاب کنون که نعمتت هست به دست
 کاین دولت و ملک می رود دست به دست.

مدیرکل گمرکات استان قم :

قطعات ماشین آلات بیشترین سهم را 
در واردات قم دارد

مدیرکل گمرکات استان قم گفت: در فروردین  و اردیبهشت ماه سال جاری، بیشترین 
حجم کالاهای وارد شده به گمرکات قم مرتبط با قطعات مورد نیاز برای تولید انواع ماشین 

آلات در واحدهای صنعتی استان بوده است. 
اسفندیار دریکوندی در گفت وگویی بیان داشت: در همین رابطه طی مدت مورد نظر 
کالاهایی همچون قطعات منفصله کامیون، قطعات موتور سیکلت، قطعات منفصله بیل 
مکانیکی، قطعات ماشین لباسشویی و ظرفشویی، قطعات کولر گازی و برخی دیگر از 
قطعات مورد نیاز در تولید لوازم خانگی همچون یخچال از طریق گمرکات قم وارد کشور 

شده است.
وی افزود: این کالاها پس از ورود به گمرکات قم و طی مراحل قانونی و ارزیابی های لازم 
در کوتاه ترین زمان ممکن ترخیص شده و در اختیار بهره برداران واحدهای صنعتی قرار 

گرفته تا در فرآیند تولید محصولات مورد نظر خود از آن ها استفاده کنند.
وی ادامه داد: در همین رابطه طی دو ماه سپری شده از سال جاری ۳7 نوع کالا به 
وزن بیش از ۱۰ هزار تُن و ارزش 48 میلیون دلار وارد گمرکات قم شد که بیشترین حجم 
آن را کالاهای مورد استفاده در تولید محصول نهایی واحدهای صنعتی تشکیل می دهد.

 
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم خبرداد:

برگزاری 100 دوره  آموزشی برای مدیران 
واحدهای صنعتی 

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم گفت: در سال جاری برای توسعه فرآیند 
سیستم نگه داشت نیروهای انسانی در واحدهای تولیدی استان، ۱۰۰ دوره آموزشی برای 
مدیران و کارشناسان واحدهای صنعتی کوچک و متوسط فعال در قم ترتیب خواهد یافت. 
به گزارش ندای قم، وحید آشتیانی در گفت وگویی با اشاره به نقش به سزای آموزش 
در رشد و ارتقای منابع انسانی افزود: در راستای افزایش دانش و ارتقای بهره وری منابع 
انسانی واحدهای صنعتی کوچک و متوسط و خوشه های کسب و کار استان، سال 
گذشته نیز، ۱۰۰ دوره آموزشی در زمینه های مدیریتی، مهارتی، کارآفرینی، خوشه های 

صنعتی، محیط زیست و کارشناسی برگزار گردید. 
وی گفت: این دوره ها پس از نیازسنجی از مخاطبان اصلی یعنی شرکت های خدماتی 
موارد  سایر  و  کار  و  کسب  خوشه های  انجمن ها،  اتحادیه ها،  صنعتی،  شهرک های 
در سرفصل ها بسیار ضروری و کاربردی همچون بازاریابی و فروش، مالی و مالیاتی، 

استاندارد، مدیریت منابع انسانی و بهداشت و ایمنی طراحی و اجرا شد.
وی ادامه داد: همچنین مقوله مدیریت منابع انسانی مهمترین چالش دهه اخیر برای 
کلیه کسب و کارها در سرتاسر جهان محسوب می شود که در صورت نادیده گرفتن آن 
بسیاری از کسب و کارها با مسائل بزرگی همچون تعطیلی و عدم امکان ادامه تولید مواجه 
خواهند شد. لذا، مدیران واحدهای صنعتی و کسب و کارهای کوچک و متوسط باید به 
طور ویژه برنامه ریزی برای جذب و نگه داشت نیروهای انسانی خود با ایجاد انگیزه های 
مختلف باشند که در همین رابطه و در راستای تحقق شعار سال، ۱۰۰ دوره آموزشی 

پیرامون این موضوع مهم امسال در قم برگزار می شود.
گفتنی است 98 درصد صنایع این استان کوچک و متوسط هستند و نیاز است تا هرگونه 

برنامه ریزی در حوزه فعالیت های صنعتی در قم با درنظر گرفتن این مساله باشد.

در جلسه کارگروه ساماندهی اتباع و مهاجران خارجی تاکید شد؛

لزوم ساماندهی اتباع شهرستان جعفرآباد
در جلسه کارگروه ساماندهی اتباع و مهاجران خارجی شهرستان جعفرآباد تصمیم 

گیری و بر لزوم ساماندهی اتباع تاکید شد.
براساس این گزارش ، در این جلسه مصوب شد:

 مهاجرین و اتباع غیر مجاز شناسایی و قانون مربوطه اعمال شود. 
ارائه خدمات اتباع مجاز به صورت یکپارچه و فقط از طریق کارت هوشمند ویژه اتباع 

انجام گیرد.  تمام خدمات فقط از طریق سامانه سهما خواهد بود. 
جلسه هماهنگی با دفاتر املاک و اصناف و جهاد کشاورزی در راستای شفاف سازی 
وضعیت اسکان و اشتغال، تحصیل صورت گیرد و قوانین به کارگیری اتباع خارجی به آنان 
تشریح شود. کارفرمایان به کار گیرنده اتباع غیر مجاز شناسایی و برخورد جدی از جمله 

جریمه های سنگین صورت گیرد. 
افرادی که سیم کارت در اختیار اتباع قرار می دهند مشمول سلب امتیاز سیم کارت و 
جریمه نقدی تا ١٠ میلیون تومان شوند و افرادی که کارت بانکی در اختیار اتباع قرار دهند 
ضمن انسداد همه حسابها، در نوبت اول مشمول جریمه ٣٠ میلیون تومانی شوند و در 

صورت تکرار جرائم سنگین تر اعمال شود.
با سرشبکه های قاچاق و نگه داری از اتباع غیر مجاز برخورد جدی شود.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

۸۵ واحد صنعتی مشمول پرداخت 
عوارض آلایندگی شدند

مدیرکل حفاظت محیط زیست قم گفت: در جریان اجرای طرح پایش واحدهای 
صنعتی و تولیدی استان از نظر انجام تکالیف محیط زیستی، در سال گذشته حدود 
85 واحد صنعتی را در لیست صنایع آلاینده قرار دادیم که بر اساس قانون مشمول 

پرداخت عوارض آلایندگی شدند. 
محمدحسین بازگیر در گفت وگویی به مناسبت هفته محیط زیست اظهار کرد: در 
حوزه مقابله با پدیده گرد و غبار برنامه جامعی داریم که راهبردها و اقدامات اولویت دار 
را مشخص کرده است؛ ما نیز در اداره کل حفاظت محیط زیست استان این برنامه 
را دنبال می کنیم. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم، با بیان اینکه در برنامه 
جامع مقابله با گرد و غبار 22 دستگاه اجرایی وظیفه مند هستند، گفت: سازمان 
محیط زیست و هواشناسی در راستای رصد و پایش، پیش بینی و اعلام هشدارهای 
پدیده گرد وغبار فعالیت می کنند.  وی ادامه داد: در حال تکمیل شبکه های پایش 
هستیم؛ تا امروز 7 ایستگاه سنجش آلودگی هوا در نقاط مختلف استان نصب شده و 
آمار، اطلاعات و گزارش میزان غلظت ذرات را به روز بررسی می کنیم. بازگیر یادآورشد: 
دستگاه مختلف از جمله سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری، جهاد کشاورزی، صمت 
در خصوص مقابله با پدیده گرد و غبار تکالیفی دارند که پیگیری آن ها را در قالب یک 
کارگروه دنبال می کنیم. وی اظهار کرد: وظیفه ما هماهنگی، پیگیری و راهبری است 
که در حد توان به دنبال آن هستیم و امیدواریم با هم افزایی بین دستگاه ها اقدامات 
موثرتری صورت بگیرد و امسال شاهد روزهای آلاینده کمتری باشیم. مدیرکل حفاظت 
محیط زیست استان قم تصریح کرد: در سال های اخیر به طور میانگین سالانه 7۰ 
روز شاهد آلایندگی هوا بودیم، امیدواریم امسال تعداد روزهای کمتری شاهد آلایندگی 
باشیم و یا حداقل شدت آلودگی ها کمتر از گذاشته باشد. بازگیر با اشاره به پایش 
مستمر واحدهای صنعتی عنوان کرد: هر ساله از بیش از هزار واحد صنعتی بازدید و 
پایش به عمل می آید و حداقل بین 4۰ تا 5۰ درصد از این واحدهای به دلیل اشکالات 

موجود اخطار دریافت می کنند.
وی عنوان کرد: در سال گذشته حدود 85 واحد صنعتی را در لیست صنایع آلاینده 
قرار دادیم که بر اساس قانون مشمول پرداخت عوارض آلایندگی شدند؛ همچنین 

۱۰۰ پرونده قضایی برای واحدهای صنعتی تشکیل شد.
 

معاون اداره کل میراث فرهنگی استان قم خبرداد:

پرداخت ۴۴0 میلیارد ریال تسهیلات 
به هنرمندان صنایع دستی

معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی استان قم، با بیان اینکه سال گذشته 
۱۱ میلیارد تسهیلات مشاغل خانگی به ۱۰2 نفر از متقاضیان پرداخت کردیم، گفت: 
معرفی هنرمندان صنایع دستی برای دریافت تسهیلات تبصره ۱8، با مبلغ 44۰ 

میلیارد ریال در سال گذشته انجام شده است. 
مهدی نصر اصفهانی در گفت وگویی اظهارداشت: صدور مجوز صنایع دستی طی 
دو سال اخیر در استان قم ۳ برابر شده و از یک هزار مورد به ۳ هزار مورد افزایش یافته 
است. وی با بیان اینکه سال گذشته ۱۱ میلیارد تسهیلات مشاغل خانگی به ۱۰2 نفر 
از متقاضیان پرداخت کردیم، اضافه کرد: معرفی هنرمندان صنایع دستی برای دریافت 

تسهیلات تبصره ۱8، با مبلغ 44۰ میلیارد ریال در سال گذشته انجام شده است.
معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی استان قم، افزود: یک هزار و 2۳۰ نفر 
از هنرمندان جهت استفاده از بیمه تأمین اجتماعی روستایی و عشایر تاکنون معرفی 

شدند که از این تعداد 46 نفر در دوسال گذشته بودند.
نصر اصفهانی در خصوص چالش های حوزه صنایع دستی در استان، ادامه داد: 
یکی از مهم ترین چالش ها در حوزه صنایع دستی عدم وجود بازارچه های صنایع دستی 
است؛ بنابراین با توجه به تولیدات فاخر صنایع دستی در استان عدم وجود مکان ثابت 
راستای رضایت مندی  بسیار مهم است که در  برای عرضه محصولات یک معضل 

هنرمندان صنایع دستی این مهم باید عملیاتی شود.
معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی استان قم، بیان کرد: با مرمت یک 
خانه تاریخی با هزینه ای بالغ بر۳ میلیارد تومان دبیرخانه شهر ملی انگشتر جنب بیت 
امام خمینی)ره( با عنوان "چهارسو هنر" مختص فروش صنایع دستی به ویژه انگشتر 
افتتاح خواهد شد. وی با بیان اینکه سال گذشته 9 نشان ملی مرغوبیت کالا را برای 
هنرمندان اخذ کردیم، تصریح کرد: 44 قطعه زمین در شهرک ثامن به هنرمندان منبت 
کار واگذار شده است و می تواند به عنوان یک مجتمع کارگاهی برای هنرمندان منبت 

کار که در کاسه گری مستقر هستند نظم ایجاد کند.
نصر اصفهانی با تاکید بر اینکه با معرفی سوغات قم به زائران در این زمینه گردش مالی 
بسیار بالایی در حوزه صنایع دستی رقم می خورد، گفت: مطالعه و پژوهش خوبی در 

حوزه سوغات زائر و متبرکات صورت گرفته است و به دنبال اجرای آن هستیم.
معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی استان قم تاکید کرد: تقویت و ایجاد 
۱2 فروشگاه  صنایع دستی، رونمایی از سایت فروش محصولات اینترنتی انگشتر با 
عنوان چهارسو هنر، تخصیص رقم 9۰۰ میلیارد ریال سهم ابلاغی تبصره ۱6 برای 
هنرمندان استان، برگزاری نشست های تخصصی برای هنرمندان، حضور هنرمندان 
صنایع دستی استان در نمایشگاه های ملی و بین المللی از جمله فعالیت هایی است 
که در سال گذشته رقم خورد. وی عنوان کرد: علی اکبر رمضانی، هنرمند قلمزنی روی 
انگشتر توسط وزیر میراث فرهنگی تجلیل شد و این از افتخارات صنایع دستی استان 
قم در سال گذشته بوده است. نصر اصفهانی یادآور شد: واگذاری 5۰ قطعه زمین به 
هنرمندان منبت کار در شهرک ثامن، برگزاری ۳ نمایشگاه های موقت و نوروزی، معرفی 
هنرمندان جهت دریافت تسهیلات تبصره ۱8 با مبلغ 4۰ میلیارد تومان، معرفی 8۰ 
مورد مشاغل خانگی جهت دریافت تسهیلات، ثبت اطلاعات 2۰ نفر از متقاضیان 
اشتغال روستایی و فراگیر جهت دریافت تسهیلات کم بهره از جمله برنامه هایی است 
که پیگیری خواهیم کرد. معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی استان قم تاکید 
کرد: ایجاد خانه هنرمندان مستقر در خانه تاریخی زند، تجهیز و راه اندازی دبیرخانه 
صنایع دستی، برگزاری نمایشگاه های تخصصی صنایع دستی، تجهیز و راه اندازی 
پنج شنبه بازار مجموعه مقابر گنبد سبز، برگزاری نمایشگاه منطقه ای صنایع دستی در 
استان با همکاری استان های منطقه مرکزی، برگزاری دوره های آموزش صنایع دستی 
برای شاغلین صنایع دستی از جمله برنامه های پیشنهادی معاونت صنایع دستی در 

سال ۱4۰۳ است.
 

با حضور در اداره کل جمعیت هلال احمر قم ؛

قدردانی فرمانده سپاه قم از امدادگران 
هلال احمر

فرمانده سپاه امام علي بن ابی طالب ع با حضور در اداره کل جمعیت هلال احمر قم 
از زحمات شبانه روزی امدادگران این مرکز قدردانی و تجلیل کرد.

به گزارش ندای قم، محمدرضا موحد باحضور در اداره کل جمعیت هلال احمر 
استان قم ضمن دیدار با رئیس و اعضای ستاد این جمعیت،با بیان اینکه جنگ را با 
شهدا پیروز شدیم، گفت: کار هلال احمر روشن کردن مشعل هدایت و امتداد دفاع 
مقدس است. وی با اشاره به اینکه امدادگران هلال احمر همواره در حال ثواب و حسنه 
هستند، بیان کرد: امدادگران هلال احمر با به خطر انداختن جان خود، دیگران را 
نجات می دهند که این موضوع بسیار ارزشمند و قابل تقدیر است.فرمانده سپاه استان 
قم گفت: بایستی از ظرفیت های هلال احمر و بسیج جهت ارتقاء آمادگی ها استفاده 
بهینه  کرد.محمدرضا موحد از آمادگی سپاه و بسیج قم برای خدمت به مردم خبرداد 
و افزود: سپاه و بسیج به عنوان نیروهای مخلص و مطیع رهبری در هر کجای جهان 
که نیاز باشد ایفای نقش خواهند کرد.محمدرضا بهرامی، رئیس جمعیت هلال احمر 

استان قم نیز گزارشی از اقدامات و فعالیت های این سازمان ارائه نمود.
 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم خبرداد:

خریداری بیش از 90 درصد گندم کشت شده 
،مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: تاکنون بیش از 9۰ درصد از گندم 

کشت شده در استان خریداری و در سیلو ذخیره شده است. 
سعید محمدی افزود: در سال زراعی جاری 649۰ هکتار از زمینه های استان زیر 
کشت گندم رفت که ۱۰9۰ هکتار از این مقدار کشت دیم و 54۰۰ هکتار نیز کشت 

آبی بوده است. 
وی با اشاره به بارش های نسبتاً خوب در زمستان سال گذشته و بهار امسال گفت: 
پیش بینی می شود امسال ۱5 تا ۱6 هزار تن گندم از سطح گندمزار های استان 
برداشت شود و تاکنون ۱4 هزار تن از این مقدار از کشاورزان قمی خریداری شده است. 

دومین رویداد استانی جایزه جوانی جمعیت به همت دفتر امور زنان و خانواده 
استانداری قم برگزار شد.

به گزارش ایمان ، دومین رویداد استانی جایزه جوانی جمعیت عصر روز شنبه 
در سالن همایش های شهرداری قم به همت دفتر امور زنان و خانواده استانداری 
قم برگزار گردید.در این مراسم آیت الله سیدمحمد سعیدی امام جمعه قم، 
سیدمحمد آقا میری استاندار قم، مریم عرب نژاد سرپرست امور زنان و خانواده و 
حجت الاسلام سید اسماعیل حسینی مقدم، معاون اجتماعی فرهنگی و زیارت 

استانداری قم به ایراد سخنرانی در حوزه جمعیت و جوانی پرداختند. 
تولیت حرم مطهر حضرت معصومه )س(:

افزایش جمعیت یک راهبرد در جامعه اسلامی است
تولیت حرم مطهر حضرت معصومه )س( در این رویداد گفت: افزایش جمعیت 

یک راهبرد در جامعه اسلامی است که مورد تاکید دین مبین اسلام است.
علیها  الله  سلام  فاطمه  حضرت  گفت:  سعیدی  محمد  سید  الله  آیت 
خواستگاران فراوانی داشتند که پیامبر اسلام با همان بیان پر لطف و محبت 
خود به برخی از آنان می فرمودند، شما صبر کنید ببینید قضای الهی درباره 

زهرا سلام الله علیها چیست.
امام جمعه قم بیان کرد: وقتی حضرت علی علیه السلام به خواستگاری 
با دیگران  که  برخوردی  پیامبر اسلام  آمدند،  علیها  الله  زهرا سلام  حضرت 
داشتند، نسبت به حضرت علی علیه السلام نداشتند و این برخورد متفاوت بود.

با  علیها  الله  سلام  فاطمه  حضرت  اگر  کرد:  اضافه  سعیدی  الله  آیت 
امیرالمومنین علیه السلام ازدواج نمی کردند، کسی دیگر در شان همسری آن 

حضرت نبود که امام صادق علیه السلام به این امر اشاره کردند.
از  ادامه داد: اگر خداوند حضرت علی علیه السلام را خلق نمی کرد  وی 

حضرت آدم تا انتهای عالم همکفو ام ابیها سلام الله علیهم وجود نداشت.
آیت الله سعیدی ابراز کرد: سیره و روش ائمه اطهار علیهم السلام برای تمامی 

مومنان و شیعیان اسوه است که باید از آنان پیروی کنیم.
تولید حرم بانوی کرامت اضافه کرد: پیامبر اسلام فرمود ازدواج کنید و نسل 
پیدا کنید و زیاد هم نسل داشته باشید و تاکید کردند به مسلمین که پیروان 

مکتب پیامبر اسلام هستند به آنان در روز قیامت افتخار می کنم.
وی اضافه کرد: افزایش جمعیت یک راهبرد در جامعه اسلامی است که مورد 

تاکید دین مبین اسلام است.
آیت الله سعیدی بیان کرد: کسانی که با هم ازدواج می کنند به صورت طبیعی 
امکان فرزند آوری دارند، هر چند که ممکن است برخی از افراد نتوانند فرزند 

داشته باشند، اما نگاه توحیدی ازدواج برای بقا نسل است.
آیت الله سعیدی ابراز کرد: هدف ازدواج تنها فرزندآوری نیست و تاکید شده که 
این فرزندآوری و تکثیر نسل باید زیاد باشد و اگر ازدواج ها با هدف های دیگری 

باشد این امر نشان دهنده آن است که افراد از مسیر پیامبر دور شده اند.
امام جمعه قم گفت: در دوران عمر کوتاه حضرت فاطمه سلام الله علیها، 
خداوند 5 فرزند به ایشان عنایت کردند که فرزند دیگری از ایشان نیز در حادثه 

غم انگیز به شهادت رسیدند.
تولیت حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها گفت: اینکه گفته می شود 
بعد از ازدواج تا مدتی نباید فرزند داشت، این رویکرد اشتباه است و ممکن است 

فرصتی برای فرزندآوری پیش نیاید.
وی ادامه داد: جمهوری اسلامی امروز بر امر افزایش جمعیت تاکید دارد و 

رهبر معظم انقلاب نسبت به این رویکرد تاکید دارند.
تولیت حرم بانوی کرامت گفت: جوانان مجرد زیادی در کشور داریم که باید 
مقدمات ازدواج و فرزندآوری آنان فراهم شود و مسوولان باید تمهیدات لازم در 

این زمینه بیندیشند.
عضو مجلس خبرگان رهبری بیان کرد: زندگی اهل بیت علیهم السلام برای 
ما درس و الگو است و حضرت علی علیه السلام از ابتدا با پیامبر اسلام صحبت 
کردند و این بدان معناست که باید از این مسیر در ازدواج اقدام شود و نباید دختر 

و پسر از قبل، باهم ارتباط داشته باشند.
آیت الله سعیدی با بیان اینکه موضوع مهریه یکی از مشکلات جامعه است 
افزود: اصل مهریه این است که از سوی پسر جنسی و مطاعی در اختیار خانواده 
دختر قرار می گرفت تا جهیزیه تهیه شود که امام علی علیه السلام نیز همین 

اقدام را انجام داد و زره خود را برای مخارج ازدواج فروخت.
وی اضافه کرد: امروز سنت ها و روش های اهل بیت علیهم السلام به خوبی 
اجرا نمی شود و وقتی صحبت از مهریه می شود کاملًا عکس سیره ائمه عمل 
می شود و بیان می کنند مهریه را چه کسی گرفته و چه کسی داده است و 
ما امروز نمونه هایی از بین مذهبی ها داریم که مهریه های سنگین گرفتند و 

کارشان به دادگاه کشیده شده و ملزم به پرداخت مهریه سنگین شده است.
امام جمعه قم ابراز کرد: مهریه تعهد داماد است و نه تعهد پدر داماد که باید به 

میزانی باشد که فرد قادر به پرداخت آن باشد.
امام جمعه قم ادامه داد: برخی ها تشریفات ازدواج و مهریه را آنقدر بالا و برخی 

ها هیچ می گیرند که باید بر اساس روش و سنت اهل بیت عمل کرد.
استاندارقم :

موضوع جوانی جمعیت را در استان قم
 به صورت جدی دنبال می کنیم

آنکه  دلیل  به  را  رویداد گفت:موضوع جوانی جمعیت  این  در  استاندارقم 
از تاکیدات و منویات رهبر معظم است در استان قم به صورت جدی دنبال 
می کنیم. سید محمد آقامیری با تبریک حلول ماه ذی الحجه بیان کرد: ماه 
ذی الحجه از خیلی جهات برای همه گان قابل استفاده است و توجه به الگوهای 
زندگی در این ماه همچون ازدواج حضرت امیرالمومنین)ع( و حضرت زهرا)س( 
از فیوضات ویژه این ماه است. استاندار قم تاکید کرد: الگوی اولیه زندگی 
شیعیان باید مبتنی بر مکتب اهلبیت)ع( باشد و در نوع و شیوه زندگی کردن، 
چگونه همدلی کردن و خوب زندگی کردن تلاش کرد و فرزندان خود را مطابق با 

مکتب اهلبیت)ع( تربیت کرد. 
وی عنوان کرد: فرزند صالح، نعمت است و اگر تربیت متناسب با مکتب الهی 
باشد، این نعمت تکمیل خواهد شد و اگر فرزندان با آموزه های دینی بزرگ 
شوند، کمترین هزینه و بیشترین بهره را برای جامعه خواهند داشت. آقا میری 
تاکید کرد: فرزند تربیت شده مکتب اهلبیت)ع( خود کانون فرهنگی است و 
آموزه های دینی در منزل را می تواند خودبه خود به نسل های بعدی منتقل کند. 
وی اظهار کرد: در استان قم آنچه که مهم است جمعیت و جوانی آن است، چرا 

که فرمان مقام معظم رهبری است، بنابراین به طور ویژه باید در این مورد کوشش 
کرد.آقا میری ادامه داد: بیشترین نقش را باید پدر و مادر در تربیت مکتبی برای 
بچه ها ایفا کنند و فرزندی که به جامعه تحویل می دهند در همه ابعاد شخصیتی 

زبانزد و الگو باشد و آن وقت است که پدر و مادر احساس لذت می کنند.
استاندار قم عنوان کرد: نهال هر چه بزرگتر شود، امکان شکل گیری کمتری 
دارد و ابتدا به ساکن باید روی آن کار کرد و در این حین تربیت و احساس مادری 
نقش بسزایی دارد، چرا که گاهی اوقات حکم پدری کارساز نیست ولی احساس 

مادرانه ممکن است مسیر زندگی را عوض کند.
۱2 دستگاه اجرایی در قم فعالیت خوبی

 در حوزه جوانی جمعیت داشتند
مشاور امور زنان و خانواده استانداری قم نیز در این رویداد گفت: ۱2 دستگاه 
اجرایی در قم فعالیت های خوبی در حوزه جوانی جمعیت داشتند که از 4 

دستگاه برتر معرفی و تجلیل شدند.
مریم عرب نژاد گفت: یک از موضوعاتی که رهبر معظم انقلاب نسبت به آن 
دغدغه دارند موضوع جوانی جمعیت است و به همین دلیل باید به این مسئله 

به صورت ویژه نگار کرد.
مشاور امور زنان و خانواده استانداری قم بیان کرد: موضوع جوانی جمعیت 
تنها به یک نهاد و دستگاه خاصی مرتبط نمی شود، بلکه همگان موظف هستند 
راوی و راهبر این عرصه باشند و امیدواریم تا پایان امسال بتوانیم آمار استان قم 

در موضوع ج.انی جمعیت بهبود یابد.
عرب نژاد بیان کرد: رویداد جوانی جمعیت در دو سطح استانی و ملی برگزار 
می شود که رویداد ملی در 29 اردیبهشت امسال با حضور رییس جمهور شهید 
برگزار شد و در ۳۱ اردیبهشت ماه قرار بود این برنامه به صورت استانی برگزار شود 

که به دلیل شهادت آیت الله رییسی امکان برگزاری فراهم نشد.
وی با بیان اینکه رویداد جوانی جمعیت در 7 شاخص برنامه ریزی شد افزود: 
مجازی،  فضای  و  رسانه  اجرایی،  های  دستگاه  مدیران  نخبگان،  خانواده، 
دستگاه های دولتی از جمله آنان بودند که بر این اساس فراخوانی داده شد 
و افراد مختلف ثبت نام کردند که در نهایت ۱5 نفر به عنوان برگزیده معرفی 

خواهند شد.
مشاور امور زنان و خانواده استانداری قم گفت: ۱2 دستگاه اجرایی در استان 
قم فعالیت های خوبی در حوزه جوانی جمعیت داشتند که از این بین 4 دستگاه 
از جمله اداره کل راه و شهرسازی به دلیل واگذاری های زمین در طرح جوانی 
جمعیت، دانشگاه علوم پزشکیقم به واسطه اقدامات صورت گرفته در حوزه 
بهداشت و درمان، اداره کل ورزش و جوانان استان و ستاد اجرایی فرمان امام 

مور تقدیر قرار می گیرند.
جمعیت جوان منشاء حرکت و تولید است

معاون اجتماعی فرهنگی و زیارت استانداری قم نیز در این رویداد گفت: 
خانواده ها باید متاثر از مکتب اسلام در عرصه ازدواج و فرزند آوری به میدان 
بیایند تا آسیب های حوزه جوانی جمعیت رفع شود، چرا که جمعیت جوان 

منشاء حرکت، دانش، تولید و جهش هستند.
سید اسماعیل حسینی مقدم بیان کرد: در قرآن کریم دو دسته از آیات شریفه 
به نمایندگی از دو نوع اندیشه پیرامون جمعیت و فرزند و فرزند آوری نازل شده 
است. معاون اجتماعی فرهنگی و زیارت استانداری قم عنوان کرد: یک گروه 
از آیات در مقام تبیین اندیشه فرعون و مستکبران در طول تاریخ بشر است که 
تلاش آن ها به فساد کشیدن زمین است و دو برنامه محوری را برای تباه کردن 

زمین دنبال می کنند.
حسینی مقدم در ادامه افزود: هدف این گروه این است که عمران و آبادانی 
و رفاه را از اهل جامعه بگیرند و نسل را در جامعه تباه کنند و حتما یکی از 
شاخه های تباهی نسل، تصمیم نابخردانه ای است که از غرب آغاز شد و در 
کشورهای مشرق زمین تثبیت شد و امروز متاثر از وجود غرب اندیشان ایران هم 

جامعه درگیر شده و آن کاهش فرزند آوری است. 
وی به شعار فرزند کمتر، زندگی بهتر اشاره کرد و گفت: منشاء این شعار غرب 
بود و آیه 2۰5 سوره بقره خاستگاه آن است، اندیشه دیگر الهی است که حیات 
جامعه را در گرو برخورداری از مال و فرزند معرفی می کند و لذا یکی از راه های 

التذاذ از نعمت الهی برخورداری از نعمت فرزند است. 
معاون اجتماعی فرهنگی و زیارت استانداری قم تصریح کرد: امروز کشور ما 
دو نوع تجربه در هر دو بعد را به خود دیده، هم فرزند آوری در دهه 6۰ که میانگین 
جمعیتی در هر خانواده بالای سه فرزند بود و هم امروز که متاثر از اندیشه غرب 

جمعیت رو به کاهش است. 
حسینی مقدم به بسته تشویقی دولت شهید جمهور پرداخت و بیان کرد: این 
امر، یک گام بسیار ارزنده بود که در این پنجره طلایی جمعیت متحول شویم و 

به خود بیاییم و همه دستگاه ها باید به آن متعهد باشند تا گرفتار بحران نشویم.
وی تاکید کرد: جمعیت جوان منشاء حرکت ، دانش، تولید و جهش است، 
بنابراین خانواده ها باید متاثر از مکتب اسلام به میدان بیایند، در سال گذشته 
که بخشنامه جوانی جمعیت اعلام شد، بحث کاهش جمعیت در ۱5 استان 
متوقف شد.حسینی مقدم تشریح کرد: امسال باید آسیب هایی که در این حوزه 
کشور را تهدید می کند، رفع شود و در این راستا همه باید دست به دست هم 

دهند و در بحث ازدواج اتفاقات خوبی را رقم بزنند. 
وی در ادامه افزود: در سال ۱4۰2 تعداد 297 ازدواج نسبت به سال ۱4۰۱ 
کاهش وجود داشته که نهایتا منجر به این شد که مجموعه دستگاه های مرتبط 
یک بسته ای تهیه کنند که در صورت تصویب کارگروه برای ازدواج های جدید 

استان قم، مشوق های ویژه ای در نظر گرفته شود.
حسینی مقدم در پایان گفت: در حال حاضر بیشترین ازدواج و کمترین طلاق 
در استان سیستان و بلوچستان اتفاق می افتد، نباید بگذاریم چنین آسیب هایی 
دامنگیر شهر قم شود، باید رشد حداقل ده درصد ازدواج، کاهش ده درصد 

طلاق و افزایش ده درصد فرزندآوری را پیگیر باشیم.
اجرای سرود توسط گروه پسران و دختران، مولودی خوانی، اهدای جوایز به 
خانواده های 5 نفر به بالا در طرح لبخند مادری و تقدیم نمادین سند واگذاری 
زمین به ۱۱ خانواده سه فرزند به بالا از دیگر برنامه های دومین رویداد جوانی 

جمعیت بود.
گفتنی است در این مراسم از فعالین حوزه خانواده، نخبگان حوزه جوانی 
جمعیت، موسسات مردم نهاد، مدیران فعال جوانی جمعیت، خبرنگاران فعال 

در ترویج فرهنگ جوانی و دستگاه های دولتی منتخب تجلیل به عمل آمد.

به همت دفتر امور زنان و خانواده استانداری قم ؛ 

دومین رویداد استانی جایزه جوانی جمعیت در قم برگزارشد
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دبیرکل اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات معدنی ایران: 

دخالت دولت، عمده ترین مشکل
 صنایع معدنی است 

دبیرکل اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات معدنی ایران گفت: ما 
نیازمند یک انقلاب اقتصادی هستیم تا زیرساخت هایی که بنیادهای غلط را در 

کشور نهادینه کرده است جمع آوری و یک سازوکار جدید ایجاد کند. 
کامران وکیل، دبیرکل اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات معدنی 
ایران در گفتگو با ایلنا عمده ترین مشکل صنایع معدنی را دخالت دولت در اقتصاد 
دانست و گفت: متاسفانه هیچ کالایی که در عرصه جهانی به رقابت بپردازد، 
نداریم؛ چراکه دولت بازاری انحصاری ایجاد کرده و این بازار تولیدکننده را مجبور 
به تولید محصولات کم کیفیت و گران کرده است و این کالای کم کیفیت در بازار 

جهانی خریداری ندارد و این محصولات در بازار داخلی به فروش می رسند.
اختصاص بیشترین سهم یارانه انرژی به صنایع 

وی بیان کرد: با وجود دخالت های دولت مهم ترین چالشی که صنایع معادن با 
آن مواجهه است، اختصاص بیشترین سهم یارانه انرژی برای صنایع معادن است، 
به گونه ای که این حمایت شاید در ظاهر مطلوب باشد اما در باطن این یارانه آفت 
تولید در صنایع معادن است. وکیل ادامه داد: صنایع معادن ایران تا ابد وابسته 
به سوخت، گاز و آب ارزان هستند و این موضوع باعث می شود که رقابت پذیری 
در عرصه جهانی بسیار پایین بیابد و دولت میلیاردها میلیارد ریال یارانه به صنایع 

بدهد و از سوی دیگر ارز صنایع را به قیمت نیما به دولت بفروشند.
تولید کنندگان از وضعیت شان رضایتی ندارند

دبیرکل اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات معدنی ایران بیان کرد: 
تولید کنندگان از این وضعیت راضی نیستند چرا که ضعف و دخالت دولت مزیت 

های رقابتی را این چنین نابود کرده است.
وی با بیان اینکه هیچ اقتصاد دولتی موفقی در دنیا نمی توان پیدا کرد، گفت: 
در واقع هر کجا که دولت در اقتصاد دخالت کرده است، تکنولوژی  عقب افتاده 
تر، تولیدات فاقد مزیت  رقابتی، کالاها گران قیمت تر و کم بازده تر شده اند ما این 
فرایند را در چین کمونیست و شوروی سابق و در بسیاری از کشورهای دیگر نیز  
شاهد بودیم که یک روزی رخ داد و با تحولات اساسی در این کشور ها اقتصادشان 
امروز تغییر کرده است. وکیل عنوان کرد: صنعت یک زنجیره به هم پیوسته است 
که حلقه های این زنجیره در ساختار اقتصادی به ارتباط با بازارهای جهانی کمک 
می کند که در این میان اگر زیرساخت های این صنعت همچون انرژی   دچار 

اشکال باشد، کل زنجیره را معیوب می کند.
جانمائی صنایع انرژی بر از ابتدا غلط بود

دبیرکل اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات معدنی ایران بیان کرد: 
متاسفانه به دلیل جانمایی های غلط در ساخت کارخانجات، صنایع در زمستان 

با کمبود گاز و در تابستان با کمبود برق در کل سال با کمبود آب مواجه هستند.
وکیل اظهار کرد: تمام این چالش ها به دلیل این بوده که سوخت در ایران ارزان 
است و صنایع پرمصرف و انرژی بر در بیابان ها ایجاد شده اند آن هم بدون توجه به 

اینکه این استان ها به لحاظ اقلیمی کشش این موضوع را دارند یا ندارند.
وی اظهار کرد: اگر خواستار بهبود این وضعیت هستیم، نیازمند یک برنامه ریزی 
منسجم سیاسی اقتصادی کلان نیز هستیم که حداقل 2۰ سال زمان می برد. ما 
نیازمند یک انقلاب اقتصادی هستیم که زیرساخت هایی که با بنیادهای غلط در 
کشور نهادینه شده اند را به کل جمع آوری و یک سازوکار جدید ایجاد کند تا زمانی 

که این تحولات تغییر نکند در روی همان پاشنه قبل خواهد چرخید.

معاون وزیر صمت: مطرح کرد: 

عدم اثبات وجود رانت در اختصاص 
تسهیلات به سراهای بزرگ 

معاون وزیر صمت گفت: این موضوع که بانک ها به طور خاص به سراها و 
فروشگاه های بزرگ تسهیلات می دهند و رانتی در این بین وجود دارد اثبات نشده 

و در این مورد بانک مرکزی باید نظارت کند. 
علیرضا شاه میرزایی، معاون تجارت و خدمات وزارت صمت صبح روزیکشنبه در 
نشست خبری وزارت صمت در  به خبرنگاران هر گونه مداخله نهادهای دولتی را 
در امور انتخاباتی ممنوع دانست و خبر داد: امسال همچون هر سال کتاب تجارت 
الکترونیک توسط وزارت صمت ارائه و رویداد رونمایی از این کتاب  فردا 2۱ خرداد 

اجرا می شود.
وی در ادامه به پرسش های اصحاب رسانه در حوزه های مختلف پاسخ داد و در 
مورد تولید و واردات لاستیک گفت: وضعیت توزیع لاستیک امسال بهتر از پارسال 
شده و معاونت تخصصی وزارت صمت سیاست هابی اتخاذ کرده که واردات برخی 

رینگ ها را تا سه برابر افزایش داده است.
معاون وزیر صمت اظهار کرد: همچنین تلاش بر تقویت تولید شده و تولید رینگ 
های پایین تر در  سه ماه گذشته افزایش یافته است و در رینگ سیزده حتی به یک 
میلیون رینگ هم رسیده است. وی تصریح کرد: متاسفانه لاستیک مشمول کالای 
قاچاق هم هست و لازم به ذکر است که به واردات لاستیک از ترجیحی تعلق نمی 
گیرد و این ارز تنها به واردات دارو و برخی مواد غذایی تعلق می گیرد و در واقع 
این ارز به موارد ضروری تعلق می گیرد که لاستیک جز آنها نیست. شاه میرزایی 
در پاسخ به سوالی دیگر گفت: طبق قانون حتی خودروساز هم باید برای فروش 
خودرو مجوز صنفی داشته باشد و خودروسازانی که این مجوز را نداشته باشند 
برخورد می شود. معاون تجارت و خدمات وزیر صمت در پاسخ به سوال خبرنگار 
ایلنا درباره جذب تقاضا برای لوازم خانگی از سوی سراهای بزرگ گفت: هر یک از 
فروشگاه های بزرگ و زنجیره ای و اینترنتی که رفتار انحصاری داشته باشند، این 
رفتار مدیریت می شود و مانعی برای فعالیت آنها ایجاد نمی شود. وی افزود: این 
فروشگاه ها خدمات رفاهی مانند پارکینگ به مشتریان ارائه می دهند و مشتری 
را جذب می کنند و معماری و استفاده از فناوری ها در فروش بر جذابیت آنها می 
افزاید همچنین این موضوع که بانک ها به طور خاص به سراها و فروشگاه های 
بزرگ تسهیلات می دهند و رانتی در این بین وجود دارد اثبات نشده و در این مورد 
بانک مرکزی باید نظارت داشته باشد. با این حال در تلاش هستیم با همکاری اتاق 
اصناف شهرک های صنفی خدماتی راه بیندازیم که تقاضا از فروشندگان خرد را 

تحریک کند که البته راه اندازی این شهرک ها دو سالی زمان می برد.

سرپرست مرکز توسعه تجارت الکترونیک خبر داد: 
چهار میلیون ایرانی امضای الکترونیک دارند 

سرپرست مرکز توسعه تجارت الکترونیک از افزایش دو برابری دارندگان امضای 
الکترونیک در سال ۱4۰2 نسبت به سال ۱4۰۱ و افزایش آن به 4 میلیون نفر 

خبر داد. 
در  امروز  صبح  الکترونیک  تجارت  توسعه  مرکز  سرپرست  کلاهدوزان  امین 
نشست خبری وزارت صمت به اصحاب رسانه گفت: تجارت الکترونیک شفاف 
ترین بخش تجاری کشور است زیرا در این نوع معامله جزییات معامله کالا در 
سیستم های الکترونیکی ثبت می شود و وزارت صمت هم به همین دلیل از این 
مدل تجارت حمایت می کند. وی افزود: حجم معاملات تجارت الکترونیک بخش 
خصوصی در سال ۱4۰2 سقف  ۳۱۰۰ همت را شکست و این رقم نسبت به 
سال ۱4۰۱، 74 درصد رشد داشت. برای سال ۱4۰۳ نیز ارزش 45۰۰ همت 
را در ارزش تجارت الکترونیک کشور در نظر داریم. وی افزود: تعداد تراکنش ها 
هم در سال ۱4۰2 به چهار میلیارد عدد رسید در حالی که در سال ۱4۰۱ این 
رقم ۳ میلیارد عدد بود. کلاهدوزان از امکان تجارت الکترونیک فرامرزی در کشور 
خبر داد و گفت: این مدل تجارت فرامرزی از سال گذشته فراهم آمده و در حال 
حاضر اتصال پلتفرم ها با کشورهای چین و روسیه به صورت پایلوت برقرار است 
و در تجارت با عراق هم در حال مذاکره هستیم. سرپرست مرکز توسعه تجارت 
اظهار کرد: تعداد گواهینامه های امضای الکترونیک که در سال ۱4۰۱ دو میلیون 
بود در سال گذشته به 4 میلیون امضا رسید. امضای الکترونیک امکان جعل 
امضا را از بین برده است. وی تصریح کرد: تقویت فناوری های جدید و استفاده از 
فناوری های بلاک چین، اینترنت اشیا و هوش مصنوعی در دستور کار مرکز توسعه 

تجارت الکترونیک قرار دارد.

مدیرعامل صندوق ملی مسکن خبردادک

تزریق۱۰ همت از منابع نفتی به پروژه های مسکن

مدیرعامل صندوق ملی مسکن از وصول ۱۰ هزار و ۱95 میلیارد تومان از منابع 
نفتی 2 میلیارد دلاری مربوط به استجازه رهبری به پروژه های مسکن خبر داد.

محمدرضا مهدیار اسماعیلی مدیرعامل صندوق ملی مسکن روز )یکشنبه، 
بیستم خردادماه( در نشست خبری با اشاره به صندوق ملی مسکن به متقاضیان 
مسکن دهک های یک تا چهار تسهیلات قرض الحسنه مسکن پرداخت می کند، 
گفت: مشمولین دهک های یک تا چهار که در طرح نهضت ملی مسکن ثبت نام 
کردند، علاوه بر بهره مندی از تسهیلات مسکن این طرح، از صندوق ملی مسکن 

هم تسهیلات قرض الحسنه دریافت می کنند.
اسماعیلی افزود: بازپرداخت این تسهیلات به صورت ۱5 ساله و صرفاً با پرداخت 
2 درصد کارمزد به بانک خواهد بود و صندوق ملی مسکن، از دریافت کنندگان 

تسهیلات، سود یا کارمزدی دریافت نخواهد کرد.
مدیرعامل صندوق ملی مسکن میزان تسهیلات پرداختی به دهک های یک و 2 
را 4 میلیارد ریال و میزان تسهیلات متقاضیان دهک های ۳ و 4 را ۳ میلیارد ریال 

اعلام کرد.

ورود صندوق ملی مسکن به بازار خرید سیمان و فولاد
از  پس  مسکن،  سازندگان  از  صندوق  این  حمایت های  ادامه  در  گفت:  وی 
اجرایی شدن خرید فولاد در سال گذشته، امسال خرید سیمان به منظور تزریق به 

پروژه های مسکن کشور در برنامه صندوق ملی مسکن قرار دارد.
مدیرعامل صندوق ملی مسکن کاهش قیمت مصالح برای سازندگان با حذف 
را  مسکن  ملی  نهضت  طرح  پروژه های  پیشرفت  سرعت  افزایش  و  واسطه ها 
دستاوردهای مهم ورود این صندوق به عرصه خرید مصالح ساختمان سازی عنوان 
کرد و افزود: علاوه بر این با خریدهایی که به صورت عمده با حجم بالا و به صورت 
نقد از طریق بورس صورت می گیرد، از تولیدکنندگان داخلی مصالح ساختمانی 

هم حمایت می شود.
وی اظهار کرد: فولادهای خریداری شده در سال گذشته توسط این صندوق به 
زودی به پروژه های بنیاد مسکن در تزریق شد و طبق مصوبه هیأت امنای صندوق 
ملی مسکن در اجرای تبصره های ۱ و 2 ماده ۱۳ قانون جهش تولید مسکن به این 
صندوق اجازه داده شده تا نسبت به خرید سیمان و فولاد از طریق بورس کالا یا 

سایر روش های مصوب در شورای عالی مسکن اقدام کند.
انعقاد قرارداد 7۸۴ متقاضی مسکن در بانک ها

اسماعیلی با اشاره به اینکه ساخت 4 میلیون واحد مسکونی یکی از وعده های 
انتخاباتی رئیس جمهور شهید بود که تأمین و ساخت این تعداد واحد مسکونی 
هم قانون و هم نیاز کشور بود، گفت: پروژه های نهضت ملی مسکن از ابتدا تاکنون 

از 2 میلیون و 6۰۳ هزار واحد عبور کرده است.
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: در این زمینه تاکنون 4۰۰ هزار میلیارد تومان 
منابع جذب شده که 2۳4 هزار میلیارد تومان آن به طور مستقیم توسط مردم تأمین 

شده و ۱۳7 هزار میلیارد تومان در قالب تسهیلات بانکی بوده است.
وی یادآور شد: هم اکنون 2 میلیون و ۱8۰ هزار متقاضی به بانک ها معرفی شدند 
که 784 هزار متقاضی قرارداد انعقاد کردند و 959 هزار نفر در صف انعقاد قرار 

دارند، البته بیش از 44۰ هزار متقاضب نقص پرونده داشتند.
این مقام مسؤول ادامه داد: ۱۰ هزار و ۱95 میلیارد تومان از منابع نفتی 2 میلیارد 
دلاری مربوط به استجازه رهبری در بخش نخست برای پروژه های نهضت ملی 

مسکن وصول شد.
اسماعیلی یادآور شد: 9 ردیف وصولی برای تأمین منابع صندوق در دست داریم 
که بزرگ ترین آنها از حیث حجم بازگشت اقساط مسکن مهر است که به حساب 
صندوق واریز می شود، این رقم در سال )۱4۰۱( حدود 5 هزار میلیارد تومان بود 
و تنها بانک مسکن اقساط را وصول و به حساب صندوق واریز می کند. البته سال 
گذشته )۱4۰2( نیز 4 هزار و 7۳۰ میلیارد تومان اقساط به صندوق واریز شده 
است. وی با اشاره به این که اقساط مسکن یکم هم به صندوق ملی مسکن جابه جا 
می شود اما تاکنون اجرایی نشده، افزود: از سوی دیگر از محل بودجه عمومی نیز 
عدد ۳۰ هزار میلیارد تومان را داشتیم که از این مبلغ حدود 9 هزار میلیارد تومان در 
سال گذشته سازمان برنامه و بودجه تخصیص داد و اوایل امسال نیز 6 هزار میلیارد 

تومان تخصیص داده است.
حمایت صندوق ملی مسکن از بافت های فرسوده

مدیرعامل صندوق ملی مسکن در پاسخ به سوال خبرنگار مهر مبنی بر اقدامات 
این صندوق در بازسازی بافت های فرسوده، گفت: با تعریف ساز و کار مناسب و 
شناسایی بهترین شیوه های حمایتی، پشتیبانی از ساخت مسکن در بافت های 
فرسوده و ناکارآمد شهری در برنامه این صندوق قرار دارد و ارائه تضمین های لازم 
برای ساکنین بافت فرسوده و ناکارآمد شهری جهت دریافت تسهیلات از سامانه 
بانکی از جمله موضوعات فعالیت این صندوق بوده و فرآیند اجرایی آن در دست 

بررسی است.
وی با توجه به ظرفیت بالای بافت های فرسوده برای خانه سازی بدون نیاز به 
تأمین زمین جدید تصریح کرد: ظرفیت احداث مسکن جدید در این بافت ها بیش 
از 4.5 میلیون واحد است که ۳5 درصد پروانه های صادره در بافت های فرسوده 

شهری به صورت تک واحدی و 74 درصد آنها کمتر از ۳ واحد است.

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت دوم
حقوقی  عمومی  دادگاه   2 شعبه  از  صادره  فروش  دستور  موجب  به 
شهرستان قم که در شعبه ۱ اجرای احکام مدنی به شماره ۱/۱4۰۰ج/58 
ثبت گردیده خواهان محمد استادیان خانی خواندگان احمد ، حسین 
، اقدس ، اعظم و اشرف همگی استادیان خانی و سیدرضا بابامیری و 
فخری باب میری و سیمین و صدیقه هر دو سادات باب میری و محمد علی 
، محمد حسین ، محمد ، شمسی ، محمد حسن ، محمد جواد و زهره 
همگی جعفر زاده قمی و زهرا نورالهی و محسن ، محمد حسین ، جواد و 
علی همگی استادیان خانی مبنی بر فروش پلاک ثبتی 54۱۰ اصلی بخش 
۱ قم که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است. احتراما ، در رابطه با 
پرونده به شماره 2/99۰99825۱22۰۱۰5۰ و شماره بایگانی ۰۰۰۰58 
، در خصوص ارزیابی یک باب منزل مسکونی معرفی شده به استحضار 
می رساند در معیت و راهنمایی خواهان از محل وقوع ملک مورد نظر به 
آدرس قم ، خیابان آذر ، کوچه ۱۰2 )شاه حمزه( – انتهای فرعی دوم – پلاک 
2 و کد پستی : ۳۳456-۳7۱57 بازدید و پس از انجام بررسی های لازم 
نظریه کارشناسی به شرح ذیل تقدیم می گردد : الف – مشخصات ملک 
مورد بازدید : ملک مورد بازدید یک باب منزل مسکونی دارای سند مالکیت 
ششدانگ به شماره پلاک ثبتی 54۱۰ – اصلی بخش یک ثبت قم و متعلق 
به ورثه مرحوم عباس استادیار خانی )نسبت به چهاردانگ مشاع( و مرحوم 
خانم قمر چاوش )نسبت به دو دانگ مشاع( می باشد. مطابق استعلام به 
عمل آمده از اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم عرصه موجود ملک به 
مساحت 252/78 مترمربع می باشد. حدود اربعه ششدانگ ملک مطابق 
استعلام به عمل آمده به شرح ذیل می باشد : شمالا اول به طول های 
6/55 متر و 8/6۰ متر دیوار به دیوار پلاک 544۰ اصلی دوم به طول 4/85 
متر دیوار به دیوار پلاک 5442/2 اصلی. شرقا به طول ۱۱/۳5 متر دیوار 
به دیوار پلاک 544۳ اصلی. جنوبا اول به طول های 9/۳5 متر و ۱۰/6۰ 
متر دیواریست اشتراکی به پلاک 54۰9 اصلی دوم به طول ۱/95 متر درب 
و دیواریست به شارع خاص. غربا اول به طول ۱2/55 متر دیوار به پلاک 
54۱6/5 اصلی دوم به طول ۰/4 متر دیوار به دیوار پلاک 544۰ اصلی. 
مطابق بازدید صورت گرفته اعیانی ملک با اسکلت دیوار باربر با مصالح 
بنایی و سقف تیر و کلاف و قدیمی ساز می باشد و در حال حاضر به صورت 
مخروبه و غیر قابل بهره برداری می باشد. ملک دارای امتیازات آب و گاز و 
برق شهری هر کدام یک انشعاب جداگانه می باشد. ملک در حال حاضر 
به صورت تخلیه است. ب – نظریه کارشناسی : با عنایت به موقعیت محلی 
، مساحت ، ابعاد ، کاربری مسکونی ، شوارع دسترسی و سایر عوامل موثر 
ارزش ملک موصوف به شرح ذیل ارزیابی و اعلام می گردد : ۱- عرصه به 
مساحت 252/78 مترمربع از قرار هر مترمربع 2۰۰/۰۰۰/۰۰۰ریال و 
جمعا به مبلغ 5۰/556/۰۰۰/۰۰۰ریال 2- ارزش اشعابات جمعا به مبلغ 
۳۰۰/۰۰۰/۰۰۰ریال جمع کل مبلغ ارزیابی5۰/856/۰۰۰/۰۰۰ریال 

پنجاه میلیارد و هشتصد و پنجاه و شش میلیون ریال مقرر گردید موارد فوق 
الذکر در تاریخ ۱4۰۳/۰4/۱7ساعت 9/۱5 الی 9/۳۰ صبح به آدرس  قم 
، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام 
مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که 
قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده 
با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده 
شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین 
مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. )شرکت کنندگان می بایست مبلغ 
پیشنهادی مزایده را در یکی از کارت های بانکی عضو شتاب که به نام خود 
شخص باشد همراه داشته باشند( ضمنا دادورز اجرا می تواند پرداخت بهای 
اموال را به وعده قرار دهد در این صورت برنده مزایده باید ده درصد بها را فی 
المجلس به عنوان سپرده به قسمت اجرا تسلیم نماید. حداکثر مهلت مزبور 
از یک ماه تجاوز نخواهد کرد و در صورتی که برنده مزایده در موعد مقرر بهای 
اموال را نپردازد سپرده پس از کسر هزینه مزایده به نفع دولت ضبط خواهد 
شد. این اگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد. جهت 

اطلاعات بیشتر به واحد  مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – ساعدی نیا

-----------------------------------
آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت دوم

به موجب اجراییه صادره از شعبه 6 دادگاه خانواده شهرستان قم که در 
شعبه 8 اجرای احکام مدنی قم به شماره 8/۱4۰2ج/684 ثبت گردیده 
له راحله شیری علیه مصطفی ، فاطمه ، زهرا ، محمد ، مریم ، کبری و 
مهدی همگی مختاری نیا محکوم علیه محکوم اند به پرداخت ۱4 قطعه 
سکه تمام بهار آزادی و مبلغ 2۱/۳۰۰/۰۰۰ریال بابت هزینه کارشناسی 
و نشر آگهی از ماترک مرحوم حسن مختاری نیا در حق محکوم له و مبلغ 
۱۰/۰5۰/۰۰۰ریال نیم عشر در حق صندوق دولت ، محکوم له در قبال 
بدهی محکوم علیه سهم الارث ایشان از پلاک ثبتی ۱2 فرع از ۱942 
اصلی بخش 2 قم متعلق به )نوروز بشفره( توقیف نموده که کارشناس به 
شرح ذیل ارزیابی نموده است. ضمنا سهم الارث مرحوم به مقدار دو دهم 
از ملک ذیل به فروش خواهد رسید. احتراما ، در رابطه با پرونده به شماره 
بایگانی ۱4۰2۰292۰۰۰۰824655 و شماره بایگانی ۰2۰۰684 ، در 
خصوص دعوی خانم راحله شیری به طرفیت خانم کبری مختاری نیا و غیره 
، در خصوص ارزیابی ملک معرفی شده به استحضار می رساند در معیت و 
راهنمایی خواهان از محل وقوع ملک معرفی شده واقع در قم – نیروگاه -۱4 
متری امام حسین )ع( کوچه ۳ – پلاک ۱2۳ کد پستی : ۳7۱7979754 
بازدید و پس از انجام بررسی های لازم نظریه کارشناسی به شرح ذیل تقدیم 
می گردد: الف – مشخصات ملک مورد بازدید : مطابق تصویر اسناد و مدارک 
ارائه شده ، ملک مورد بازدید یک باب منزل مسکونی دارای سند مالکیت به 
میزان ۱/8 مشاع از ششدانگ پلاک ثبتی ۱2 فرعی از ۱942 اصلی بخش 

دو ثبت قم می باشد که به نام وراث مرحوم حسن مختاری نیا به ثبت رسیده 
است ، عرصه موجود ملک حدود یک متر بر به شارع و به مساحت حدود 
9۰ مترمربع می باشد و اعیانی ملکم با اسکلت دیوار باربر با مصالح بنایی و 
سقف طاق ضربی آهنی در یک طبقه همکف به مساحت حدود 7۰ مترمربع 
احداث گردیده و بالغ بر 25 سال قدمت دارد همکف به صورت مسکونی 
دارای پذیرایی ، آشپزخانه ، دواتاق خواب و سرویس بهداشتی می باشد. 
پوشش کف واحد اندود سیمانی و بدنه ها سفید کاری شده ، پوشش کف 
حیاط موزاییک و فرش و بدنه ها اندود سیمانی شده ، پنجره ها از جنس 
فلزی با شیشه تک جداره ، سیستم سرمایش کولر آبی و گرمایش آبگرمکن و 
بخاری گازی می باشد. ملک موصوف دارای امتیازات آب و گاز و برق شهری 
هر کدام یک انشعاب جداگانه می باشد. بنابر اظهارات ، ملک موصوف در 
حال حاضر در تصرف احدی از ورثه و فاقد مستاجر می باشد. ب – نظریه 
کارشناسی : ارزش ملک موصوف با عنایت به اظهارات فوق ، موقعیت 
محلی ، مساحت عرصه ، نوع سند مالکیت ، کاربری ، کیفیت و کمیت بنای 
احداثی ، شوارع دسترسی و سایر عوامل موثر به شرح ذیل ارزیابی و اعلام 
می گردد. ۱- ارزش عرصه به مساحت حدود 9۰ مترمربع از قرار هر مترمربع 
۱۱۰/۰۰۰/۰۰۰ریال و جمعا 9/9۰۰/۰۰۰/۰۰۰۰ریال 2- اعیانی موجود 
از قرار هر مترمربع 45/۰۰۰/۰۰۰ریال  به مساحت حدود 7۰ مترمربع 
حیاط  و  انشعابات  ارزش  مبلغ ۳/۱5۰/۰۰۰/۰۰۰ریال ۳-  به  جمعا  و 
 : ارزیابی  کل  جمع  مبلغ 55۰/۰۰۰/۰۰۰ریال  به  جمعا  غیره  و  سازی 
۱۳/6۰۰/۰۰۰/۰۰۰ریال سیزده میلیارد و ششصد میلیون ریال همچنین 
سهم خواهان از مبلغ ارزیابی صورت گرفته مبلغ 2/72۰/۰۰۰/۰۰۰ریال 
دو میلیارد و هفتصد و بیست میلیون ریال تعیین می گردد. مقرر گردید 
موارد فوق الذکر در تاریخ۱4۰۳/4/۳ ساعت ۱۱/۳۰ الی ۱۱/45 صبح 
به آدرس  قم ، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد 
اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. 
لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج 
روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت 
تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و 
به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزایده 
)شرکت کنندگان می بایست مبلغ پیشنهادی مزایده را در یکی از کارت های 
بانکی عضو شتاب که به نام خود شخص باشد همراه داشته باشند ضمنا 
دادورز اجرا می تواند پرداخت بهای اموال را به وعده قرار دهد در این صورت 
برنده مزایده باید ده درصد بها را فی المجلس به عنوان سپرده به قسمت اجرا 
تسلیم نماید. حداکثر مهلت مزبور از یک ماه تجاوز نخواهد کرد و در صورتی 
که برنده مزایده در موعد مقرر بهای اموال را نپردازد سپرده پس از کسر هزینه 
مزایده به نفع دولت ضبط خواهد شد. این اگهی یک نوبت در یکی از روزنامه 

های محلی درج می گردد. جهت اطلاعات بیشتر به واحد  مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – ساعدی نیا

یک کارشناس ارشد حوزه تحول دیجیتال بر این باور است 
که دولت چهاردهم برای توسعه اقتصاد دیجیتال باید از بخش 
خصوصی حمایت کند و در قدم بعد در کنار تجهیز رگولاتور 
به دانش ها و چالش های روز باید به حقوق مالکیت فکری هم 

توجه لازم را انجام دهد.
علیرضا بزرگمهری در گفت و گویی ، درباره اقتصاد دیجیتال، 
اهمیت آن و انتظار از دولت آینده در این زمینه اظهار کرد: در 
وهله اول ما باید درک کنیم که اقتصاد دیجیتال در یک جزیره 
رخ نمی دهد بلکه به معنای استفاده از شبکه های اجتماعی و 

ارتباطات پهنای باند بلند تا سراسر دنیا است.
وی با طرح این موضوع که برای تحقق اقتصاد دیجیتال باید 
دیتای انتقال مالی دیجیتال بین ایران و سایر کشورها برقرار 
باشد، معتقد است که بعد پهنای باند، اینترنت و حمایت از 

شبکه های اجتماعی در این جریان مهم است.
حمایت از بخش خصوصی لازمه توسعه

 اقتصاد دیجیتال
با اشاره به موضوع فیلترینگ و هزینه های  این کارشناس 
سرعت  و  اینترنت  موضوع  رابطه  همین  در  کرد:  تصریح  آن 

دسترسی به آن باید بهبود یابد چراکه همه دنیا به سوی نسل 
پنجم اینترنت در حرکت است اما وضعیت و کیفیت اینترنت در 

کشور ما هم باید بهبود پیدا کند.  
بزرگمهری در ادامه صحبت هایش تأکید کرد: نکته بعدی 

که نیاز است در دولت بعدی به آن توجه شود ایجاد و حمایت 
کوچک  کارهای  کسب و  آن  در  که  است  پلتفرم هایی  از 
قابلیت حرکت و رشد دارند؛ درواقع پلتفرم ها و قوانینی که از 
شرکت های دانش بنیان حمایتگر است. ضمن اینکه باید برای 

ایجاد و توسعه اقتصاد دیجیتال از بخش خصوصی هم حمایت 
و به آن توجه شود.     

توجه به حقوق مالکی فکری در دولت آینده
وی درباره قوانین و مقرراتی که بهتر است در این حوزه و در 
دولت چهاردهم به آن توجه شود، تصریح کرد: در قدم اول 
باید به حقوق مالکیت فکری توجه شود چراکه در این زمینه 
ضعف هایی داریم و لازم است به این موضوع با نگاه دیجیتال 
خود  باید  هم  رگولاتوری  بخش  در  همچنین  شود.  پرداخته 
حاضر  درحال  کنیم.  تجهیز  روز  چالش های  و  دانش  به  را 
ما در حوزه هایی مانند فین تک ها، تسهیلات و موارد دیگر 
از  از کشورها  چالش های بدیهی داریم درحالی که بسیاری 
این چالش ها عبور کرده اند، علت آن هم همان مشارکت ناچیز 

بخش خصوصی است.
بزرگمهری به پیام رسان های داخلی هم اشاره کرده و براین باور 
است که دولت آینده بهترین اقدام و حمایتی که می تواند درباره 
آن ها انجام دهد، این است که قانون گذار پیام رسان ها را اجبار 
کند از earn to earn security  برخوردار شوند چراکه مهم ترین 

مبنای اعتماد به آن ها است.

یک کارشناس ارشد حوزه تحول دیجیتال  مطرح کرد:

مهم ترین انتظارات در حوزه اقتصاد دیجیتال از دولت آینده
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مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم:

مدیریت استان به دنبال حل مشکل تیم 
فوتسال لیگ برتری قم است

مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با اشاره به نگاه ویژه 
استاندار به حوزه ورزش گفت: ایشان به طور جدی پیگیر حل مشکل تیم فوتسال 

لیگ برتری قم است و اخیرا دستوری برای حل مشکلات این تیم صادر کرده اند.
 عباس شیرمحمدی در گفت وگویی اظهار کرد: مجموعه مدیریتی آناصنعت بنا 
به دلایلی که دارند دیگر به دنبال تیم داری در لیگ برتر نبوده و از مدت ها پیش 
این تصمیم را به اداره کل ورزش و جوانان اعلام کردند.وی افزود: این موضوع فورا 
در دستور کار مدیریت استان قرار گرفت و استاندار قم جلسه ای با حضور مدیرکل 
ورزش و جوانان، رییس هیئت فوتبال استان و معاون اجتماعی، فرهنگی و زیارت 

استانداری در راستای بررسی و برطرف کردن مشکل این تیم برگزار  کردند.
مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم تصریح کرد: استاندار قم 
به دنبال حل ریشه ای مشکل تیم لیگ برتری قم است تا ما هرساله با این بحران 

در استان مواجه نشویم .
وی اشاره کرد: آقای آقامیری نگاه پدرانه و جدی به همه رشته های ورزشی دارد 
و به دنبال این است عدالت در همه رشته های ورزشی برقرار شود. همانطور که 
مستحضر هستید استان قم یکی از قطب های مهم فوتسال در ایران به شمار 

می رود که نباید از این ظرفیت ویژه غافل شویم.
شیرمحمدی در ادامه گفت: با دستور آقای آقامیری کارگروه ویژه ای برای حل 
مشکل تیم آناصنعت تشکیل شده و در چند هفته اخیر مذاکراتی را با مجموعه های 

اقتصادی داشته ایم.
وی افزود: آخرین مذاکرات ما با مجموعه شهر فرش بوده و چندین بسته را به 
آن ها پیشنهاد داده ایم که از طرف مدیریت این مجموعه درحال بررسی هستند.  
این مجموعه نسبت به سرمایه گذاری در قم چراغ سبز نشان داده و به نظر می رسد 

در روزهای آینده خبرهای خوبی به هواداران فوتسال دوست قمی دهیم.
مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با اشاره به اینکه نماینده 
عالی دولت در استان به دنبال تسهیل سرمایه گذاری واحدهای صنعتی در ورزش 
است گفت: نگاه ویژه ای که استاندار به موضوع ورزش دارد باعث شده ایشان 
مسیر  سرمایه گذاری و ورود واحدهای صنعتی، تجاری و تولیدی به استان را 

تسهیل سازد.
شیرمحمدی در پایان گفت: مجموعه مدیریت استان به دنبال حل مشکل تیم 
فوتسال لیگ برتری مان است که جزو سرمایه های قم محسوب می شود و تلاش 

خواهیم کرد تا روزهای خوش به فوتسال قم برگردد.

سرپرست هیات ورزش سه گانه استان قم خبرداد:
قم میزبان مسابقات ورزش سه گانه کشوری 

دوره  نخستین  میزبانی  گفت:  قم  استان  گانه  سه  ورزش  هیات  سرپرست 
مسابقات سه گانه کشوری در سال ۱4۰۳ از سوی فدراسیون ورزش های سه گانه 

به استان قم واگذار شد. 
جلال صفری در گفت و گویی ابراز کرد: این مسابقات ابتدا قرار بود در چهارم 
تیرماه در استان قم برگزار شود که از سوی فدراسیون ورزش های سه گانه به ششم 
تیرماه موکول شد. وی ادامه داد: علت تغییر تاریخ برگزاری مسابقات، امتحانات 
سراسری مدارس کشور و تداخل با مسابقات قم بود و بنا به درخواست تعدادی از 
هیات های استانی این مسابقات با 2 روز تاخیر و در روز 6 تیر ماه برگزار خواهد شد.
وی یادآور شد: مسابقات در رده های سنی پایه نونهالان، نوجوانان و جوانان با 
حضور تیم هایی از استان های سراسر کشور برگزار می شود. صفری افزود: ورود 
تیم ها به استان قم، سه شنبه پنجم تیرماه خواهد بود. ورزش سه گانه که یکی از 
رشته های ورزشی پر طرفدار در جهان است که تلفیقی از سه رشته ورزشی شنا، 

دوچرخه سواری و دو و میدانی است.

پاتک سرخ پوشان به استقلال؛

 ستاره گلزن لیگ برتری در یک قدمی 
پرسپولیس

باشگاه پرسپولیس در تلاش است تا مهاجم گلزن استقلال خوزستان را به 
خدمت بگیرد.

تیم فوتبال پرسپولیس در شرایطی یک هفته پیش موفق شد عنوان قهرمانی لیگ 
بیست و سوم را کسب کند که به نظر می رسد اوسمار ویرا سرمربی برزیلی این تیم 
در آستانه جدایی از این تیم قرار دارد و وضعیت نیمکت این تیم هنوز برای فصل 
بعد مشخص نیست. این در شرایطی ست که باشگاه پرسپولیس طبق برنامه قبلی 
خود در تلاش است تا لیست بازیکنان مورد نظر اوسمار را برای لیگ بیست و چهارم 
جذب کند. از همین رو باشگاه پرسپولیس مذاکرات خوبی را با جواد آقایی پور 
ستاره 24 ساله استقلال خوزستان داشته و این بازیکن در آستانه پرسپولیسی  
شدن قرار دارد. آقایی پور که هم اکنون با نظر امیر قلعه نویی در اردوی تیم ملی 
حضور دارد و خود را برای دیدار با ازبکستان آماده می کند، در این فصل در 29 
بازی برای استقلال خوزستان به میدان رفت و موفق شد 9 بار برای این تیم گلزنی 
کند.  همچنین گفته می شود این مهاجم مورد توجه باشگاه استقلال و جواد نکونام 

نیز قرار گرفته و آبی پوشان در تلاش هستند تا این مهاجم را به خدمت بگیرند.

زنگ خطر برای تیم ملی فوتبال؛ 

ستاره های سرخابی ازبک، گلزنی در آزادی را بلدند

 تیم ملی فوتبال ایران در شرایطی مقابل تیم ملی فوتبال ازبکستان قرار می گیرد 
که ستاره های سرخابی این تیم مسیر گلزنی در حضور پرشور هواداران ایرانی را 

در ورزشگاه آزادی بلد هستند.
به گزارش ایرنا، تیم ملی فوتبال ایران در آخرین دیدار مرحله مقدماتی انتخابی 

جام جهانی سه شنبه از ساعت 2۰:۳۰ دقیقه در ورزشگاه آزادی مقابل تیم ملی 
ازبکستان قرار می گیرد.

به  نسبت  بهتر  تفاضل گل  لطف  به  ایران  فوتبال  ملی  تیم  در حال حاضر 
ازبکستان در صدر گروه E این رقابت ها قرار دارد و صعودش به مرحله بعدی 
قطعی شده است. برنده این دیدار می تواند به عنوان صدرنشین راهی مرحله 

بعدی شود.
الدور شاهمرادوف مهاجم 27 ساله که در تیم  تیم ملی ازبکستان در کنار 
کالیاری ایتالیا بازی می کند و رستم جان آشورماتوف مدافعی که در تیم روبین 
کازان روسیه بازی می کند، دو ستاره سرشناس دیگری دارد که در لیگ برتر ایران 

برای سرخابی های پایتخت بازی می کنند.
اوستون اورونوف و جلال الدین ماشاریپوف بازیکنان آماده تیم ملی ازبکستان 
هستند که در تیم های پرسپولیس و استقلال بازی می کنند. اورونوف که نمایش 
درخشانی در نیم فصل دوم برای پرسپولیس داشت و موفق شد 6 گل برای 
سرخ پوشان پایتخت به ثمر برساند. 2 گل از این گل ها در ورزشگاه آزادی و مقابل 

فولاد خوزستان و استقلال خوزستان در حضور هواران به ثمر رسید.
زنگ خطر برای تیم ملی فوتبال؛ ستاره های سرخابی ازبک، گلزنی در آزادی 

را بلدند
در مقابل ماشاریپوف نیز که یکی از ستاره های استقلال در این فصل بود موفق 
به ثبت 2 گل برای آبی پوشان پایتخت شد. یکی از این گل ها در ورزشگاه آزادی 
مقابل ذوب آهن اصفهان در ورزشگاه آزادی به ثمر رسید. این آمار زنگ خطری 
برای تیم ملی فوتبال خواهد بود. شاگردان امیر قلعه نویی که نمایش خوبی در 
خط دفاعی در بازی های قبلی خود نداشتند، قطعا کار بسیار سختی مقابل تیم 

ملی ازبکستان به خصوص این دو ستاره خواهند داشت.
قطعا این دو ستاره بعد از حضور در لیگ برتر شناخت خیلی خوبی نسبت به 
بازیکنان ایرانی پیدا کردند و کادر تیم ملی باید اندیشه هایی برای مهار این دو 

بازیکن در این دیدار داشته باشد.

پس از آنکه لیگ بیست و سوم با چالش های زیادی در مورد 
داوری مواجه شد، رییس فدراسیون فوتبال از ناظران فنی 
AFC خواسته است درباره استانداردسازی ورزشگاه های 

محل برگزاری لیگ برتر اعلام نظر کنند.
به گزارش خبرنگار مهر، بیست و سومین دوره رقابت های 
فصل جاری لیگ برتر فوتبال در حالی به پایان رسید که 
بیشترین درگیری در خصوص عملکرد داوران بوده است تا 
جایی که از نگاه باشگاه استقلال و عده ای از هواداران این 
تیم، قهرمانی پرسپولیس با کمک های داوران به همراه بوده 

است.
که  فوتبال  در  فساد  پرونده  شدن  مطرح  دیگر  سوی  از 
مربوط به سال ۱4۰۰ است پای خداداد افشاریان رئیس 
پیشین کمیته داوران و همچنین سه نفر دیگر از این کمیته 
را باز کرد تا شائبه هایی درباره عملکرد داوران بار دیگر مطرح 

شود.
از این رو استفاده از سیستم داور ویدئویی بار دیگر داغ 
شده است تا مهدی تاج رئیس فدراسیون که پس از بازگشت 
به این پست عنوان کرده بود یکی از دغدغه هایش استفاده از 
این ابزار برای بازی های لیگ برتر است در تنگنای منتقدان 
خود قرار بگیرد. وعده ای که قرار بود در ابتدای دور برگشت 
لیگ بیست و سوم تحقق پیدا کند اما این امکان میسر نشد 
تا موضوع بار دیگر فراتر از ساختمان فدراسیون فوتبال برود.

باشگاه ها پول نداشتند وزارت وارد شد
باشگاه های لیگ برتری که موظف به تجهیز ورزشگاه های 
خانگی خود برای استفاده از سیستم VAR شده بودند به 
سازمان لیگ اعلام کردند امکان پرداخت این مبلغ را ندارند 
تا فدراسیون فوتبال پس از رایزنی های صورت گرفته بتواند 
یکی از شرکت های مورد تأیید فیفا را با وجود تحریم های 
ارزی پای میز قرارداد نشانده تا آنها بتوانند سیستم داور 

ویدئویی را وارد کشور کنند.
همین امر کمک کرد تا بازی های لیگ قهرمانان آسیا به 
ایرانی در ورزشگاه آزادی و نقش جهان  میزبانی تیم های 

فوتبال  فدراسیون  توسط   VAR سیستم های  با  اصفهان 
بالای ۱۰۰  سنگین  بودجه  دید  که  هم  تاج  شود.  برگزار 
میلیارد تومان برای ورود دستگاه های VAR برای پوشش 
کلیه مسابقات لیگ برتر را ندارد سراغ وزارت ورزش رفت تا 
کیومرث هاشمی وزیر ورزش ۱۱۰ میلیارد تومان برای خرید 
هفت دستگاه VAR مجهز به سیستم روز دنیا به شرکت 

توسعه و تجهیز برای این موضوع بپردازد.
تعلل سوال برانگیز شرکت توسعه

شرکت توسعه و تجهیز بدون اینکه موضوع ورود تجهیزات 
VAR به کشور را مطرح کند درباره آن تا جایی سکوت کرد 
که صدای مسئولان فدراسیون فوتبال در بیاید و آنها خواهان 
مجهزسازی استادیوم های محل برگزاری بازی های لیگ برتر 
از شوی شرکت مذکور شوند. با این حال شرکت توسعه و 

تجهیز هیچ گونه واکنشی نسبت به این موضوع نشان نداد 
به  اشاره  ضمن  مصاحبه ای  طی  ورزش  وزیر  جایی که  تا 
پرداخت مبلغ ۱۱۰ میلیاردی خواهان تسریع در امور ورود 

دستگاه های VAR از سوی شرکت توسعه و تجهیز شود.
ابلاغیه مهم فدراسیون به سازمان لیگ!

فدراسیون فوتبال ایران برای کاهش حاشیه های مرتبط 
برگزاری  اجازه  است  کرده  اعلام  به طور قطعی  داوری  با 
بازی های فصل آینده لیگ برتر بدون VAR را نخواهد داد. از 
این رو ورزشگاه های میزبان لیگ بیست و چهارم باید مجهز 
به این سیستم شوند که فعلًا هفت دستگاه آن قرار است در 

اختیار سیستم فوتبالی کشور قرار بگیرد.
سازمان لیگ فوتبال نیز به باشگاه ها اعلام کرده است 
برای اعلام ورزشگاه های میزبان بازی های خود در فصل 

آینده باید محل هایی که تاییدیه فدراسیون فوتبال را دریافت 
می کنند و مجهز به VAR خواهند شد را انتخاب کنند.

ورود AFC برای استانداردسازی
رئیس  تاج  مهدی  کرد  اطلاع  کسب  مهر،  خبرنگار 
فدراسیون فوتبال پس از سه جلسه رایزنی با مدیران ارشد 
AFC در زمینه میزبانی بازی های بین المللی فوتبال توانسته 
است آنها را مجاب به بازدید از ورزشگاه های فوتبال کند. 
استانداردسازی  زمینه  در   AFC حرفه ای  تیم  یک  از  تاج 
کرده  دعوت  رسمی  بازی های  برگزاری  برای  استادیوم ها 
تا هیأت ناظر به ایران آمده و این موضوع را مورد بررسی 
قرار دهد. بررسی فنی این ناظران نیز قرار است در اختیار 
باشگاه ها قرار بگیرد تا آنها قبل از شروع بازی های لیگ برتر 
برای جبران تمام نواقص اقدام کنند در غیر این صورت باید 
بازی های خود را در ورزشگاه های مجاور که تاییدیه AFC را 

دریافت کرده اند برگزار کنند.
فعلًا ۶ استادیوم آماده نصب تجهیزات است

آره نا  فولاد  اصفهان،  جهان  نقش  آزادی،  ورزشگاه های 
اهواز، سردار شهید سلیمانی سیرجان، یادگار امام تبریز 
و فولاد شهر اصفهان جزو ورزشگاه هایی هستند که فعلًا 
جانمایی برای نصب سیستم داور ویدئویی دارند اما باز هم 
باید تاییدیه هیأت اعزامی از سوی AFC را دریافت کنند تا 

بتوانند از سیستم VAR استفاده کنند.
کوچ اجباری برای نصف لیگ برتر

تیم های استقلال خوزستان، نساجی  ورزشگاه خانگی 
مازندران، ملوان بندرانزلی، هوادار، خیبر خرم آباد، شمس 
آذر قزوین و مس رفسنجان منتظر هستند تا بتوانند بازی های 
خود را با استفاده از VAR میزبانی کنند اما در بررسی های 
اولیه ناظران فنی داخلی هیچیک از شرایط لازم را ندارند تا 
احتمال اینکه با نصب VAR و الزام استفاده از آن با شروع 
لیگ بیست و چهارم مجبور به کوچ اجباری به استان های 
مجاور دارای ورزشگاه های مورد تأیید کنفدراسیون فوتبال 

آسیا شوند.

چالش »ورزشگاه« برای فصل آینده لیگ فوتبال

ورود AFC به VAR در ایران

»موریس موتا پائز« در شرایطی از تیم ملی ایران اخراج شد که این سرمربی 
تیم،  صحیح  هدایت  و  مدیریت  نداشتن  متوالی،  شکست  هفت  برزیلی 

تصمیم گیری نادرست و انتخاب بد و استفاده از دلیل این تصمیم بود.
روند انتخاب سرمربی تیم ملی والیبال ایران پایان خوشی نداشت و بعد از هفت 
شکست متوالی تیم ملی در لیگ ملت های والیبال، رئیس فدراسیون والیبال 
عذر مربی خارجی خود را خواست و پرونده موریس موتا پائز به عنوان سرمربی 
تیم ملی ایران بسته شد. قرارداد این مربی با فدراسیون والیبال چهارماهه بود و 
با اخراجش از تیم ملی تمام حق و حقوق او پرداخت شده و هدایت تیم به یک 

ایرانی سپرده شد.
انتخاب سرمربی خارجی برای تیم ملی والیبال ایران از دوره داورزنی استارت 
خورد؛ او ابتدا چندین جلسه طولانی با اعضای پرجمعیت کمیته فنی برگزار کرد 
و همان زمان گزینه های زیادی هم برای هدایت تیم ملی مطرح شد؛ اما انتخاب 
سرمربی در زمان داورزنی به سرانجام نرسید و در نهایت در دوره سرپرستی وحید 
مرادی در فدراسیون والیبال باز هم آن گزینه ها مطرح شد و در نهایت قرعه به نام 
موریس موتا پائز سرمربی برزیلی- فرانسوی افتاد. انتخاب پائز با حرف و حدیث 
زیادی مطرح بود؛ برخی معتقد بودند او انتخاب درستی نیست چرا که در دنیای 
والیبال مربی گمنامی است و برخی دیگر معتقد بودند در شرایط فعلی این گزینه 

انتخاب مناسبی است و باید به او فرصت داد.
با وجود اینکه پائز در اواخر اسفندماه با فدراسیون والیبال ایران قرارداد بست اما 
زمان حضورش به تیم ملی، چهارم اردیبهشت و 2۰ روز مانده به مسابقات لیگ 
ملت های والیبال بود. او از راه دور و بدون اینکه حتی بازی بازیکنان والیبال را 
زیرنظر بگیرد، بازیکنان را انتخاب کرد و در نهایت در مدت زمان کوتاه با تیم ملی 

کار کرد و راهی رقابت های لیگ ملت ها شدند.
تیم ملی در هفته اول نخست رقابت ها برابر تیم های صربستان، ایتالیا، کوبا 
و آرژانتین به میدان رفت که در هر چهار مسابقه، شکست خورد. در هفته دوم 

رقابت ها هم تیم ملی برابر تیم های ژاپن، برزیل، بلغارستان و ترکیه به میدان رفت 
که در تمامی این مسابقات هم شکست خورد و در رنکینگ جهانی با قرار گرفتن 
در رده هفدهم فرصت حضور در المپیک را از دست داد. بعد از شکست تلخ 
ملی پوشان ایران در بازی با بلغارستان، رئیس فدراسیون تصمیم به کناره گیری 

سرمربی تیم ملی گرفت.
پائز در ارتباط آنلاینی بعد از باخت مقابل بلغارستان با رئیس فدراسیون والیبال 
دلیل باخت های تیم ملی را نداشتن روحیه بازیکنان اعلام کرده در صورتی که 
از همان ابتدا مأموریت او این بود که بتواند تیم را به لحاظ روحی و روانی تقویت 
کند. در نهایت هفت شکست متوالی، نداشتن مدیریت و هدایت صحیح تیم، 
تصمیم گیری نادرست و انتخاب بد و استفاده از تنها بخشی از بازیکنان در 
مسابقات و نوسان زیاد از مهم ترین دلایل برکناری سرمربی تیم ملی والیبال ایران 

بوده است.
سرمربی سابق تیم ملی والیبال ایران در انتخاب بازیکنان تصمیمات درستی 
نگرفته بود و حتی فدراسیون والیبال با وجود هزینه های زیادی که در بر داشته 
اما حاضر بوده که برخی بازیکنان را به برزیل اعزام کند تا اگر گره ای در جریان 
بازی رخ داد این بازیکنان بتوانند به تیم ملی کمک کنند اما پائز این موضوع 
را قبول نکرده و همین موضوع هم یکی دیگر از دلایلی بود که در نهایت باعث 

برکناری اش شد.
در نهایت پائز با اعلام اینکه دیگر نمی تواند به تیم ملی ایران کمک کند، به 
صورت توافقی از تیم ملی ایران جدا شد و کار به پیمان اکبری دیگر دستیار او 
سپرده شد. البته پائز پس از باخت تیم ملی ایران مقابل بلغارستان در شرایطی 
که به شدت از بازیکنان تیم ملی دلخور بود، گفت: »نقطه ضعف ما شخصیت 
هر کدام از بازیکنان است. آن ها نمی خواهند همراه هم بجنگند. گاهی اوقات 
به یکدیگر احترام  و  ادامه دهند  باید  از مبارزه دست می کشند در حالی که 
بگذارند.« او همچنین پس از باخت ایران مقابل ژاپن هم گفته بود: »ما تیم بودن 

و مبارزه کردن را رها کردیم. به کشورمان احترام نگذاشتیم. به تماشاگران احترام 
نگذاشتیم. باید بهتر از این می بودیم. باید به کاری که انجام می دهیم و پیراهنی 

که پوشیدیم احترام می گذاشتیم.«
به نظر می رسید او قبل از اینکه رئیس فدراسیون والیبال حکم برکناری او را 
اعلام کند؛ این سرمربی برزیلی - فرانسوی از ادامه راه با تیم ملی والیبال ایران 

ناامید شده بود و شاید یکی از دلایل برکناری اش هم همین موضوع بود.
در نهایت قرار است با وعده رئیس فدراسیون والیبال یک مربی تراز اول روی 
کار بیاید؛ اما نباید فراموش کنیم یکی از دلایلی که به والیبال ایران در این شرایط 
بحرانی ضربه زد دیر انتخاب شدن سرمربی تیم ملی ایران بود، در واقع این پروسه 
6 ماه طول کشید و تیم ملی بهترین زمان ممکن را از دست داد. اگر قرار باشد 
والیبال ایران در المپیک 2۰28 حضور داشته باشد این تغییر نسل نیاز به زمان 

دارد و باید از الان به فکر انتخاب یک سرمربی در حد و اندازه تیم ایران باشند.

دلایل اخراج »پائز« از تیم ملی والیبال ایران

رکورد عجیب مرد برزیلی

باشگاه پرسپولیس مذاکرات خود را برای انتخاب جانشین 
احتمالی اوسمار ویرا آغاز کرد.

تیم فوتبال پرسپولیس هفته گذشته موفق شد با برتری برابر 
مس رفسنجان در هفته پایانی رقابت های لیگ برتر با 68 
امتیاز عنوان قهرمانی رقابت های لیگ بیست و سوم را کسب 

کند.
در شرایطی که انتظار می رفت بعد از قهرمانی پرسپولیس 

قرارداد اوسمار ویرا سرمربی برزیلی این تیم تمدید شود اما 
این مربی به بهانه بیماری همسرش ایران را ترک کرد و به نظر 
می رسد این مربی قصد بازگشت به ایران را نخواهد داشت. این 
در حالی ست که از باشگاه بوریرام تایلند به عنوان مقصد بعدی 

اوسمار یاد می شود.
اگر چه باشگاه پرسپولیس همچنان منتظر پاسخ اوسمار 
است و اولویت اول این باشگاه برای نیمکت این تیم همچنان 

را برای  اما باشگاه پرسپولیس مذاکرات خود  اوسمار است 
انتخاب جانشین احتمالی اوسمار آغاز کرده است.

دراگان اسکوچیچ سرمربی اسبق تیم ملی ایران گزینه اصلی 
قرمزها برای جانشینی اوسمار است. این باشگاه مذاکرات 
اولیه را با این مربی کروات انجام داده و توافقات اولیه بین 
طرفین صورت گرفته است و به نظر می رسد در صورت جدایی 

اوسمار، اسکوچیچ هدایت قرمزها را برعهده خواهد گرفت.

رونمایی از اولین گزینه جانشینی اوسمار؛ 

اسکوچیچ در راه پرسپولیس
آگهی دعوت مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده 

موسسه کوثر ولایت نور به شماره ثبت ۳۰۱۳ و شناسه ملی 
۱۰59۰۰2۳459 بدین وسیله از کلیه اعضا یا نمایندگان قانونی 
آن دعوت می گردد تا در جلسه فوق که در ساعت ۱8 مورخ   
در محل موسسه تشکیل می گردد حضور بهم   ۱۴۰۳/۴/۶

رسانید .دستور جلسه :
۱-انتخاب اعضاء و هیئت مدیره 

2-انتخاب بازرسان
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آغاز تبلیغات ورقابت نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری؛

۶ نامزد تایید صلاحیت شده
 معرفی شدند 

سخنگوی ستاد انتخابات کشور، اسامی نهایی نامزدهای تأیید صلاحیت شده انتخابات 
ریاست جمهوری چهاردهم را اعلام کرد.

»محسن اسلامی« سخنگوی ستاد انتخابات کشورروزیکشنبه اسامی داوطلبان تأیید 
صلاحیت شده انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم را اعلام کرد.

اسامی 6 نامزد تایید صلاحیت شده انتخابات ریاست جمهوری بدین شرح است:
۱. مصطفی پورمحمدی2. مسعود پزشکیان۳. سعید جلیلی4. علیرضا زاکانی5. 

محمدباقر قالیباف 6-سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی
رزومه و سوابق ۶ نامزد انتخابات ریاست جمهوری

در این گزارش نگاهی اجمالی داریم به زندگی نامه و کارنامه مردان رقابت چهاردهم.
ا. مسعود پزشکیان:

مسعود پزشکیان متولد 7 مهر ۱۳۳۳ شهرستان مهاباد استان آذربایجان غربی است.
پزشکیان در دولتِ دوم محمد خاتمی وزیر بهداشت بود و در دوره های هشتم، نهم، 
دهم، یازدهم و دوازدهم به صورت مستمر به عنوان نماینده تبریز در مجلس شورای 

اسلامی حضور داشته است.
او همچنین در مجلس دهم، نایب رئیس اول مجلس شورای اسلامی بود.

نگهبان  شورای  اما  کرد،  ثبت نام  نیز  سیزدهم  جمهوری  ریاست  انتخابات  در  وی 
صلاحیت او را احراز نکرد.

2. مصطفی پورمحمدی:
مصطفی پورمحمدی متولد ۳ دی ۱۳۳8 است.

او فعالیت خود را از سال ۱۳58 به عنوان دادستان انقلاب اسلامی آغاز، و تا سال ۱۳65 
به عنوان دادستان خوزستان، هرمزگان، کرمانشاه و خراسان فعالیت کرد.

وی از سال ۱۳76 تا ۱۳78 قائم مقام وزیر اطلاعات بود.
نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری در فاصله سال های ۱۳84 تا ۱۳87 
وزیر کشور دولت نهم بود و از سال ۱۳87 تا ۱۳92 ریاست سازمان بازرسی کل کشور را 

برعهده گرفت.
پورمحمدی سال ۱۳92 و با روی کار آمدن دولت یازدهم به مدت چهار سال وزیر 
دادگستری شد. وی هم اکنون به عنوان دبیرکل جامعه روحانیت مبارز فعالیت می کند و 

رئیس مرکز اسناد انقلاب اسلامی نیز هست.
۳. سعید جلیلی:

سعید جلیلی متولید ۱۳44 در مشهد است.
او پیش از این دبیر شورای عالی امنیت ملی و رئیس گروه مذاکره کننده هسته ای ایران 

با کشورهای غربی بود.
جلیلی از سال ۱۳86 تا ۱9 شهریور ۱۳92 دبیر شورای عالی امنیت ملی و رئیس گروه 
مذاکره کننده هسته ای ایران با کشورهای غربی بود. در سال ۱۳92 در یازدهمین دور 
انتخابات ریاست جمهوری نامزد شد، و بیش از 4 میلیون رای کسب کرد و نفر سوم شد. 
جلیلی از همان سال عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام و نماینده مقام معظم رهبری 

در شورای عالی امنیت ملی است.
وی در سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری سال ۱4۰۰ به عنوان کاندیدا ثبت 
نام کرد، و دو روز پیش از برگزاری انتخابات به نفع آیت الله سیدابراهیم رئیسی از شرکت 

در انتخابات انصراف داد.
۴. علیرضا زاکانی:

علیرضا زاکانی متولد ۱2 اسفند ۱۳44 است.
زاکانی در سال ۱۳68 در رشته پزشکی دانشگاه علوم پزشکی تهران پذیرفته شد و در 
تابستان سال ۱۳76 مدرک دکترای عمومی خود را گرفت و پس از آن در سال ۱۳8۰ دوره 

تخصصی پزشکی هسته ای را آغاز و در سال ۱۳8۳ به پایان رساند.
وی سابقه عضویت هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران در مرکز پزشکی هسته ای 
مجتمع بیمارستانی امام خمینی)س( و بیمارستان شریعتی را نیز دارد، او همچنین عضو 

هیئت مدیره انجمن علمی پزشکی هسته ای ایران نیز بوده است.
زاکانی در مجالس هفتم، هشتم و نهم نماینده تهران بوده و در دوره یازدهم نیز به عنوان 
نماینده قم به مجلس راه یافت. ریاست مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، عضو 
شورای مرکزی انجمن اسلامی دانشجویان دانشگاه علوم پزشکی تهران، مسئول بسیج 
دانشجویی دانشگاه تهران و علوم پزشکی تهران، مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه های 
استان تهران، عضویت در شورای عالی جمعیت هلال احمر از دیگر مسئولیت های زاکانی 
به شمار می رود. او از سال ۱4۰۰ عهده دار سمت شهرداری تهران شد و در سال ۱4۰2 

نیز به سمت دستیار رئیس جمهور منصوب شد.
۵. سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی:

سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی متولد 25 فروردین ۱۳5۰ در فریمان است.
وی از سال ۱4۰۰ سمت معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران را در 

دولت سیزدهم برعهده دارد.
قاضی زاده هاشمی که سابقه 4 دوره نمایندگی مجلس را در کارنامه دارد، قبل از حضور 

در بنیاد شهید و انتصاب به عنوان معاون رئیس جمهور، نایب رئیس مجلس یازدهم بود.
نامزد انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری همچنین در دوره های هشتم، نهم 
و دهم نیز به عنوان نماینده مشهد و کلات در مجلس حضور داشت و در دوره های نهم و 

دهم دبیر و عضو هیئت رئیسه مجلس بوده است.
وی در انتخابات ریاست جمهوری دوره سیزدهم نیز به عنوان نامزد نهایی حضور داشت 

و رتبه چهارم را در میزان آرای مردم کسب کرد.
۶. محمدباقر قالیباف:

محمدباقر قالیباف متولد شهریورماه ۱۳4۰ در طرقبه مشهد است.
انتخاب شد و  وی در سال ۱۳7۳ به عنوان فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء 
سه سال پس از آن در سال 76 با حکم رهبر معظم انقلاب، به سمت فرماندهی نیروی 
هوایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و در سال ۱۳79 به عنوان فرمانده نیروی انتظامی 
منصوب شد. قالیباف پس از نامزدی در انتخابات ریاست جمهوری، در شهریورماه سال 
84 با رأی شورای اسلامی شهر تهران به عنوان شهردار پایتخت انتخاب و سه دوره متوالی 
به مدت ۱2 سال در این سمت باقی ماند. وی به عنوان نماینده مردم تهران به مجلس 
یازدهم راه یافت و به عنوان ششمین رئیس مجلس شورای اسلامی این مسئولیت را 
برعهده گرفت. محمدباقر قالیباف در مجلس دوازدهم نیز به عنوان نماینده مردم تهران به 
مجلس راه یافت و با ۱98 رای نمایندگان به عنوان رییس مجلس در اجلاسیه اول مجلس 
دوازدهم انتخاب شد. وی در دوره های نهم، یازدهم و دوازدهم نیز نامزد انتخابات ریاست 
جمهوری بود، البته در انتخابات 96 تا پایان در صحنه انتخابات باقی نماند و به نفع آیت 

الله سید ابراهیم رئیسی از رقابت کناره گیری کرد.
کدام چهره های سیاسی از انتخابات چهاردهم باز ماندند؟

جمهوری  ریاست  انتخابات  شده  صلاحیت  تایید  کاندیداهای  اسامی  اعلام  با 
۱4۰۳،تعدادی از چهره های شاخص سیاسی از حضور در رقابت های انتخابات ریاست 
شده  صلاحیت  تایید  کاندیداهای  اسامی  اعلام  با  ماندند.  باز  چهاردهم  جمهوری 
چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری ۱4۰۳ و مشخص شدن 6 رجل سیاسی 
که شایستگی تکیه زدن بر مسند ریاست جمهوری را دارند، اسامی چهره ها و اشخاصی 
که از ۱۰ خرداد ۱4۰۳ آمادگی خود را برای حضور در جایگاه ریاست جمهوری اعلام 
کرده بودند اما از حضور در رقابت ها باز ماندند نیز مشخص شد. براساس اسامی که 
وزارت کشور به عنوان نامزدهای نهایی انتخابات ریاست جمهوری ۱4۰۳ اعلام کرده 
است، صلاحیت محمدباقر قالیباف، علیرضا زاکانی، مسعود پزشکیان، سیدامیرحسین 
این  بر  احراز شد. علاوه  پورمحمدی  و مصطفی  قاضی زاده هاشمی، سعید جلیلی 
افرادی همچون محمود احمدی نژاد، علی اردشیر لاریجانی، اسحاق جهانگیری، محمد 
شریعتمداری، محمد مهدی اسماعیلی، مهرداد بذرپاش، سید صولت مرتضوی، عباس 
آخوندی، وحید حقانیان، عبدالناصر همتی، سید شمس الدین حسینی، علی و اکبر 

نیکزاد و مصطفی کواکبیان از حضور در رقابت های انتخابات ۱4۰۳ باز ماندند.

ایستادگی ایران مقابل زیاده خواهی غرب ؛

اجماع سازی علیه ایران؛ خوابی که دیگر تعبیر نمی شود

سیاست اجماع سازی غرب برعلیه موضوع هسته ای ایران در نهادهای بین المللی 
همچون شورای حکام آژانس و همچنین شورای امنیت سازمان ملل که یکی از ارکان 
اصلی فشار بر کشورمان طی بیش از دو دهه چالش غرب با کشورمان بود، با مواضع 
صریح چین و روسیه به عنوان دو عضو دائم شورای امنیت به شکست انجامیده است.
برنامه  بر سر  ایران  با  دو دهه چالش غرب  از  بیش  گزارش، طی  این  براساس 
صلح آمیز هسته ای کشورمان، یکی از اساسی ترین سیاست های آمریکا و سه کشور 

اروپایی، اجماع سازی حداکثری در جهان، در جهت فشار بر ایران بود.
این سیاست در برهه ای از دهه ۱۳8۰، به واسطه اعتماد روسیه به غرب و تلاش این 
کشور برای نزدیکی و تنش زدایی با غرب و قرار داشتن چین در لاک دفاعی و فرار از 
تنش، منجر به تصویب قطعنامه های سه گانه بر علیه برنامه هسته ای کشورمان در 

شورای امنیت سازمان ملل متحد شد.
اکنون با گذشت بیش از دو دهه از اغاز چالش غرب با ایران در موضوع هسته ای و 
گذشت ۱4سال از قطعنامه ۱929 شورای امنیت، هر دو کشور روسیه و چین صراحتا 
مخالفت خود را با زیاده خواهی غرب در موضوع برجام و دیگر مسائل مربوط به برنامه 

هسته ای ایران عنوان کردند.
تغییر سیاست چین و روسیه در عدم همراهی با غرب، بیش از هرچیز تابع دو عامل 
رفتار دشمنانه غرب با قدرت های غیر غربی همچون این دو کشور و سیاست خارجی 
و دیپلماسی هوشمندانه دولت سیزدهم در توسعه و در عین حال تنظیم روابط ایران 

با چین و روسیه است.
تغییر سیاست چین و روسیه در عدم همراهی با غرب، بیش از هرچیز تابع دو عامل 
رفتار دشمنانه غرب با قدرت های غیرغربی همچون این دو کشور و سیاست خارجی 
و دیپلماسی هوشمندانه دولت سیزدهم در توسعه و در عین حال تنظیم روابط ایران 

با چین و روسیه است.
در این مدل از سیاست خارجی، ایران ضمن توسعه روابط و اتحاد با قدرت های 
نوظهور و بازسامان یافته همچون چین و روسیه، استقلال خود را نیز در برابر آن ها 

حفظ کرده و مبتنی بر هر اقدامی از سوی آنها، قدمی را تعیین کرده و برمی دارد.
دشمنی غرب در رفتار با روسیه و چین

اولین دسته عواملی که بر تغییر رفتار و عدم همراهی روسیه و چین با غرب بر 
سر موضوعات مرتبط با ایران، تاثیرگذار بود، نوع رفتار آمریکا در ارتباط با روسیه و 
چین طی سال های پس از جنگ سرد، روندهای جهانی قدرت طی سالیان اخیر و 

بدعهدی و دشمنی غرب برعلیه این دو کشور به شمار می آید.
روسیه به خصوص در دوره پانزده ساله پس از فروپاشی شوروی، در دوران یلتسین و 
همچنین در دوره اول حاکمیت پوتین و سپس ریاست جمهوری دیمیتری مدودیف، 

تلاش زیادی را برای تنش زدایی با آمریکا و نزدیکی به غرب انجام داد.
ناتو  برنامه ها و پروژه های فرعی سازمان  به  این کشور حتی سعی داشت که 
بپیوندد؛ در همین راستا بود که در سال ۱994 به برنامه مشارکت برای صلح این 
سازمان پیوست و حتی بعدتر در دهه 2۰۰۰ و در اوایل دهه 2۰۱۰ میلادی چندین 

قرار داد همکاری میان روسیه و ناتو منعقد کرد.
روسیه تا سال های پایانی دهه 2۰۰۰ و اوایل دهه 2۰۱۰ میلادی تلاش خود برای 
نزدیکی به غرب را ادامه داد ولی وقوع جنگ روسیه و گرجستان در سال 2۰۰8 و 

همچنین مسائل و معضل میان روسیه و اوکراین در موضوع مردم روس تبار شرق 
اوکراین که بعد تر به منازعه 2۰۱4 روسیه و اوکراین بر سر کریمه منجر شد، به تدریج 

جرقه اختلاف میان روسیه و غرب را به آتشی بزرگ تبدیل کرد.
به نقل از اسپوتنیک، ولادیمیر پوتین در همین زمینه در سخنانی در آذرماه ۱4۰2 
)نوامبر2۰2۳( با اشاره به اشتباه این کشور در نزدیکی به غرب طی سال های پس 
از فروپاشی شوروی و پایان جنگ سرد، عنوان داشت: در اوایل 2۰۰۰، تصور ساده 
لوحانه ای داشتیم که جهان متحول شده و دیگر هیچ تقابل ایدئولوژیکی و هیچ 

بستری برای درگیری بین غرب و روسیه وجود ندارد.
به  به ویژه  و  افزود: من تصوری ساده لوحانه ای داشتم که جهان  ادامه  وی در 
اصطلاح جهان متمدن درک می کند که چه بر سر روسیه آمد که این کشور به یک 
کشور کاملًا متفاوت تبدیل شده است، چه اتفاقی افتاده که در آنجا دیگر تقابل 

ایدئولوژیک نیست و هیچ مبنایی برای رویارویی وجود ندارد.
پوتین همچنین اظهار داشت: واقعیت این است که بعداً من صددرصد در این مورد 
متقاعد شدم که پس از فروپاشی اتحاد جماهیر شوروی، آنها در غرب فکر می کردند 

که باید صبور باشند و روسیه نیز فرو خواهد پاشید.
رئیس جمهور روسیه با اشاره به برژینسکی خاطرنشان کرد: این بر اساس نظر 
برژینسکی سیاستمدار آمریکایی است که اظهار داشت: غرب می خواست روسیه 
را نابود کرده، آن را به قطعات تقسیم کند و آن را تحت سلطه خود درآورد و از منابعش 

استفاده کند.
روند تغییر دید روسیه به غرب در کنار دشمنی ها و توطئه های بی شمار آمریکا 
برعلیه روسیه به خصوص در موضوع اوکراین، منجر به تغییر جهت کلی روسیه 
سیاست  به  غربی  کشوری  عنوان  به  خود  تعریف  از  خود  خارجی  سیاست  در 
اوراسیاگرایی و همچنین بازتعریف روسیه به عنوان ابرقدرتی غیر غربی و در چارچوب 

اتحادهای نوظهور شد.
روسیه به خوبی این نکته را دریافته است که در برابر موج فشارهای غرب، اتحاد دو 
کشور ایران و روسیه و عدم همراهی آنان با غرب بر علیه یکدیگر معادله ای برد-برد به 
شمار آمد و هرگونه موضع گیری و تصمیم غیر سازنده به خصوص در زمانی که غرب 
بیشترین فشار خود را به هردو وارد می آورد، سودی را برای این کشور به همراه ندارد.

این موضوع تاثیر زیادی بر عدم همراهی روسیه با غرب در موضوعات مرتبط با ایران 
داشت.

کشور چین نیز گرچه از زمان دنگ شیائوپینگ و پس از دیپلماسی پینگ پنگ با 
آمریکا، سیاست تنش زدایی با غرب را در دستور کار خود قرار داد و این سیاست در 
دوران رهبران بعدی چین نیز دنبال شد، ولی توامان با این روند، بدبینی خود در رابطه 

با غرب را همواره در ناخودآگاه خود حفظ کرده بود.
چین برای بیش از ۳دهه ارتباط با غرب از اغاز دهه ۱98۰ میلادی، همواره سیاست 
لاک دفاعی خود را حفظ و سعی در فرار از تنش با غرب داشت ولی مواضع روسای 
جمهور آمریکا در قبال چین و دشمنی های غرب در موضوع تایوان و معضلات چین 
با ژاپن و برخی دیگر از کشورهای آسیای شرقی و آسیای جنوبی، به خصوص از زمان 
ریاست جمهوری شی جینگ پینگ به تدریج سیاست رقابت و عدم همراهی با غرب 

را در دستور کار خود قرار داد.

از  زیادی  تعداد  آمریکا، حضور  و  میان چین  تجاری  و  اقتصادی  ارتباط عظیم 
دانشجویان چینی در دانشگاه های آمریکا ) نزدیک به ۳۰۰ هزار دانشجوی چینی 
در آغاز سال 2۰24 در آمریکا حضور دارند( و وابستگی متقابل شدید میان چین و 
آمریکا در طی بیش از 4 دهه ارتباط میان چین و غرب، نتوانست رفتار غرب در قبال 
کشورهای غیر غربی همچون چین را تغییر داده و منجر به کنارگذاشتن سیاست 

دشمنی و رقابت با چین در آمریکا و اروپا شود.
مواضع ضدچین در سخنان اوباما، جنگ تعرفه ها میان چین و آمریکا در زمان 
ترامپ و خصومت لفظی میان این دو کشور در زمان بایدن گواهی به تیرگی رابطه 

غرب و چین علی رغم تداوم پیگیری فرار از تنش با غرب در چین است.
روند رو به افول روابط غرب و چین نیز تاثیر به سزایی در عدم همراهی این کشور با 

غرب در موضوعات مرتبط با ایران داشت.
سیاست خارجی هوشمندانه دولت سیزدهم

یکی دیگر از دلایل و عوامل بسیار مهم در شکست سیاست اجماع سازی غرب 
بر علیه ایران، سیاست گذاری هوشمندانه دولت سیزدهم در باز تعریف سیاست 
خارجی کشورمان با جهان، ارتباط با ابرقدرت های غیر غربی و حضور در اقصی 

نقاط جهان غیرغربی است.
دولت سیزدهم با دوری از سیاست دولت یازدهم و دوازدهم در اتکا و اعتماد صرف به 
غرب، در کنار ادامه مذاکرات بر سر برنامه صلح آمیز هسته ای، ایجاد ارتباط راهبردی 

با قدرت های نوظهور و همچنین ابرقدرت های غیر غربی را هم پیگیری کرد.
روابط رو به رشد میان ایران و روسیه که منجر به همکاری ها و تبادلات گسترده 
به خصوص در حوزه نظامی  و  این کشور گشته  با  و نظامی  اقتصادی  و  تجاری 
دستاوردهای مهمی را به همراه داشت در کنار عدم همراهی ایران با موج فشار غرب 
بر روسیه در موضوع اوکراین، منجر به صراحت روسیه در دفاع از ایران در شورای 

امنیت سازمان ملل و دیگر نهادهای بین المللی شد.
چین با نگاهی به چالش های آمریکا در منطقه، درک می کند که حضور در غرب 

آسیا بدون ارتباط با ایران و بدون همراهی با ایران ممکن نخواهد بود.
دیپلماسی هوشمندانه دولت سیزدهم، مبتنی بر اصل اساسی عدم وابستگی 
کشور به هیچکدام از جناح های قدرت در دنیا ، مسیر روابط و همکاری های میان 
ایران و روسیه را نیز برای طرف مقابل واضح و گویا ساخته، در همین راستا، روسیه به 
خوبی این نکته را دریافته است که در برابر موج فشارهای سیاسی، اقتصادی و نظامی 
غرب، اتحاد دو کشور ایران و روسیه و عدم همراهی آنان با غرب معادله ای برد-برد به 
شمار آمد و هرگونه موضع گیری و تصمیم غیر سازنده که به روابط دو کشور آسیبی 
وارد کند به خصوص در زمانی که غرب بیشترین فشار خود را به ایران و روسیه وارد می 
آورد، سودی را برای این کشور به همراه ندارد.جمهوری خلق چین به عنوان یکی از 
مهم ترین ابرقدرت های غیر غربی یکی دیگر از مقاصد دیپلماسی و سیاست خارجی 

دولت سیزدهم به شمار می آید.
دولت سیزدهم در عمر کوتاه خود با توسعه روابط با چین، علاوه بر گسترش تجارت 
نفتی و غیرنفتی کشورمان با این کشور، با رفتاری دوستانه و توام با آن مشخص و 
تنظیم شده،منجر به حمایت های چین از کشورمان در نهادهای بین المللی و 

سازوکارهای تحت سلطه غرب شد.
چین نیز همچون روسیه به این نکته اگاهی دارد که همراهی سه کشور در برابر 

غرب نوید نظمی جدیدی را خواهد داد که به تدریج دنیا در حال اقبال به آن است.
این کشور همچنین با نگاهی به چالش های آمریکا در منطقه، درک می کند که 
حضور در غرب آسیا بدون ارتباط با ایران و بدون همراهی با ایران ممکن نخواهد بود.
نگاهی کوتاه به رفتار چین و روسیه و دیگر ابرقدرت های نوظهور در قبال کشورمان 
طی قریب به سه سال عمر دولت سیزدهم نشانگر این است که با پیگیری دیپلماسی 
هوشمندانه و سیاست خارجی هدفمند از سوی دولت سیزدهم در توسعه روابط با 
قدرت های نوظهور، اجماع سازی غرب در شورای امنیت سازمان ملل و شورای 
حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی و دیگر سازمان ها، سازوکارها و نهاد های بین 
المللی با شکست روبرو شد. نمونه واضحی از این مسئله درماندگی غربی ها حتی 
در تصویب بیانیه ای غیرالزام آور در شورای امنیت پس از عملیات غرور آفرین وعده 

صادق بود.
سیاست خارجی دولت سیزدهم که مرهون تلاش ها، درایت و هوشمندی شهید 
آیت الله رئیسی و شهید حسین امیرعبداللهیان بود، بدون هیچ شوی رسانه ای، بدون 
هیچ اعتماد واهی به غرب، بدون وارد کردن کشور در چاه ویل رژیم های بین المللی 
مصنوع غرب و بدون برجام و اف ای تی اف مسیر فشار بر کشورمان در عرصه بین 
المللی را از بین برد و جایگاه ایران به عنوان یک قدرت بزرگ در سطح جهان تثبیت 

کرد.

سید مصطفی هاشمی طبا :

برخی لیبرال ها اسم خودشان را انقلابی گذاشته اند
یک فعال سیاسی گفت: بعضی ها را که من می بینم به هیچ وجه انقلابی نیستند، 
همان لیبرال ها هستند، منتها اسم خودشان را انقلابی گذاشتند بنابراین نمی شود 

از ظاهر آدم ها فهمید ماهیت شان چیست.
سید مصطفی هاشمی طبا در گفت وگویی ، درباره ارزیابی خود از فضای انتحابات 
و طیف گسترده ای از نامزدها در خصوص پیش بینی خود از نظر شورای نگهبان، 
گفت: سخنگوی شورای نگهبان گفت همان خط گذشته را ادامه می دهیم و از 
آن هم عدول نمی کنیم، اما آن که چه کسانی تائید می شوند بسیار پیش بینی اش 
سخت است و نمی شود گفت، با این حال علی القاعده 6 تا 8 نفر تائید خواهند شد. 
این فعال سیاسی در پاسخ به این که در این دوره شاهد ثبت نام افرادی همچون 
علی لاریجانی، سعید جلیلی، محمود احمدی و اسحاق جهانگیری بودیم، چه 
اقداماتی باید انجام شود تا یک جریان تندرو سر کار نیاید، بیان کرد: من نمی دانم 
کندرو و تندرو یعنی چه؟ چه چیزی کند و چه چیزی تند است؟ این که بگویند ما 
تندرو هستیم، یعنی در بعضی چیزها کند و در بعضی چیزها تند هستند؟ این ها 
همه لقب است و ماهیتی نیست. وی ادامه داد: وقتی می گوییم انقلابی معنی اش 

را نمی فهمیم، یک برچسبی بعضی ها به خودشان می زنند و با آن برچسب زندگی 
می کنند. بعضی ها را که من می بینم به هیچ وجه انقلابی نیستند، همان لیبرال ها 
هستند، منتها اسم خودشان را انقلابی گذاشتند بنابراین نمی شود از ظاهر آدم 
ها فهمید ماهیت شان چیست. هاشمی طبا با بیان این که شورای نگهبان علاوه بر 
بررسی سوابق کاری به نظر من باید از نظر اخلاقیات و این مسائل آدم ها بررسی کند 
که متاسفانه نمی کند، عنوان کرد: نمونه این کار تائید احمدنژاد بعد از آن همه بی 
اخلاقی و بی ادبی و لجن پراکنی بود، شورای نگهبان بیاد ضمن این که به اخلاق 
و خلقیات افراد توجه می کند ببیند این آدم در عمرش چه کرده است؟ این آدم، 
آیا آدمی است که از مدرسه و دانشگاه در آورده اند و با حلوا حلوا کردن حکم به او 
داده اند؟ یا آدمی است که مشاغل مختلفی را با موفقیت گذارنده است؟ این بسیار 
مهم است.  این فعال سیاسی یادآور شد: برخی از این آدم ها در خانواده هایی بزرگ 
شدند، به دانشگاه رفته اند و بعد هم یک سِمت بزرگ گرفته اند و آقا شده اند. این 
افراد به درد رئیس جمهوری نمی خورند. رئیس جمهور باید کسی باشد که کارهای 
مختلف کرده باشد، به اجرائیات کشور آشنایی داشته باشد، علم مدیریت داشته 

باشد قبلا محک خورده باشد و در آن تصمیمات مهم و صحیح گرفته باشد. اگر این 
گونه نگاه کنند، امید هست در غیر این صورت مردم قافیه را می بازند.

وی در خصوص ثبت نام محمدباقر قالیباف در این دوره از انتخابات و اینکه آیا 
جامعه چنین تفکری را می پذیرد، گفت: اگر رأی بیارود، یعنی جامعه پذیرفته است، 
یعنی آن بخشی که رأی داده، پذیرفته است. آن بخش زیادی که رأی نمی دهند کلا 

هیچ چیز را نمی پذیرند؛ زیرا معترض هستند که رأی نمی دهند.
هاشمی طبا ادامه داد: این که رئیس یک قوه بیاید کاندیدا شود، قبلا سابقه داشته 
است. مگر آقای رئیسی رئیس قوه قضائیه نبود؟ رئیس قوه مقننه هم کاندیدای قوه 
اجرایه شده است. به نظر من ایشان در حوزه اجرا مفیدتر از قوه مقننه خواهد بود. 

قامت ایشان به اجرا بیشتر می خورد تا قانون گذاری.
وی درباره پیش بینی خود از میزان مشارکت گفت: فکر می کنم یک مقداری 
آرا بیشتر شود، یعنی تعداد کسانی که رأی می دهند منهای آرای باطله از میزان 
مشارکت در انتخابات مجلس یک کمی بیشتر می شود،اما آن طوری که فکر کنیم 

خیلی اقبال مردم را داشته باشد به نظرم نمی آید که آن طور باشد.

 سفیر جمهوری اسلامی ایران در مسکو با تأکید بر اراده 
کشورمان بر توسعه مناسبات با روسیه گفت: مقدمات امضای 
توافق نامه جامع و بلندمدت همکاری های راهبردی دو کشور، 

پس از انتخابات ریاست جمهوری در ایران فراهم خواهد شد.
میخائیل  با  مصاحبه  در  را  سخنان  این  جلالی  کاظم 
خبرگزاری  گذاری  سرمایه  بخش  سردبیر  کوزنتسوف 
بین المللی  مجمع   بیست وهفتمین  حاشیه  در  ودوموستی 

اقتصادی سن پترزبورگ بیان کرد.
این فعال رسانه روس در این مصاحبه از جلالی پرسید: از 
سال 2۰22 بر روی توافقنامه جامع همکاری های راهبردی که 
توسعه آن مورد توافق ولادیمیر پوتین و سید ابراهیم رئیسی قرار 
گرفت، کار انجام شده است. آیا می توانیم تا قبل از پایان سال 

2۰24 میلادی، امضای این سند را شاهد باشیم.
سفیر ایران در مسکو در پاسخ گفت: این توافق در مرحله 
نهایی است و اگر سانحه هوایی بالگرد حامل رئیس جمهوری 

شهید ایران نبود،  می توانست این توافق، امضا شده باشد.
جلالی خاطرنشان کرد:  من معتقدم که پس از انتخابات 
این  امضای  مقدمات  توانیم  می  ایران  در  ریاست جمهوری 

توافق را آغاز کنیم.
ایران در مسیر تقویت مناسبات با روسیه

سفیر ایران در روسیه در بخش دیگری از گفت و گو با این 
خبرگزاری روس از ابراز همدردی دولت و ملت روسیه و دیگر 

کشورهای خارجی با جمهوری اسلامی ایران در پی حادثه 
شهادت آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور و همراهان 

در سانحه هوایی تشکر کرد.
وی با اشاره به آماده کردن مقدمات انتخابات ریاست جمهوری 
ایران در پی وقوع این رخداد تلخ گفت:  سیاست خارجی ایران 
توسط مقام معظم رهبری تعیین می شود و مسئولان و کارکنان 

دولت، کارگزار اجرای این سیاست های هستند.
جلالی گفت: از این رو، برگزاری انتخابات در ایران خللی 
در روابط تهران و مسکو ایجاد نخواهد کرد و روابط دوجانبه 

گسترش خواهد یافت.
از نگاه بریکس، همه مردم جهان سزاوار رفاه و عدالت 

هستند
سفیر ایران در مسکو در بخش دیگری از این گفت و گو که 
در آستانه نشست وزیران امور خارجه کشورهای عضو گروه 
گروه  گفت:  شد،  انجام  روسیه  نووگرود  نیژنی  در  بریکس 
بریکس بر اساس ایده جهان چند قطبی شکل گرفته است 
و این ایده را پیگیری می کند که همه مردم جهان سزاوار رفاه 
و عدالت هستند؛ این همان آرمانی است که ایران طی چند 

دهه گذشته به دنبال تحقق آن است.
جلالی گفت: امروز، شمار بیشتری از کشورها در جهان به 
این ایده پیوسته اند که ساختار تک قطبی جهان با محوریت 

آمریکا باید از بین برود و ما شاهد نظم نوین جهانی باشیم.

وی خاطرنشان کرد:  نقش  سازمان هایی همچون بریکس و 
سازمان همکاری شانگهای نیز دقیقا ساختن جهانی عادلانه 

برای همه؛ هم از نظر سیاسی و هم از نظر اقتصادی،  است.
همکاری های ایران و روسیه در ساخت نیروگاه 

هسته ای
این خبرگزاری  پرسش  به  پاسخ  در  در مسکو  ایران  سفیر 
روس مبنی بر اینکه آیا تهران قصد دارد از یک شرکت روسی 
در  جدید  اتمی  نیروگاه  ساخت  طرح  در  مشارکت  باری 
سیریک دعوت کند؟، گفت: شرکت های روسی واحد شماره 
یک نیروگاه اتمی بوشهر را ساختند که اکنون این نیروگاه با 
موفقیت در حال فعالیت است و اکنون،  این شرکت ها در حال 

ساخت دو واحد دیگر این نیروگاه هستند.
وی خاطرنشان کرد: ما قبلًا آمادگی خود را برای حضور 
شرکای روسیه و مشارکت آنها در ساخت نیروگاه های دیگر ابراز 
کرده ایم، به ویژه در شرایطی که بنا بر مصوبه مجلس شورای 
اسلامی، ایران باید 2۰ هزار مگاوات برق مورد نیاز خود را از 

طریق نیروگاه های هسته ای تأمین کند.
دیگر نیازی به سوئیفت نداریم

به  پاسخ  در  گو  و  گفت  این  از  دیگری  بخش  در  جلالی 
پرسشی مبنی بر اینکه "آیا ایران می تواند به روسیه برای غلبه 
بر تحریم های مالی و اقتصادی غرب کمک کند؟ به ویژه با 
ایجاد سیستم جایگزین سوئیفت؟" نیز گفت:  ما قصد داریم 

جنبه های اعتباری و مالی روابط بین بانکی با روسیه را بهبود 
بخشیم و در این مسیر، ما به پلتفرم های پیام رسان مالی ملی 
سوئیفت  به  نیازی  دیگر  چارچوب،   این  در  هستیم  متکی 

نداریم.
وی خاطرنشان کرد:  ما می توانیم این ایده را هم در بین 
کشورهایی که قبلا با آنها همکاری می کنیم و هم در بین 
به همکاری کنند،  با ما شروع  کشورهایی که می خواهند 
گسترش دهیم. ما معتقدیم کشورهای تحت تحریم باید روابط 
خود را گسترش دهند. در حال حاضر 25 کشور در جهان 

تحت تحریم هستند.
ما در سال 2۰2۰ میلادی،  ایران در مسکو گفت:  سفیر 
پیشنهاد تبادل تجربه با ایجاد باشگاهی از کشورهای تحت 
تحریم را داده ایم و ما این ایده را رها نمی کنیم. بنابراین ما 
نیز آماده تبادل تجربه با روسیه هستیم که این کشور هم در 

تحریم است.
جلالی در بخش دیگری از این گفت و گو بر اراده ایران برای 
تقویت مناسبات با همه کشورهای همسایه تأکید کرد و گفت:  
ما عربستان را یکی از مهم ترین همسایگان خود می دانیم. 

بنابراین ما علاقه مند به تقویت روابط با این کشور هستیم.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه ایران و عربستان سعودی به 
بریکس پیوسته اند، اکنون دلایل بیشتری برای تقویت تعاملات 

دوجانبه میان تهران و ریاض وجود دارد.

سفیر ایران: 

امضای توافق جامع با روسیه در دستور کار است
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مدیرعامل سازمان سیما و منظر شهرداری قم خبرداد:

انجام بهسازی بوستان شهید شفیعی 
خیابان دروازه ری 

طرح  گفت:  قم  شهرداری  سبز  فضای  و  منظر  سیما،  سازمان  مدیرعامل 
ساماندهی و بهسازی بوستان شهید شفیعی در دستور کار سازمان سیما، منظر 

و فضای سبز شهرداری قرار گرفته است.
پیام جوادیان روزیکشنبه در جلسه قرارگاه پروژه های شهرداری قم، با اشاره 
به برنامه ریزی برای بهسازی بوستان شهید شفیعی در خیابان دروازه ری اظهار 
داشت: طرح ساماندهی و بهسازی بوستان شهید شفیعی در دستور کار سازمان 

سیما، منظر و فضای سبز شهرداری قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه چندین درخت در راستای اجرای پروژه بازآفرینی محله دروازه 
ری جابجا شده است، ابراز کرد: بهسازی بوستان شهید شفیعی توسط سازمان و 

منطقه آغازشده است و ساختمان بوستان نیز بازسازی شده است.
مدیرعامل سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهرداری قم ادامه داد: ساب مسیر 
حرکتی، نورپردازی و ترمیم درختان این بوستان تا یک ماه آینده اجرایی می شود.

بهسازی و بازسازی بقعه شیخ اباصلت و آب انبار 
حضرت  حرم  اطراف  نوسازی  و  بهسازی  زیباسازی،  سازمان  مدیرعامل 
معصومه)س(  نیز دراین جلسه از بازسازی و بهسازی بقعه شیخ اباصلت و آب انبار 
در خیابان دروازه ری خبر داد. علیرضا خاکی اظهار داشت: برای بازسازی بقعه 
شیخ اباصلت نیاز به مصوبه میراث فرهنگی استان بود که دریافت شده است و 

تاکنون 4 پیمانکار برای اجرای این پروژه اعلام آمادگی کرده اند.
وی با بیان اینکه وضعیت اجرای پروژه بهسازی بقعه شیخ اباصلت در روزهای 
آینده مشخص می شود، ابراز کرد: بهسازی و بازسازی آب انبار در حاشیه خیابان 

دروازه ری نیز توسط این سازمان اجرایی خواهد شد.
مدیرعامل سازمان زیباسازی، بهسازی و نوسازی اطراف حرم حضرت معصومه 
)س( اضافه کرد: با توجه به آنکه فعالیت های میراثی به صورت فهرست بها نبوده 
و دارای تفاوت قیمت های بالایی بوده، لذا طرح و هزینه اجرایی این طرح ها در 
روزهای آینده کاملًا مشخص می شود. وی انجام تملکات 64 مغازه بین گیت 
امنیتی حرم مطهر را مورد توجه قرارداد و گفت: نخستین قرارداد تملک آن با 

معوضات بازار شمسه در حال نهایی شدن است.
پیش بینی ۴ لکه پارکینگ و فضای سبز 

مدیر منطقه یک شهرداری قم نیز دراین جلسه گفت: 4 لکه پارکینگ و فضای 
سبز در پروژه دروازه ری پیش بینی شده و در حال تملک آن هستیم.

محمدحسین آخرین وضعیت پروژه بازآفرینی محله دروازه ری را مورد توجه قرار 
داد و اظهار داشت: روند تملک و آزادسازی املاک در مسیر با قدرت در حال انجام 
و پیگیری است. وی با بیان اینکه اجرای تقاطع همسطح و جابجایی پست برق در 
حال اجرایی شدن است، افزود: 4 لکه پارکینگ و فضای سبز در پروژه دروازه ری 

پیش بینی شده و در حال تملک آن هستیم.
مدیر منطقه یک شهرداری قم از بازسازی بقعه شیخ اباصلت و آب انبار در خیابان 
دروازه ری خبر داد و خاطرنشان کرد: بوستان شهید شفیعی در این خیابان نیز 
بازسازی و بهسازی می شود. وی وضعیت احداث خیابان ۱6 متری پیرامون چهل 
اختران را مورد توجه قرار داد و گفت: 48 پلاک و مستحدثات در مسیر اجرای 
این خیابان وجود دارد که در فاز نخست، تملک 2۰ زمین دارای سند شش دانگ 
در دستور کار قرار داشته که تاکنون برای ۱۰ پلاک تشکیل پرونده و 5 پلاک نیز 
در مسیر ارزیابی قرار دارد. علی اکبری با تأکید بر انجام تملکات احداث مسیر 
دسترسی تونل غدیر تصریح کرد: تاکنون 2 پلاک برای اجرای این پروژه آزادسازی 

شده و 4 پلاک باقیمانده نیز در مسیر تعیین تکلیف است.

مدیر منطقه هشت شهرداری قم خبرداد:

احداث 11 ایستگاه سبز اتوبوس
 در پردیسان 

مدیر منطقه هشت شهرداری قم از احداث یازده ایستگاه سبز اتوبوس در سطح 
منطقه پردیسان در سه ماهه نخست سال جاری خبر داد.

علیرضا مظفری با اشاره به اهمیت زیباسازی محیط شهری، اظهار کرد: یازده 
ایستگاه سبز اتوبوس در سطح منطقه اجراشده است و در طول سال جاری ۱4 

ایستگاه دیگر از این نوع ایستگاه ها در نقاط مختلف ایجاد خواهد شد.
 وی با بیان اینکه این طرح در راستای زیباسازی ایستگاه های اتوبوس، بهبود 
منظر شهری و استفاده بهینه مسافران اتوبوس صورت گرفته است، افزود: مطلوب 
مدیریت شهری در آینده توسعه کمی و کیفی خدمات دهی در حمل ونقل عمومی 
در شهر است.   مدیر منطقه هشت شهرداری قم اضافه کرد: در کنار ارتقای سطح 
خدمات دهی در حیطه حمل ونقل عمومی به شهروندان پردیسان، توسعه فضای 
سبز، تلطیف فضای شهری و افزایش حس طراوت و شادابی برای شهروندان 
به ویژه مسافران اتوبوس ها ازجمله اهداف اجرای این پروژه بوده است.  مظفری 
خاطرنشان کرد: افزایش کیفیت خدمات دهی در حمل ونقل عمومی در شهر سبب 
استقبال هرچه بیشتر مردم از حمل ونقل عمومی می شود که منجر به کاهش 
آلودگی هوا و روان تر کردن ترافیک شهری خواهد شد و مناسب سازی و زیباسازی 
ایستگاه های اتوبوس در سطح شهر در همین راستا در دستور کار قرار گرفته است.

 
مدیر منطقه هفت شهرداری قم خبرداد:

انجام تملک 1۶ پلاک در محدوده
 حرم مطهر 

مدیر منطقه هفت شهرداری قم با بیان اینکه ۱6 پلاک با سیما و منظر نامناسب 
در محدوده حرم مطهر و به ویژه ضلع شرقی شناسایی شده است، گفت: در حال 
بررسی این املاک هستیم که در صورت انعقاد تفاهم نامه با راه و شهرسازی، تملک 

این املاک نیز آغاز خواهد شد.
محمد رمضانی روزیکشنبه در جلسه قرارگاه پروژه های شهرداری قم، با اشاره به 
تخریب آخرین مغازه در طرح ساماندهی قبرستان نو اظهار داشت: هفته گذشته 
آخرین مغازه تخریب و مسیر آزادسازی شد که خاک ریزی و تسطیح مغازه های 
تخریبی در حال انجام است. وی با بیان اینکه ۱6 پلاک با سیما و منظر نامناسب 
در محدوده حرم مطهر و به ویژه ضلع شرقی شناسایی شده است، ابراز کرد: در 
حال بررسی این املاک هستیم که در صورت انعقاد تفاهم نامه با راه و شهرسازی، 

تملک این املاک نیز آغاز خواهد شد.
مدیر منطقه هفت شهرداری قم اضافه کرد: برای ادامه تملکات از خیابان شهید 
فاطمی تا ریل راه آهن در حال بررسی و شناسایی املاک هستیم تا در صورت 

تأمین منابع، تملک این املاک نیز آغاز شود.
 

مدیرعامل سازمان ترافیک شهرداری قم خبرداد:

اجرای بیش از 2۵0 هزار متر خط کشی 
از ابتدای سال 

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با بیان اینکه مهم ترین 
معابر  در  ایمن سازی حرکت  و  نظم بخشی  اجرای طرح های  اقدامات سازمان 
شهری است، گفت: بیش از 25۰ هزار متر خط کشی ترافیکی از ابتدای سال 

۱4۰۳ اجرایی شده است.
به گزارش روابط عمومی شهرداری ، تأمین ایمنی و نظم بخشی ترافیک در معابر 
شهری یکی از مهم ترین مؤلفه های مدیریت کنترل ترافیک و از سرفصل های مهم 

سازمان های تخصصی در حوزه ترافیک شهری به حساب می آید.
مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم دراین باره اظهار داشت: 
مجموعه اقدامات و عملکرد سازمان ترافیک در شهر به دنبال تأمین ایمن سازی 
حرکت خودروها و شهروندان بوده و در این خصوص اقدامات و وظایف متعددی 
تعریف و در دستور کار است. مدیریت و کنترل پارکینگ های عمومی، اجرای 
خط کشی های ترافیکی معابر و تعیین محدوده های تردد عرضی شهروندان، 
نصب تابلوهای راهنمای مسیر و تأمین اقلام تخصصی ترافیکی سایر مناطق عمده 

وظایف سازمان ترافیک شهرداری قم به حساب می آید.

کلاهبردار ۱۲۰ میلیاردی به کشور بازگردانده شد
رئیس پلیس بین الملل از استرداد یک فرد به اتهام کلاهبرداری به مبلغ حدود ۱2۰ میلیارد ریال به کشور خبر داد 
و گفت: این فرد با درخواست مرجع قضایی مورد پیگرد قانونی قرار گرفت و دستگیر شد.سردار مجید کریمی اظهار 
داشت: حسب درخواست مرجع قضایی مبنی بر پیگرد فردی به اتهام کلاهبرداری، جعل مهر و سربرگ های یک 
شرکت تولید معدنی، فرایند ردیابی، شناسایی و دستگیری این متهم در دستور کار پلیس بین الملل فراجا قرار گرفت و 
با اقدام های حقوقی و پلیسی، سازمان بین المللی پلیس جنایی علیه مشارالیه اعلان قرمز صادر و مراتب به کشورهای 
عضو سازمان اینترپل نیز منعکس شد.رئیس پلیس بین الملل فراجا در ادامه افزود: در فرآیند شناسایی و دستگیری 
این متهم، مشخص شد، نامبرده به اتهام کلاهبرداری در یکی از استان های کشور به مبلغ 7۰۰ هزار درهم امارات نیز 
تحت تعقیب شعبه دیگری از دادسرای عمومی و انقلاب است که در مجموع در 2 مرحله مبلغی حدود ۱2۰ میلیارد 

ریال کلاهبرداری کرده است.

بیانیه لاریجانی تکذیب شد
کانال تلگرام لاریجانی نوشت: آنچه تحت عنوان بیانیه ی ردصلاحیت  علی لاریجانی منتشر شده فاقد اعتبار است. 
اخبار مشاور رهبر معظم انقلاب اسلامی صرفاً از کانال های رسمی ایشان منتشر می شود.دقایقی پس از اعلام اسامی 
کاندیداهای نهایی انتخابات ریاست جمهوری ۱4۰۳ توسط وزارت کشور، برخی کانال های تلگرامی بیانیه ای کوتاه 
منتسب به علی لاریجانی را منتشر کردند، در حالی که این متن توسط علی لاریجانی صادر نگردیده و تکذیب شده 
است.همچنین در رسانه رسمی علی لاریجانی در شبکه های اجتماعی هیچ بیانیه ای منتشر نشده است و او تا این 

لحظه واکنشی به احراز نشدن صلاحیتش برای انتخابات ریاست جمهوری ۱4۰۳ نداشته است.

جزئیات اعترافات اولیه خداداد افشاریان
خداداد افشاریان به دستکم ۱5 مورد تبانی خاص اعتراف کرده و از نقش داوران برای تعیین نتایج پرده برداشته. 
موضوع مهمی که مطرح می شود این است؛ آیا باشگاه هایی که تبانی کرده اند به لیگ پایین تر سقوط می کنند؟هنوز 
کسی جوابی برای این سوال بسیار مهم و کلیدی ندارد. به دلیل گستردگی فساد، شاید طبقه بندی صورت بگیرد و 
در وهله اول با آنها که تخلف بیشتری دارند برخورد شود و آرام آرام قوه قضائیه سر وقت افرادی برود که تخلف کمتری 
دارند. این شاید بهترین راه حل در وضعیت موجود باشد چراکه در غیر اینصورت فصل جدید لیگ برتر باید با حذف 

شده های زیادی برگزار شود.

اعتراض عباس آخوندی به رد صلاحیتش
عباس آخوندی که به عنوان یکی از سه نامزد مورد نظر جبهه اصلاحات معرفی شده بود طی نامه ای به عدم احراز 
صلاحیتش از سوی شورای نگهبان اعتراض کرد.در بخشی از نامه عباس آخوندی به آیت الله احمد جنتی با بیان اینکه 
»هیچ دلیل موجه قانونی برای این تصمیم شورا نمی بینم«، تاکید کرده: »احتمال می دهم که برخی گزارش های 
رسیده به آن شورا ابهام هایی را در ذهن برخی اعضای محترم آن شورا ایجاد کرده باشد. بر این اساس، تمایل دارم که 
از حق قانونی خود و رای دهندگان در جلسه رسمی آن شورا دفاع کنم. از این رو، درخواست دارم که در مهلت قانونی 

مقرر در جلسه ی شورا حضور یابم و توضیح های لازم را ارائه کنم .

رائفی پور به دادستانی تهران احضار شد
دادستانی عمومی و انقلاب تهران، علی اکبر رائفی پور را به اتهام نشر اکاذیب به قصد تشویش اذهان عمومی احضار 
کرد.به گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، در طی روزهای اخیر علی اکبر رائفی پور مطالبی را در فضای مجازی منتشر کرد 
که با توجه به گزارش ضابطین، پرونده ای با عنوان نشر اکاذیب به قصد تشویش اذهان عمومی برای نامبرده تشکیل 
شد.در پی گزارش ضابطین صبح امروز یکشنبه 2۰ خرداد دادستانی تهران وی را با عنوان اتهامی نشر اکاذیب به قصد 

تشویش اذهان عمومی احضار کرد.

یاشار سلطانی روانه زندان شد
قوه قضاییه اعلام کرد: یاشار سلطانی در پرونده ای که ۱7 شاکی دارد به اتهام  نشر اکاذیب به قصد تشویش اذهان 
عمومی )۱۱ فقره(، به یک سال و دو ماه حبس تعزیری محکوم شده استبه گزارش قوه قضاییه، یاشار سلطانی در 
پرونده ای که ۱7 شاکی دارد، پس از تجدید نظرخواهی و رأی نهایی و قطعی دادگاه به اتهام نشر اکاذیب به قصد 

تشویش اذهان عمومی )۱۱فقره(، به یک سال و دو ماه حبس تعزیری محکوم شده است.

ابوالفضل پورعرب به تئاتر برگشت
ابوالفضل پورعرب، بازیگر سینما و تلویزیون، با نمایشنامه "اتللو" اثر ویلیام شکسپیر، پس از 2۱ سال به صحنه 
بازمی گردد. نمایش "اتللو" به تهیه کنندگی علیرضا تقی پور، از شهریور ماه به مدت 4۰ شب در تالار وحدت اجرا خواهد 

شد.رونمایی از پوستر این نمایش نیز ۱5 مرداد ماه در تالار رودکی با حضور هنرمندان و رسانه ها برگزار می شود.

رئیس پلیس راهور استان قم خبرداد:

توقیف یک ماهه ۳0 خودرو متخلف بلوار شهید صدوقی 
رئیس پلیس راهور استان قم گفت: خودرو های خطرآفرین که پنجشنبه گذشته در بلوار صدوقی توقیف 

شده بودند تا یک ماه آینده در پارکینگ ها باقی خواهند ماند. 
سرهنگ غلامرضا صدفی با اشاره به توقیف ۳۰ خودرو در پنجشنبه گذشته، هفدهم خرداد، در بلوار شهید 
صدوقی گفت: این خودرو ها با تخلفاتی همچون سرعت و سبقت غیر مجاز، عبور از چراغ قرمز، حرکات 

نمایشی و لایی کشی و همچنین ایجاد مزاحمت، در طرح ضربتی پلیس توقیف شدند. 
وی خاطرنشان کرد: تنها با اخذ تعهد از رانندگان و گذراندن دوره های آموزشی، این خودرو ها رفع توقیف 
می شوند و علاوه بر این، محدودیت هایی نیز برای شماره گذاری این وسایل نقلیه و صدور گواهینامه رانندگان 
آنها اعمال خواهد شد.  رئیس پلیس راهور استان با اشاره به اینکه خودرو های متخلف و توقیف شده در یک 
ماه گذشته به طور کامل توسط ماموران پلیس راهور و دوربین های نظارتی مورد رصد قرار گرفته بودند، افزود: 
خانواده ها کنترل بیشتری روی فرزندان و جوانان خود داشته باشند چرا که بعد از تصادفات و بروز حوادث، 
راه جبرانی باقی نخواهد ماند.  سرهنگ صدفی تاکید کرد: در هر نقطه از شهر با متخلفان برخورد صورت 
می گیرد، اما با توجه به رصد های میدانی و ثبت تخلفات متعدد و حادثه آفرین در بلوار های شهید صدوقی و 
غدیر، تمرکز بیشتر پلیس بر این خیابان ها خواهد بود.  وی با اشاره به کم توجهی برخی خانواده ها بر فرزندان 
خود افزود: در توقیفی های اخیر در چندین مورد، جوانان بدون اطلاع پدر و مادر اقدام به رانندگی کرده بودند 

به طوری که پس از توقیف وسیله نقلیه تازه خانواده ها از خارج شدن خودرو از منزل خود مطلع می شدند.
 

یک مقام مسئول در دانشگاه علوم پزشکی استان قم:

9 هزار کودک زیر پنج سال واکسن فلج اطفال 
دریافت کردند

کارشناس بیماری های قابل پیشگیری معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی استان قم گفت: در مرحله 
نخست واکسیناسیون کودکان علیه فلج اطفال، 9 هزار کودک زیر پنج سال ایرانی و غیرایرانی واکسینه شدند.

محمد امینی پور در گفت وگویی اظهار کرد: بیماری فلج اطفال بیماری ویروسی است که در کودکان زیر 
پنج سال و اطفال شایع بوده و در چند سال گذشته به دلیل واکسیناسیون گسترده در مرحله ریشه کنی فلج 

اطفال در ایران قرار داریم. 
وی با بیان این که در 2۳ سال گذشته موردی از ابتلا به فلج اطفال درکشور گزارش نشده است، بیان کرد: 
در کشورهای همسایه از جمله پاکستان و افغانستان معمولا مواردی از بیماری فلج اطفال مشاهده می شود 
و این بیماری در این کشورها هنوز ریشه کن نشده است.  وی ادامه داد: با توجه به تردد اتباع در استان، باید 

مراقبت کنیم تا دستاوردهای به دست آمده در زمینه ریشه کنی فلج اطفال حفظ شود. 
امینی پور با تاکید بر اهمیت پوشش بالای واکسیناسیون، گفت: طرح واکسیناسیون رایگان تکمیلی فلج 
اطفال هر ساله در 2 مرحله انجام می شود که مرحله اول از دوم تا چهارم اردیبهشت ماه انجام و حدود 9 هزار 
کودک علیه این بیماری واکسینه شدند. وی عنوان کرد: گروه هدف این برنامه کودکان زیر پنج سال غیرایرانی 

در تمام استان و کودکان زیر پنج سال ایرانی در مناطقی که حضور اتباع زیاد است، می باشد.
 امینی پور با اشاره به این که واکسیناسیون فلج اطفال به 2 صورت انجام می شود، گفت: در حالت اول، 

جامعه هدف به مراکز بهداشتی مراجعه می کنند و توسط کارشناسان مرکز بهداشت واکسینه می شوند. 
وی افزود: در حالت دوم، در مناطقی که رفت وآمد سخت و یا دسترسی ساکنان به شهر ضعیف است، مانند 
دامشهر، کوره های آجرپزی اطراف شهر، جاده کاشان،  جمکران،  شهر قائم، شهرک لبن، مناطقی از قنوات و 

جعفرآباد، کارشناسان به درب منازل مراجعه می کنند و قطره فلج اطفال به کودکان خورانده می شود.
امینی پور در پایان گفت: سال گذشته هفت هزار و 5۰۰ کودک اتباع علیه فلج اطفال واکسینه شدند.

 
کارشناس هواشناسی استان قم خبرداد:

پیش بینی باد شدید و رگبار پراکنده 
کارشناس هواشناسی استان قم گفت:  تا روز چهارشنبه رگبار پراکنده، رعدوبرق و وزش باد شدید این 

استان را دربرخواهد گرفت. 
به گزارش ندای قم، محمدرضا قاضی در گفت وگویی افزود: سامانه بارشی که از نوار شمالی عبور می کند تا 

مرکز کشور از جمله استان قم را نیز تحت تاثیر قرار داده است.
وی با اشاره به این که برای فردا تمام استان درگیر این سامانه خواهد شد، ادامه داد: برای روز سه شنبه وزش 
باد شدید به بیش از 8۰ کیلومتر بر ساعت همراه با خیزش گردوخاک پیش بینی می شود و بارش نیز کمتر از 

پنج میلی متر خواهد بود.
به گفته قاضی، وزش باد در روز چهارشنبه نیز ادامه پیدا می کند و با تغییر جریان باد از سمت غربی به 

شرقی، روز چهارشنبه گرد و خاک بیشتری را در استان شاهد خواهیم بود.
وی خاطرنشان کرد: دما نیز طی سه روز آینده به صورت مستمر چند درجه افزایش می یابد؛ حداکثر دمای 

استان قم دیروز ۳9 درجه و امروز، فردا و پس فردا به ترتیب 4۰، ۳9 و ۳8 درجه سانتی گراد خواهد بود.

عکاس :الهه پورحسین

دریاچه مهارلو شیراز

مسئول ستاد اجرایی  پایگاه اوقات فراغت استان قم:

۴۰ هزار نوجوان مسجدی به اردوهای تابستانه می روند

مسئول ستاد اجرایی قرارگاه اوقات فراغت استان قم با تشریح برنامه های اوقات 
فراغت ۱4۰۳ از تدارک و پیش بینی اردو برای 4۰ هزار نفر در ایام اوقات فراغت 

تابستان خبر داد.
حجت الاسلام والمسلمین محمدرضا حیدری روزیکشنبه در نشست خبری 
برنامه های اوقات فراغت ۱4۰۳ گفت: امسال قرارگاه اوقات فراغت ویژه تابستان 
به ریاست معاون فرهنگی اجتماعی استانداری تشکیل شد و تاکنون بیش از ۱۰ 
جلسه با حضور معاون فرهنگی اجتماعی استانداری و مدیران کل دستگاه های 

مرتبط برگزار شده است.
مسئول ستاد اجرایی قرارگاه اوقات فراغت استان قم با بیان اینکه امسال اتفاقات 
خوبی را برای اوقات فراغت رقم زده ایم افزود: اجرای اردو برای حدود 4۰ هزار نفر از 

جمله برنامه های ما در تابستان امسال است.
مدیرستاد کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم با بیان اینکه امسال تمام 
دستگاه ها ذیل قرارگاه اوقات فراغت فعالیت می کنند تصریح کرد: همه برنامه ها 

و طرح ها در قرارگاه تعیین تکلیف می شود و یک تصمیم واحد گرفته می شود.
وی ادامه داد: همه ی دستگاه ها موظف هستند که فعالیت ها را حول محور 
و رویکردهای مشخص شده در اوقات فراغت انجام دهند تا به این طریق جذب 
حداکثری نوجوانان و جوانان را داشته باشیم  ضمن اینکه جلوی اتلاف منابع بیت 

المال نیز گرفته می شود.
طرح  داد:  ادامه  قم  استان  مساجد  هنری  فرهنگی  های  کانون  مدیرستاد 
استعدادیابی مهنا یکی از برنامه های محوری ما در سالجاری است که نهادها و 
ارگان های مختلف در آن مشارکت دارند ضمن آنکه در این برنامه پیوند مسجد و 

محله نیز به شکل مشهودی محقق می شود.
مسئول ستاد اجرایی قرارگاه اوقات فراغت استان قم با بیان اینکه سال گذشته 
موفق به برگزاری اردو برای ۱۰ هزار نفر بودیم و امسال این میزان به 4۰ هزار نفر 
افزایش پیدا می کند گفت: ما معتقدیم هربرنامه ای باید هدفمند بوده و دارای 

سناریوی تربیتی باشد از جمله اردوهای تربیتی.
مدیرستاد کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم با بیان اینکه برگزاری 
برنامه های زیارتی ویژه اربعین برای ۱۰هزار نفر و نیز برگزاری اردوی مشهد مقدس 
برای 6هزار نفر از دیگر برنامه های امسال است گفت:  این کار با حمایت های 
موسسه و کانون فرهنگی هنری حضرت خدیجه)س( برگزار خواهد شد. وی با 
بیان اینکه برای جلوگیری از پراکنده کاری در عرصه اوقات فراغت برروی چند محور 
کلیدی تمرکز داشته ایم گفت: این محورها شامل 4 محور هسته های مقاوم تربیت 
محور بود که با تحقیقات صورت گرفته کتاب بی نهایت استاد محمدحسن وکیلی   

از محصولات آستان قدس رضوی است به عنوان منبع انتخاب شد.
در عرصه های هنری به دنبال ارتقای مهارت ها هستیم 

حیدری با بیان اینکه بیش از 6۰۰ مرکز  شامل کانون های مساجد، بسیج، جهاد 
دانشگاهی، آموزش و پرورش ، سازمان تبلیغات و غیره در این قرارگاه مشغول 
فعالیت هستند گفت: ما به دنبال تجمیع ظرفیت ها و بهره برداری حداکثری از 

این مجموعه ها هستیم.
مدیرستاد کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم ادامه داد:از سوی دیگر 
با توجه به در پیش بودن محرم و صفر در فصل تابستان، هیئت بزرگ نوجوانان با 
محوریت اداره کل تبلیغات اسلامی را خواهیم داشت که توسط خود نوجوانان اداره 

خواهد شد.
وی با بیان اینکه در عرصه های هنری نیز به دنبال ارتقای مهارت ها هستیم 
تصریح کرد: هم از طریق طرح مهنا و هم از طریق برنامه ارگان هایی مثل جهاد 

دانشگاهی، فنی و حرفه ای و .. برای تحقق این مهم گام خواهیم برداشت.
مسئول ستاد اجرایی قرارگاه اوقات فراغت استان قم تاکید کرد: تأکید خاص 
مقام معظم رهبری بر این است که از طریق برگزاری اردوهای فرهنگی، ورزشی و 
تربیتی و تفریحی به دنبال تربیت و توانمندی نسل جدید باشیم بر همین اساس از 
۱ تیرماه  اولین اردوی نوجوانان و جوانان  برگزار می شود که به دنبال هدفمندی این 
اردوها در راستای اهداف مشخص شده هستیم و سناریو و طرح مشخصی از سوی 

کارگروه ویژه اردوها به اجرا در خواهد آمد. 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم نیز در این نشست با بیان اینکه کانون 
های فرهنگی و هنری مساجد با مجموعه های ارشاد از هم گسیختگی ندارند 
گفت: البته در این طرح و رویداد، موسساتی همچون حکمت و تمدن همکاری 

نیزدارند.
امیرعلی عموزاده،  ادامه داد: کودکان و نوجوانان ما هر کدام در یک یا چند 
رشته و بخش دارای استعداد و توانمندی هستند و مهم این است که ما بتوانیم این 

استعدادها را به درستی کشف و در مسیر صحیح خود هدایت کنیم.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی  ادامه داد: در گام نخست حدود 5 هزار نفر از 
نوجوانان در این رویداد شرکت کرده اند و در فرآیند استعدادیابی، توانمندی های 
آنها مشخص شده و برایشان کلاس آموزشی گذاشته می شود تا استعدادها شکوفا 

شده و در نهایت مورد بهره برداری قرار گیرد.
ثبت نام پنج هزار نوجوان قمی در طرح استعدادیابی

رویداد  اجرای  از  خبری  نشست  دراین  نیز  تمدن   و  حکمت  موسسه  مدیر 
استعدادیابی قرآنی، فرهنگی، هنری، سینمایی، رسانه ای و صنایع دستی موج 

هنر ناب انقلاب با عنوان مهنا با ثبت نام 5۰۰۰ نوجوان خبر داد.
هنری،  فرهنگی،  قرآنی،  استعدادیابی  گفت:رویداد  متولی  جواد  محمد 
سینمایی، رسانه ای و صنایع دستی موج هنر ناب انقلاب )مهنا( به مجری گری 
موسسه حکمت و تمدن و همکاری کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم، 
، گ انجمن ها، مراکز و موسسات فرهنگی وهنری و حمایت قرارگاه شهید آوینی، 

اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم  برگزار می شود.
وی با بیان اینکه این طرح بر حول محور کشف و معرفی استعدادهای مختلف 
در حوزه های جدید است افزود: برای این کشف و معرفی، نیازمند تعریف فرآیند و 
پروسه ای بودیم که ابتدا دانش آموزان مقطع متوسطه اول و دوم در سامانه موسسه 
حکمت و تمدن ثبت نام کرده و سپس در آزمون اولیه شرکت کنند که بیشتر ناظر به 

اطلاعات عمومی در رشته های مورد اشاره است.
متولی ادامه داد: افراد بعد از کسب نمره قبولی به مصاحبه تخصصی دعوت می 
شوند  که هر رشته زیرشاخه های خود را دارد مثلًا بخش فرهنگی که شامل قصه و 

رمان، شعر و ... است.
وی افزود: تاکنون 49۰۰ نفر ثبت نامی در استان داشته ایم که این افراد آزمون 
خود را به شکل مجازی انجام داده اند و برگزیدگان در پایان این هفته به شکل 

تخصصی توسط اساتید اهل خبره مصاحبه می شوند.
مدیرموسسه گفت: شرکت در دوره آموزشی رشته پذیرفته شده با 4۰ ساعت 
آموزشی و ۳۰ ساعت برنامه های جنبی مانند بازدید از حرف و مشاغل، اردو، 
استخر، سینما و... همراه است تا بچه ها از نزدیک به شکل عملیاتی با این رشته 

ها آشنا شوند.در کنار این ها برنامه های اردویی و تفریحی نیز لحاظ شده است
وی با بیان اینکه این طرح از سن ۱۱ تا ۱9 سال را در برمی گیرد گفت: رسالت 
این طرح کشف استعداد و در ادامه توانممندی آنان و معرفی به نهادهایی است که 

بتوانند از این ظرفیت ها در سطح استان به خوبی استفاده نمایند.
متولی  با بیان اینکه این اتفاق توسط کانون های مساجد و آموزش و پرورش که 
دارای سرمایه اجتماعی و انسانی هستند شکل گرفته است گفت: ادراه کل آموزش 
و پرورش استان و اداره  کل فرهنگ و ارشاد اسلامی حامی اصلی این طرح هستند 

و قرارگاه شهید آوینی نیز ذیل وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است.
وی افزود: مجری این برنامه موسسه حکمت و تمدن است که با مشارکت کانون 

های فرهنگی هنری مساجد استان قم برگزار می شود.
لازم به ذکر است این طرح با هدف کشف و معرفی استعداد های جدید در سطح 
استان  تقویت استعدادها و آموزش های کاربردی جهت بهره گیری از ایشان در 
کلاس های کانون و... در آینده نزدیک به عنوان مربی و بهبود کیفیت آثار فرهنگی، 
هنری،  فرهنگی،  قرآنی،  رشته   6 در  نوجوانان  ای  رسانه  و  سینمایی  هنری، 
سینمایی، رسانه ای و صنایع دستی برگزار می شود. ۳۱ فروردین ماه آغازفرایند 

طرح بوده و 2۰ شهریور اتمام فرآیند می باشد.

شهردار قم با بیان اینکه بروکراسی های اداری در 
روند اجرای پروژه ها باید به حداقل برسد، گفت: 
در روند اجرایی پروژه ها باید تعارفات کنار گذاشته 

شود.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد روزیکشنبه در 
با اشاره  جلسه قرارگاه پروژه های شهرداری قم، 
به لزوم تسریع در تملک املاک در مسیر و اجرای 
طرح بازآفرینی دروازه ری اظهار داشت: رقم های 
باید  ولی  گرفته شده  نظر  در  تملک  برای  زیادی 

مباحث مردمی در نظر گرفته شود.
وی با بیان اینکه بروکراسی های اداری در روند 
ابراز کرد:  به حداقل برسد،  باید  پروژه ها  اجرای 

معارضات و تأسیسات نباید در روند اجرایی پروژه ها 
برخی  جابجایی  برای  اینکه  و  شود  مشکل ساز 
تأسیسات، پروژه ماه ها درگیر باشد سبب نارضایتی 

مردمی می شود.
اجرایی  روند  در  اینکه  بر  تأکید  با  قم  شهردار 
اذعان  تعارفات کنار گذاشته شود،  باید  پروژه ها 
گرفته  پروژه ای  برای  تصمیمی  که  زمانی  کرد: 
فردی  دغدغه های  و  مشکلات  نباید  می شود 

تأثیرگذار باشد و بخشی نگری معنی ندارد.
تأخیر در روند پروژه ها سبب بالارفتن 

هزینه های شهر می شود 
وی با اشاره به اهمیت بررسی همه جوانب در 

اجرای پروژه ها، مطرح کرد: تأخیر در روند اجرای 
پروژه ها سبب تعدیل قیمت ها، هم راستایی با تورم، 
بالارفتن هزینه های شهر و تأخیر در ایجاد حلاوت 

آن پروژه برای مردم می شود.
برنامه ریزی های  با  کرد:  اضافه  نژاد  سقائیان 
انجام شده، تملک پلاک های باقیمانده از خیابان 
شهید فاطمی تا ریل راه آهن در ادامه بلوار شهید 

جعفر طیار)ع( در دستور کار قرار خواهد گرفت.
وی با بیان اینکه در اجرای پروژه ها آنچه که برای 
قم مهم است باید اتفاق بیفتد، عنوان کرد: اینکه 
اهمیت  از  کنیم  خود  همراه  را  دستگاه ها  دیگر 

ویژه ای برخوردار است.

شهردار قم:

تعارفات در اجرای پروژه های شهری کنار گذاشته شود


